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G \P ldarcsı Başkanlig ı. "Gı\.P Master Planı"nm yerini alacak, Güneydogu Anadolu Bölge Kal
kınına Planı ça lışmasını . katılımcı bir süı·eç içinde başlatmış bulunmaktadır. 

Tck. n is~ en olara!.. hazır lı ı... ça lışınasında görev aldıgıın ve 1989 yılında tamamlanan Master 
Plonı'nın uygulanmayo başiflmas ı üzeı·inden geçen on y ıl. Planın sadece güncelleştirilmesi ihti
~ cı c ını degıl. kapsam \e yaklaşım başı...a dGgişıkliklerinı de gündeme getirmiştir. Son on yılda 
dunyanın kall..ınmaya bak.ış açısı ve planlama pııaLiginde önemli değişiklikler olmuş ve kalkın
ınayla ilgi lı bazı temel kavı·amlm· daha belırleyicı konuma gelmiştir 

1992 yı lında Rıo'da yap ılan dünya zirvesinde. çevre ve dogal kaynakların korunması konu
lnrı ıle sürdüı•ülebiliı' kalkınına yaklaşımı ve kalkınma literatüründe ön plana çıkmıştır. Kalkın
mn knvraını a ı'tık salt. kaynaklm·ın gclişt.irilmesı ya da fiziksel yapıların inşasını içermemekte
dil' Aıtık saclccc sulama ya da tarımsol üretimi arttırmak günde.me gelmemektedir. Kalkınma
nın odagına insan yeı· leştirilmiş ve doğal kaynakların korunması birinci derecede önem kazan
ını!$ lnılunınaUadır. 

Gündcm-2 1 dokümanını üreten ve Türkiye'nin de içinde bu lunduğu. hemen tüm ülkelerin. 
devlet ve hükümet başkmı l m·ı tm·afından imzalanan Rio Zirvesi'ini takiben ~ başka konularda da 
oııoın li gelişıneler aıtaya çıkmışt.ıt'. 1994 'tc Kahire Konferansı "nüfus". 1995'te Pek in Konferan
"' t ''cıns i yet dengeli ~n lkınma" konusundaki yeni ilke ve yaklaşımları belirlemişti l'. Kopenhag'da
ki ılkel er kalkınmada sosyal politikalara ilişkin yen i gündemler saptamıştır. 1996'da lstan
lml'daki llabitat ll Kent Zirvesi. ~alkınmanın ve gelişmenin kentsel baglarnma ili şkin degerieri 
evrensel boyul.lara tnşıını ş ve ::;on o l aı·ak da Mart 2000'de Lahey'de gerçekleşen Dünya Su Fo
ı·uınu. kalı...ınma ve su kaynaklarının geliştirilmesi ve yönetimi konusundaki çagdaş yaklaşımla
ı· ı oı taya ı...oymuştuı'. 

Aslında G \P ldaı·esi. söz konusu bu degişik alanlarda. degişik projeler üretmekteydi. Ancak 
h u gel i şmeler GAP'ın genelin ın. bir lur entegre yaklaşım içinde ve ortaya çıkan çagdaş degel' ve 
ilkclcP baglamında gerçekleştiı•ilmesi konusunda Idare'ye önemli bir fırsat sunmuştuı·. Bir di
~cı· rır<>at I::>C. siyası ~arar oı·ganının. GAP'ın 201 o yılına kadar tamamlanması talimatlyla bit'· 
likte. ortaya çıkmıştır . Böylece yeni plan ilgili tüm kesimlerden sağlanan girdi ve katkılarla. bu 
taliınatın gerügıni ycı·ine getirme yolundaki önemli bir adım olarak gerçekleşmiş olacaktır. 

Katılımcı bir şekilde yapılmasını esas aldıgım ız Güneydogu Anadolu Bölge Kalkınma Planı 
ça lışınas ı için tüm GAP Bölgesi illerinde her kesimi yen i planın felsefesi. hedef \e stratejileri ile 



degişik konulardaki detayları hakkında bilgilendirmek amacı yla ilk etapta dokuz lld hıl 1 n 

me ve beyin fırtınası toplantıları yapıldı. Böylece iş tanımının sonuçlanma ı ve kmılım ) n 

lerinin belirlenmesi ile ilgili olarak. tüm paydaşların görüş ve katkılal'ı alındı. 

Bu katkılarla hazırlanan vizyon. amaç. hedef ve stratejileı· doküman ı. 20 E~ lı ıl 20 tarih n 

de Diyarbakır'da. GAP illerinden davet edilen kamu kurum ve kuruluşlcll' ve ivı l toplum n ut 

leri temsilcilerince tartışıldı ve bunların eleşti ri ve katkı ları alındı. 

Bu kitap. 20 Eylül 2000 tarihinde Diyarbakır Ticaret ve Sanayı Odası &ılunu 'nda npıl n 

toplantıdaki konuşmaları kapsamaktadır. Ancak katkı ve katılımdan anladı~ıınız hu t.oplnntılor 

da ot'taya konan görüşlerle sınırlı kalmamaktadır. Toplum kesimleri ve onlnrın oı·gOLJ ı· nr ılı 

g ıy la yapılacak katılım ve katkılal' için bir dizi başka yöntem de uygulanınnkt:ıdıı·. T m ıl ı 

meyen kesimlere dogrudan ulaşma yöntemleri de kullanılmwı·nk. kntılıııı cıı u.J duz ·yd u~ u 

lanmaya ça lışılacak ve Güneydogu Anadolu Bölge Kalkınına Planı bu kez nşn~ı<lıı ıı ) u knı·t n bıı 

şekilde oluşacak. bu program bütün paydaşla ı· taı·afından çizilmiş şcklıVI<'. ıı 1. ııınıılııı· uımfın 

dan gerçekleştirilm i ş ve yine paydaşların onayıyla yürüPlügc giı·rnı~ vcyu ~~~ns ı iı '<HI · c :iıırıul· 

muş olacaktır . Bunun önemi Türkiye'de katılımcı planlama onlayışıyln gcrçcklt:~ı ıı · ıı ·n ılk p 

sam lı uygulama olmasından kaynaklanmaktadır. 

Tüm katılı mcıların ortak emegi ve katkısıyla aıtaya çı krnnkl.rı ol cı n Y<'ll i Giınl'~ dogıı J\ıı tl lu 

Bölge Kalkınma Planı çalışmalal'ının hazırlı k aşamasında olclugu kadnt' uygulnııuıdu dn h,aştırı 

lı olmasını diliyorum. 
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GAP ldarcsı Başkanı 



GAP BÖLGE KALKlNMA PLANI 

\'Niat ÖZBILE -(GAP Bölge Kalkınma Plam Proje Koordinatörü) 

nyın Ticaret Sanayii Odası Başkanım ve degerli katılımcılar hepinizi saygı ile selam1ıyoruın. 
Bugun bir araya gelmemizin nedeni. bildiginiz gibi Güneydogu Anadolu Bölge Kalkınma Pla
nı 'nın hazırlanmasında belli bit' aşamaya gelinmesidir. daha önce de yapmış olduğumuz toplan
Uictrda katılımcı planlama metodunu kullanarak bu planı oluştul'acagımızı bildirmiş ve bunun 
ıçııı hiı· bilgılendirme toplantısı yapm ış ve 14 Nisan'da Diyarbakır'a gelmişLik ve 14 Nisan - 30 
1, yıs aı·ası dı~er ilieri de dolaşınıştı k. Geçen üç ay içerisinde proje ekibimiz oluşturdu k, bu ekip 

t Q nylık biı· sure içerisinde yapmış oldugu ça lışmayı belli bir aşamaya getirdi ve vizyon, amaç
lar. lı ·cl 'ficı· ve politikalar dokümanını oluşturdu . Hazırlanma sürecinde proje ekibi. kendi içe
ı·ı imi ' tart ıştı~ı gibi. GAP idaresi danışmanlar grubunun da görüşleri alındı ayrıca 13 Eylül'de 
J\ıık«u·a'dcl GAP ldaı'esi'nin dışında uzmanlar grubu ile de biı· arama toplantısı yapı ldı ve onla
ı' tıl dn göı•üşlcı·i a lındı ve böyle bir degerlendirmc ile bölgeye gelindi. Bu toplantıy1 Diya ı·bakır'da 
chızcnlcıneyı planladık , özellikle her ilden seçtigirniz 5-1 O kişilik uzmanlal' gl'Ubu ve kendi ilieri 
koııwmnda fiki ı· üreten. ça l ı şmaları olan kiş ileri öncelikle toplayalım , görüşlerini alalım sonrada 
t ·kı·m· yıne iliere dagılıp, her ilde geniş kapsamlı bir toplantı yapalım dedik. Bugün 20 8ylül. Di
ynl'hak ıı'a geldik ve dokuz ilden çagJL'dıgım ız ilgili temsilcilerimizle yapacagımız toplantıyı bu
gun lnıı·nda yüPütecegiz. Başkanımız Olcay ÜNVER bu top lantıya Mısır'daki pl'Ogr·amının yogun
hıgu ve ornda yaşadıgı bir saglı k sorunu nedeni ile gelemedi. kendisi benim aracı lıgım ile özür· 
kriııı ıletiyor. Toplantıyı Proje Yöneticisi Sayın Yavuz EGE yönetecek. proje ekibini ve bugüne 
ku dm· yapı lan ça lışmaları tanıtacak. Ben sözü kendilerine veriyorum. herkese günaydın. hoş gel
dınız diyorum. 

Ur. Yavuz EGE- (GAP Bölge Kallunma Planı Proje Direktörü) 

Snyı n Başkan. çok degerli katı lımcılar. degerli arkadaşlarım hepinizi saygı ve sevgi i le selam
lıyonıın . Bugünkü toplantımızın amacı. az önce Sayın Vedat ÖZBILEN'in de ifade ettiği gibi be
tıı ·Ii hiı· aşmnaya gelmiş olan Bölge Kalkınma Planı çalışma larını sizlere kısaca sunmak; Şimdi
YP kndnı· yapılm ış olan ça lı şmalar ve özellikle sizlere daha önceden dağıtılmış olmas ı gereken 
vız)ıon. amaç, hedef ve politikala ı· dokümanı üzerindeki görüşlerinizi almaktıı·. Toplantı üç bölüm 
tınlinde düzenlendi. ilk bölümde size dagıtılmış olan kı saca altı çizilmiş olması gereken kısıınla
ı·a On· çıkarMak sunmak. sonra da görüşleı·inizi almak ve sonra da burada aı·anızda bulunan ça· 
tışma gru plarının yöneticisi olan arkadaşlarımızın yapacakları bir kısa degeı· tendirme sonrasın
<ln da ıoplnnııyı Lamamlamaktır. Bu toplantı. katılımcı planlama anlay ışının bir geregi o taı·ak 
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planlama sürecı boyunca yapılacak olan toplantılar scı·isinin hiı· böh mOnO olu turu ı tılıın 

cılık ilkesi geregince. biliyorsunuz bir bilgilendiı·me LOplantısı yapılını dı \ G P Böl 

dokuz ilde de toplantılar tertiplendi. Bölgede bu l ürdcıı Loplmıt ıl ar· n d wun lıl nk, 

sadece plan hazırlama sürecine katılma ilc sın ırlı dcgil. uygulnııın pı·oorarnının h, )ata ırıln 

si ve aktarılmasında da son derece büyü~ bir önem wşınwktmlıı·. Şiınclı l "n z olm [ 11 

uzatmadan burada bulunan çalışma gruplarm ın başındaki arkndnşl cll 'ı izi ı Uü dı ın U'Y\<I'V"--'f; 

Ondan sonra da sözü Vedat Bcy'e bırakaca~ını. O. sızleıe. kıscıc:ı tı ·cıı c ıı dokuıncını dı~ bU 

girniz doküman hakkında bilgi takdim edece~. Bızım orgullcnmcmiz. b ., l knik c< lı llld rul un 

dan oluşuyor ayrıca Iletişimi Grubu ve Deste~ llizınellcı· i Gruhu'ımız Vtll'. Bö 1 h ı ) flpı 1 rı n 

de öı'gütlendik ve çalışıyol'Uz, plan süreci boyunrtı goı ·u~ cl lış v •rişıııdtl hulurıdugumuz d nı 

manlarımız val'. Bölgesel Planlama Grubu'nun Yonctıcisı Sayın Snffut TIK.Iktı dı Plani m \ 

Finansman Modelleri Grubu'nun Yöneti cıs i Snyın Mehmet POLA'J'. So ~al Pl nlnnı Gı uhu'nun 

yöneticisi Sayın Ahmet SALTlK. Kırsa l Kalkınma ve Tm·ıın Gl'llhtı'mııı \'ön tıcıs ı Sn~ m llt m 

OGOT ve AlLyapı ve Çevr·e Grubu'nun Yöneticisi Sny ııı Ze~ n ep J\Rt\T'ııı·. IJanı~mc nlcu muz 1 n 

Prof. Dı· Sayın Turhan AKÜZÜM ve Sayın Rıfnt DAC da hu~uıı buı·:ıdn lıızlııı·l bırlıkt • hulunın 

tadırla ı·. Toplantı sonrasında sizlerin de görüşlerini nldı~tnn t)on ı·rı kısn dr'~ ·ı'lcııdlı m ot m u mu 

yapı lacak ve göl'evli al'kadaşla ı• ımızın göı'ÜŞ ICPini SiZlt't'(' nkl:ıttnuık llllllllktııı Oldl1 ıklll n( ll Z t 

Sayın Vedat ÖZBlLEN'e bıeakıyorum. o bir ınk<liıncle l>tıhırın<:ak ondnn oııı·cı d ı wıtışın tl rı ~ 

görüşlerinizi almaya başlayacagız. Teşckkül' edcı·ıın . 

Vedat ÖZBILEN-(GAP Bölge Kalkanma Planı l,ı·ojc KoordlnaWI'it) 

Teşekkürler Sayın Başkan. ben iznını zle sı ıııtışumu otuı·nı·nk ~· :ıpınnk ı ııyoıuın . ızlc rı d 

gıttıgımız: vizyon. amaçlar. hedefler ve polilikHiaı· dokümnııı. hnnni hıı· sııı ı ·n '·ç ·ı ·~ çı~ ll ı ı 

sa ca bahsettikten sonra dokümanda oı·wyn koy<lu~uıını1. ynklnşını lnı·ı s ızı ·ı i\ lıEHıı'lntm ık 't• 

üzerinde tartışmak istiyoruz. 

GAP bölge kalkınma planı 2002 ıle 20 ı O yı llmıııı knpsny:ııı h w pl:m. Bıı plrınu n n ıl hn ı . n 

dı? Bakanlar Kurulu'nun ~aııarı ile GAP'ın 20 10 yılında bilırılntt sı knı ·nı·ı nlınmı!ii. plnnlnm ı' · 
koordinasyon çalışmalarını yapma~ üzere G ı\P Idaresi gürcvlcııdıı·ilını ıiı·. GAP Id r 1. bu ' 

eevi aldıktan sonı'a Yavuz Bey' in de bahsct.ti~ı gibi bir' pi'Oj • •ki hi oluşı u nh ı . Proı·Dıı ·ı:ı 11 OnıOz 

Sayın Yavuz EGE'dir. Proje Kooııdınalö l'li olaı·cık hen. GAP ldnr, ı vrı bu proı c Ibi ra ınd 

ilişkileri sagl ıyoı'um . Yedi b iı•iınimiz ve on ların gl'up yüncLıcilcl'ı. hu gı·up ) Ön lcll rı altınd ' 

oluşmuş proje ekibi m izle gördügün üz iş cı kış şcın ası (bkz. ş •ımı Sh. 7) Ç('J'Ç"\ · ııul bu lşt ) O ı Ot 

meye çalışıyoruz. 

Şemanın üst tar'afında gördügün üz pembe n·n~lı kısırnlar plaıı çnlışına. ını Lkll ~ n dış fa -

törlerdir. U luslararası gelışme ler: cl un~ n 21. y tız) ıl , ı giı·iyoı· \ ~ k ne lı pinnin ma an la ışını olu 

tu ı·uyoı ·. bununla ilgili örgütlcı· ~uı·uluyuı· ve ıılusn l hliklınPtlt)r d IWlÖil li)~ ndi onomil . 

sosyal ve siyasal yapılarına göPe knbul <•dılmiş o laıı bu planlaımı krıı 'CH' Ic:ııını drnı~ oı lıır l~ ıı d ın 

yada ki bu gelişmelel'C uygun davı'c.ınıyonız. Oıclliklc ~onu Gnn lydogu Anad lu Pr'<J i \ · l· ı 

() 
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89 PLANıNIN 
OF.t.E RLtNOIRILME ' i 

~0~\ AL EYl~EM PLANININ 
Ol' CERLEI''I'Dbt1LMF. ·t 

O URUM n:sBlTI 

\ F.Rl TOPLAMA 
VE 

(;UNCELL~'TiRME 

İŞ AKIMI 

KALKlNMA IHTIYAÇLARı 
VE 

VIZYON 

2010 PLANININ AMAÇ, 
HEDEF VE 

TRA TEJILERI 

KALKlNMA 'EÇENfo:KLER1 

KALKlNMA PLANI 
VE 

UYGULAMA PROGRAMI 

IZLEME DE~ERLENDIRME SiSTEMi 

ULUSAL PLAN : 
8. t•LAN VE 1023 
PERSPEKTiFi 

n 

ö 

L 

i K 
L u 
G K 
i u 
L L 
i u 

ş 

K L 
A A 

E M R 
u 1 

FINANSMAN 
MODELLERi 

ı·aı . ve Dicle su la rı uluslm·a ı·ası önem toşıyorsa. dogal olarak uluslaraı·ası gelişıneler de bizi eL
kileycrt~k . Bunlnı·dan biri de Gündem 21 dokümanıdıı·. 1992 yılında Rio'da yapılan bit' top l antı
cin. 21. Yüzyılın planlama kararlarını Ol'taya koyan. özellikle çevrenin agırlıklı oldugu ama buna 
hn~lı olarak digeı· sektöı·lerin de yen i yaklaşımını ortaya koydugu bir dokümandır. Bu doküma
ıw Cumhurbaşkanlıgı seviyesinde ımza konulmuş. hem DevleL Planlama Teşkilatı hem de GAP 
ldm·csı ve ilgili kuruluşlm· kendi ça lışma planların ı ve straLejilerini yenilemişlerdiL· . Bu nedenle 
dikkate almamız gcı·eken bir dokümandır. Bu doküman sonucunda da bir çok toplanLılae yapıl
ını~tıı· : 95'Le Kopenhag'da sosyal planlama sosyal amaçlı . Kahire'de nüfus ile ilgili. Pekin'de ka· 
dına yönelık toplantılar. Istanbul'da Habıtat kent LoplanLı ları. hep bu Gündem 21 sonPası yapı
lan uluslcll'aı·as ı LOplanLılard ıı' ve bu roplant.ılaı·da planlama kararları a lı nmıştıı·. Bu kararlar. 
kentten tulun. nüfus ve sosyal. kadınlara genç kızlal'a kadaı' dünyanın oı'lak payda da an laşLı
~ı. herkesin hem fikiı' oldugu ilkelerd ır. Bunları da dikkate almamız gerekiyor. Dikkate almamız 
g ·ı eken diger biı· husus da Gündem 21 dışında. GAP Idaresinin Birleşm iş Millettel'le yapmış ol· 
du~u "GAP Bölgesı 'nde Sül'dltrülebilir Kalkınma Progı·amı"dır. Bu programda 29 alt proje var· 
cl ıl'. Bunlar GAP Bölgesı'ne yönelık ve çalışmalarımıza yön verecek olan uygulamaya yönelik pro· 
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jelet'dir. Ayrıca GAP Idaresi'nin on yıllık süre ıçeı·isındc çeşitli sckLörl rd uygul( IJnt 1 'OICI(ırt 
deneyimleri ve kazanımları da var ve bunların da plana yansıtılmn"'ı gcı ktyor. mut ı.., ... ~ 
vermek gerekirse. GAP Girişimci Destekleme Yönlendiı·ınc tcrkezlel'i ve orada ·din 1 n Le 
ıerin aktarılması. Çok Arnaçil Toplum Merkezleri'nde kadın v ·genç kızlaı·a ~ön lık e< h ın 1 nn 
aktarılması . katılımcı planlama anlayışı. Biı·ecık Bal'aj Gölü suları altıncıa kıılan ~ ıl m m 
kczleı·inde uygulanan yeni katılımcı yöntemler. Karaköprü ve lslnhiye mını· plnnlnrmd u ul 
nan katılımcı planlama yöntemleri. bizim yapacagı ınız planlnınndn yeni ip uçlnıı ' h 
malard ır . Bunların dışında ulusal düzeyde yapılmış olan Sekizinci Plnıı ve 2023 P ı ı t rı 
bizim planımıza girdi verecek ve planlama kanı rlaııını et~ilcycccktil'. Dolayı~ı 11 [\mn la O t 1 ım 

da gördügün üz bu dört kutu dış etkileı' olup planlama çalışınnlaı·ıınııı yönleııdıı nı 1 

pekLiflet'. (Bkz. şema sh. 7) 

GAP Bölge Kalkınma Planı yapılırken önccli~lc. kal~ınına ihtiyaç ve viz onumuzu l 1 rıl 
cegiz. bun ları beli ı·lemeden önce harekcL noktamız dahn önce ynpılırıış ulnn 1089 G P 1 r 
Planı'dıı'. Bunun degeriendirilmesi gerekiyor. 89 Mastcı · Pin nı neyi öngöı'Ch ı . n l"rl 1 l r 
di. neleri gerçekleştirmed i, oradan elde edcce~ımiz ve bu plana girmesi g ı·t k rı n d n 
var. 

Göz önüne alınması gereken diger bir çalışın o da Sosyall·~yleın Plnnıdıı·. 05 ~ ılın d · G \P Id ı 
resi Lararından hayata geçirilmiştir . Bu konudaki uygulnmo ve den •yiınlcı·in cl~'~ yenid ·n 7.d n 
geçirilmesi ve plana yansıtılması gerekiyor. 

Bir de durum tespiti söz konusu GüneydoRu Anndolu Bmgesi Yl' Pl'uıe:.-.i lmgun lınngl cJurum 
da ve on yılda ne gibi degişimlm' yaşanmıştn'. Bunlaı·m göıclen gl'çırılip \ı ·ı·ilcrııı ı oplrınıp nı n· 
celleşLirilerek. kalkınma . ihtiyaç ve vizyonun tespit eclilnıesı ge ı ·kıtıt·kı ·cli ıı. 2 J 1 O Plnnı 'nın 
amaç. hedef ve stratejileı'i, yerinde yapı lan çalışınnlaı·lu l>clıı'IPncc •k. ktılkınıııcı ·ç ·n ~· ı ıl oruı· 

ya konulacak ve finans modelleri de iı·delcnecckLır Knynaklaı· ıınız ncdiı·. t·ıı ıyı Ş'~ıld ct nn ıll ul 
lanabiliı· iz. kalkınma planı ve uygulama progı·amını netsıl o lu~ıurur~'l~ıı. ızleme ·d') eı·l·rıdıım 

sistemi nas ıl olacak. bunları yapar~en dışardtın alııınn etki ve öncrilcı· do~l'lıltıısunda oluşturu ı 

masına da katılımcı planlama diyoruz. Kntılımcı planinma sül'ccindc: kumu kuıuluşl rı ' l>öl • • 
de çalışan sivil toplum örgütleri. üniversıteleı·. knrnu kuı·uluşlnrmın. planın bılgll nd ı rm •, dem ış 
ma. ortak çal ışma. delegasyon ve yönelişını dedıgiıniz her aşnınasında görüş \rı kolkılar ını nın 
rak. onların da aktif rol almasın ı istiyoruz. 

Daha önce bu bilgilendirme toplantılarını. 11 ~ ısnn · 30 Mayıs 2000 ııwılıl ı ı orcı ındtl ı 

m ı ştık . Ortak çalışına lar proje ekibi nı izle birlikte bnşladı hat ı n delegasyoıı ışi rı miz d ) 1 n ll nu 
clueumda. şu anda 20 tane tespit, edilen i ş. ilgili ~urulu:;;lnnı dcle{!(' ")d i liyoı·. 0l'll ıglrı h n B 
şehir Belediye Başkanı Danışmanı Şchmus Bey'le l>ır ı.oplnntııııız oldu H' sivıl tophım öı· 0~1 ı · 
nin bölgede güçlendirilmesi ve kalkınma süı'erıııc kntılınnsı ile ilgili tm çn lı şınayı nı l•ı 

Türkiye Tabipleri Odası da bölgenin saglık problcıni ilc ilgili hi ı · ç· ılışına yapıp, pl n Ç-e lı mnınız 

la ilgili girdi verecekler. Türkiye Esnaf Saıwt.knl'lmı O<Jnsı ilc goı uştuk. Dıy:ıı hakır t m 1 1 r 
ile esnaf sanatkarların bu süreç içcı· is incleki sorunlnı· ı ııediı·. ıın sıl çözOIOı· v plnna n ıl 

bilirler gibi konularda dclegasyon işlevi göı·cceklcı ·. Bu hit'k:ı ç örncgirıi verdı ım ıu 2 
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nuınuz vaı·. Bu lür çalışmalarla bölgedeki sivil toplum örgütlerinin. üniveL'SiLelerin ve kuruluşla
rın ı akışı şcnwsıııda belil'lcdigimiz işleı'e kaLılmala ı·ını saglayacağız. Plan hazırlama sureci 
çmd orwya çı~mı. vizyon dediğimiz sizleı·e dağıttığımız doküman da iş akım şemasının ortaya 
çı ardıgı hi ı· çalışma. Bu dokümanda bizim bazı hedeflerimiz var. proje ekibi ve diğer danışman
I r v uzımınlnrla yaptığımız çalışmalarda uzun vadedeki hedcflerimizi koyduk. Çalışmalarımız
da 20 ı o·un tla ıleı·isine gitLik bunu 2023 olarak da değerlendircbilirsiniz. Biz Güneydogu Ana
d lu Pı ojesı'ne. refah düzeyi artmış. herkesin ekonomik faaliyetleı'e katılına fırsatının yaratıldı
gı. (Jig r hölgelerle gelişmişlik farkının kald ıeıldıgı . kaynakların etkin kullanıldığı. vel'imlilik ve is
Lihdcımm al'Uıı·ıldığı. ulusal ekonomi ile l.ıüLünleşıniş biı· yapıııın getirdiği dışa açık demokratik 
bn· toplumsal yapının oluştuğu . özelliklede güçlü. donanımlı egililmiş bireylerin yaratıldığı bit' 
oıınındn devam elmek istiyoı·uz. Sürdürülebilir büyuıne demekle. kalkınması kesinLiye uğrarna
yEm \ • kL'mlı ıç dınamiği ile gelişen biı· kalkınma şeklini aniaLmak istiyol'Uz. Buıılaı· tabi ki tar
Lı malnt'H açıl. size sunulan dokümanda da yeı· alınışLı. genel amacım ız bu on yıllık süreç içeri-

nd 201 O'tla \at'mak istediğimiz bu vizyonun tl ışında. temel yaklaşımımız bölgedeki tüm in-
--ııı lnt•ın yaşam ~alitesi ni yükseltmek ve süı·clürülcbil iı· kılmaktll'. Bundan ne anlıym~uz? Yaşam 

knlııesi derken. insanın yaşayabilmesi için en ı.emel ihtiyaçları nelerse on ları gerçekleştirnıektiı·. 
1 G uın ~ amacımız vardır ve bu amaçları ortaya koym·ken. yaşam kalitesini yükseltme temelin
d . ıçm<' suyundnn tutun. kanalizasyona. iş imkanlarının yaratılmasına. düzenli kenLieşme. kır-
ni nlnndn vcı·imin al'Ltırılmasına kadar hepsinin temelinde insanın yaşam kalitesini yükseltme
cı yonl'lı~ çalıştık. Dünyadaki gelişmelerden kendimizi ayrı tutmadığımız temel ilke ve steateji

lt ı·ıı ııiıdl' ise Avı'upa Birligi'nin normları ve bölgesel kalkınma politikaları. Birleşmiş ~lilletlerle 
y:ıpmış oldu~umuz sözleşmeler. diğer uluslararası yükümlülüklerle uyum saglanacakta·. Seki
zıııC'i lk~) ıllık Kalkınma Planı'nın ilkeleri ve 2023 Perspektifi 'nden de kendimizi soyutlay arna
y ız . Bun ları yapaı·ken de GAP Idaresi olarak "katılımcı planlama" anlay ışı ile "bölge insanwı ge
lışııı·mck" esas hcclcfimizdir. Güneydoğu Anadolu Projesi önceleri su ve toprak kaynaklarının ge
lışt ıı ·ılmt·~i o laı·ak planlanmışLı. 95 'ten beı·i Güneydoğu Anadolu Projesi insanı hedef alan. oda
gıııdn in~an olan bit' Proje'diı'. Sadece su ve toprak kaynaklaı·ını geliştirmeye yönelik bir Proje 
d~ildi ı·. rkonomik alanda. sosyal alanda. kültürel alanda, mekansal ve çevresel konumlarda ya
pcıcn~ıınız bülün çalışınalaı' insanın ihtiyacına göre yapılmaktadır. Ve bunlar yapı lır·ken sürdü
ı·ul hılil'li~ ve katılımcılık ön plandadır. Projeden etkilenen insanlar. bu süreç içerisinde etkin rol 
ninıni ı ve soı'mnlulukları paylaşmalıdtl'lar. Yeni Planda bunu geı'çekleştirebilmemiz için ilk önce 
t•kononıiyi tlüzclt.memiz. yani ulusal pazarla bütünlcşmeyi sağlamamız gerekir. Yani l'asyonel 
ışi y ·n hir Pazar ekonomisi olmalıdır. Yerel Pazar oluşturulmalı ve buna yöneliK tedbil'ler alın
ınrılıclıı·. Pazarın çözüm üretemedigi veya sorunlu alanlarda kamu müdahalesinin gerekliligi de 
bıı· di~cr ıl~emizdiı'. Sürdürülebilir kalkınmanın geı·çekleştirilmesi için beşeri. doğal ve ekono
mik knyncı~lar·ın çok iyi kullanabilmesi gerekir. Sosya l müdahalelerde. kamunun ancak yapabi· 
1 ı . bölgenin sosyal yapısının iyi tanımlanması ve sosyal katmanlar arasındaki geçişleri ve 
oıunlaı'ı iyı tanımiayabi imeiidir ki projeye yansıması doğru olabilsin. bunun içinde kaynaklan 

uyulll içinde kullanabilmek için hedef gı·upları tespit etmek. bunlardan hangilerinin desteklene-
bıl ~iııi beliı·lenıek ve bunlarla ilgili olarak da kurumsal kapasiteleri geliştirmek ve yön lendir
m ·ktıı'. Oı·nek vcı·ınek gerekirse. Ticaret Sanayi Odalarını bu konuda desteklemek. Esnaf Sanat-
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Sanatkar Odalarınm. birliklerinin temsilcilerinin yapılaı·ını geliştırmektiı'. Bunlal' biı·llkt llJ) • 

cagımız on yıllık planın önemli temel taşlarıdır. Bölgedeki s ivıl toplum örgüt lcı ·i guçl n m dı 
kalkınmanın planlarda belirlenen hedeflerin mekana yansıınasıon y ıl lı~ dcncyinıd"' d ı'dO · 
m üz gibi hep olumsuz olmuştur. Dolayısı ile hedef gr·up tanımıınızı ~ apınam ız \'t'l huıın hagtı ola· 
rak da ne tür sosyal müdahaleler yapılacagını bclirlenmerniz gerc~i~or Bunları ycıp( rk n ll · 
zar ekonomisi içerisinde. sosyal ve ekonomik karai'Iarın bit' de mekana yansınıası soz konu U· 

dur. Yeı· seçimi kararları nasıl olacaktıı·'? Ke ııUcı·in gelişmes i. kırsal a lanlaı•ın . kenlll'·kıı· ıwa ın· 
daki ili şkiler nasıl saglanacaktır?. Bun l arı yaparken çevı·e boyutuna da önem vcriyoı·uz. h m 
sosyal. hem de iktisadi kararlarda çevre önemli bit' yeı· tutacaktır. Kal~ınma. dogayı t.rıhrıp l · 

ıneden . insanı tahrip etmeden oluştuı·ulacaktır. 

Planın kaynak gereksinimi genellikle bütçecle ndiı'. kamu agıı·Jıklıdı r ama hizi nı surcltıı•ul hılıı· 

kalkınma yaklaşımımızda bulunan üç temel öge nedeniyle kamu inısıyatirini erkin k ılnınk. z 1 
sektörün rolünü arttırmak ve halkın katı lımını saglaınaktıı·. Bu üç aya~ surduı·ulchiliı· knlkınma 
için çok önemlidir ve yaptıgım ız bütün çalışmalaı·da arLı k soı·uınlulu~laı·ı payla~ınak g .,ı ckın k· 
Ledir. Yani kamu, özel sektör ve halkın . yapı lacak çalışınalarda ve planııı kny ıwk gt·ı · ""k inıınln· 
de aktif t'OI alınasının yollarının bulunmasıdıı ·. Yeı·el ve ulusal knyna~lm araııdıgı gil ı ı ııh ı tilnı·n· 

rası kaynakların da projede aktif olarak aıtık rol alabilmesinin yollaı' ı l>ulunınal ıd ı l' Burıl n ı• ~ fl· 
pılırken öncelikle bölgenin on yıldır yaşadı~ ı saı'sınLı yüzünden acil müdahale l'dılmt·~ ı g ı l'k ·n 
ihtiyaçları göz önüne alınmalıd ır . Bu plan yapı lıı·ken on yıllık pcl'spekı.if içinele ı lk he~ yılc in \i • 

ilk üç yılda acil çözülmesi gereken sorunlar LespiL edildi. Toplumdaki huzursuı oı•ı nınııılıi ı ·y lı-ı· 

üzerinde yarawgı moral bozuklugunu ortadan kaldımlak ve istihdam inıka nlarıııı nı ·ııwııın k ı~·in 

acil projeler dedigirniz önlemler oluştm·duk. Ulusal seı·veti koruyal'ak. ekonomi~ fmılı y< • ll t•ı · I P, ~ı · 

sa vadede hizmet yaratacak projelel' üretmemiz gcrekiyol'. Bu saptadı~ım ız nnwçlcıı· ı vt• i l kt l ı ı·ı 

tartışmak için karşınıza geldik, göı'üşlerinizi bckleyecegiz. Biz ı 6 amaç hrliı• Jedik. şimd i sırayin 

sizlere okuyup görüş lerinizi almak ve bunlan geliştirmek i stiyoı·uz . 

Ilk olarak ekonomik yapıdan başlayalım : ekonomik yapının ıy ıleştirilmesi ve sııı ·c lı ı nılt·hıJir· 

geli şme alt yapısını oluşturmak . Bunun için de fiziki. bcşeri. ıktisadi altyapıyı olu~ıu rııınk grıı • 
kir. bunları oluşturmadan ne ekonomik büyümeyi sa~layabiliı· ız ne acil istihdn ın proj ·1 · ı·ıııi ~ · 
t'ine getirebiliriz. ne de on yıllık perspektif içerisinde bölgedeki kalkınınay ı gerç · kluşiı·. Dol ttyı ı 

ile amaçlarımızdan birisi bu olmalı. yapacagımız hedef ve polıtikalar buna yönelik olınnlıdı r. 

Ikincisi. bölgelerarası dengesizligin aza lt ı lmas ı. Ornegin Ege Bolgesi ıle GAP Bölgt ·i nı·n~ın · 
daki farkın mümkün olabildigince kapatılması gerekmektedir·. Bunun dışında . bölge ıçiııd ·d g · 
lişmişlik farkları meveuttlll'. Örnegin Şı rnak'ın gelişınesi sev ıyesi ilc Adıyarnmı' ınk i çok fuı •klı . 

Gaziantep'le Diyarbakır'ınki çok farklıdıt'. Amaçlarımızdan biris ı de faı·~lı all hol~cl re• göı • 
farklı uygulama programları geliştirmektiı'. 

Üçüncü amacımız. pazar ekonomisini ge liştirecek önlcınleı· n lmak, ulusal paz<ırl:ı h ur tlnl • 
m ey i saglamaktır. Serbest piyasa ekonomisinin kul'alla ı· ı yaı ·atılıı·ken a~ nı zmncırıcln ulus), rnra 
sı pazal'la da bütünleşrnek gerekmektedir. 21 . Yüzy ılda sınırlm· kalkıyor dolayısı ilc hu nr:ı u~gun 
önlemler almak gerekmektediı'. 
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Dı ı· b ı· nma ıııııı. knıını v ·üzel k<•sim i~hiı·l i~i ni güçlendiı·mc~ ve ycl'cl gi ri ~imci l ig i destek
m tu . Gırışım ı D sl kleın Yönl ·ııclinne \ll'ı•kczlcri'mızin yaptıgı ça lışmalar· sonucunda, bu 
l unun t"klilını oı w~ n çıkmı~t ıı·. Yerel gııışııncılı~ '(' ~alkınınada a ~t.ir 1'01 alınması bizim için 
n m h lır dol ~ 1"1~ In buııu gdi \it in·cl'k tcdl>ıı·leı· nl ıınıwlıdıı·. üzel ve kamu işb irl igini hangi B lan-

I rd çi nclıı bılıriz'? Y •rt'l giı•işimcilı~ı desle~lcınck için hangi 11edel' ve politika l anm ız olma lı -
I un Inı ı l nımldıtıalıyız. Dngıt t ı~ıınız dokümancin buna yöneli~ politikalar beli ı· lenmiş du

l um hr 

1 n ı macımız. do'nnyı konırnaktıı·. !•;konomik gel işmey i saglayacagız ama "dogayı tahrip 
un n .. hu. tOm ıhııı~nnm knbul cttigi 21. 'üzyılın ilkclrı·i nden biı·isidiı·. Kallanma. dogrıyı tah-
Ip tm d m k d ~ildiı·. Dol:1yısı ilc su. Loprnk ve bı~olojik kaynaklanmızı koruyacagız. Fn·at 

Dı 1 ·~i \il bunn h.ınıı su i ı •mini. \' ·ı·inı li topraklnl'ı ka~ hetmeınenıız gereki ı'. Bölgede biyo-
1 lık ıli ll ık QOk fazla v" hu pek hilinmiyoı·. bıı· çok sanayıde ~an u rün olarak kullanılab ilecek 

ı n, J laı· ın'\ mııtııı · l nıııl:ll' t ·spil cd ıl ip. tahrip ccJilınecleıı J...ullanılına lıdıı·. 

Dı~ ·ı ıı m lı h ıl' nnıtıcınıız gıcl<l ~iı\'cnli~i ve gih eniliı•ligi ni saglamaklH'. 21. Yüzyılın planla
m, k, •·m·lcıı·ındnn hı rı dt hud u ı·. (;cıccck yuz~ ıl ve bu ylizJ ılda gıda çok önemli bir problem ola-

ku ı· ıcln ııındd il ·ı iııııı yeterli nicelık ve nıt clikt.e arz edılmesi çok önemlidir. Bu hem Türkiye 
i •in h ·rıı eli) lıölgt• için k:ılkııımn su·a ı cjısı nınncı olmalı. Buna bölgenin daha da çok ihtiyacı var
dıı· 

Sos~ ni nın,ıçlnnlnki tnıııııılnnınmıı dcılw çok bu h eder gruplara yöneliktir. Dezavantajlı grup· 
lır ııı k;rıyıı.ıkl.ll'n cı·işim iıı ı vt' karariura ~nı.ılımını kolaylaşt.ıPmakLıı'. lleder geup larımız kadınlar 
ını olm·nk'/, gı•ııç k ızlaı· lll ı ') vt·~ n su lama tlı~ırıdaki çiftçiler m i? bu n lar kalkınma süı·ecinde daha 
·tklıı na ıl rol ıılahılirlt·ı·? J...aı·aı· lcıı·a kalılına mekanizmaları nas ıl olmalı? ve örgütlenme yapılaı·ı 
n • olmalı'! Tııııı lu ı oı · ul:ıı · ı cevnplandıl'llınmız gcı'ekiyol'. Egeı' bu plan ı katı lımcı olaı·ak oluştur
ınnk ı ı yoı·s<~k \ l' J...ııl'(hıgıııınız s ı stcm<lc, saglıklı bi ı · izleme-degerlendirme gerçekleştirmek isti
oı· · k. bıı ı u ı· ıııckanııımılm·ı oluşLu ı·nwıuız gerekmektedir. 

·kiz rıcı ııımıcıınıı. "cinsiyet dengeli toplumsal gelişme" sürecini güçlendirmektiı'. Bölgenin 
o ~al~ apı ı dıkk:ıtc alınaı·,ık bll'cyscl davı·anışlaı·ı kı sıt layan ortamları kaldırmak. Bölgede sos

Yf 1 Labt. knlı~ı· nl'rısıııdn hultııum faı·klılıgı olumlu yönde degerlendirmek ve ka lkınma sürecine 
l m mak g n'kııı'klccliı·. Oneekı plondn bu konu pek dikkate alınmam ıştı. bu konuyu yeni plana 
atınarn ız g ı' kiyoı·. Bu konuda GAP ldal'csı'nin Çok Amaçlı Toplum Merkezleri ile yapmış oldu
u d n ımi 11 geli tll'ılcbiliı·. 

Dıg ·ı· hıı· ,ııııacınHı. ~ cn·l inisiyat irlcı· öncülügünde kurumsal kapasiteyi güçlendirmek ve in-
n n ı nynoklarırıı gelışı ilmekı it'. Bö lgcdekı. kamu kuruluşları. yerel yönetimler. hükümet dışı ku

~ ılu lar\ ı·g ıılu kesimi l'in kalkınma etkın rol almasını istiyorsak onları hazıl'lamamız gerek
m· ~ 1r Onlaı·ııı. hu su ı · •cc katılması için hangi hedefler. politikalar ve araçla ı· oı·taya konma
lı. L pıt d ılın lı kı ~koııoıııi k. sosyal ve çevl'esel boyutta ve mekansal boyutta bclirledigimiz po
lltlkalaı ı tkın uygul:ıynhilcliın . 
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On uncu amacım ız ve bundan sonJ'a gelecek oııt.w·inci amaç. ~Ilim \'e sn~lıktır. Bunlaı· çöıO· 
me kavuşturulması gereken temel konulardıl'. Eger egitiınli insanl<ll' istiyorsnk. bölg"d • kuruııı· 
sal kapasiLeleri geli ştirmek istiyorsak. kalkınmada insan unsunınun önemini kcıbul ·tm lı)tZ 
Egitim in temel taşların ı oluşturmak gerekiyor. On yıllık sürecı degcl'lcndirdi~iınizdt• hal ·n bunun 
gcrçekleşemedigi ni görüyoruz. Bu konularda özel progı·aın lnr hazırlanmalıdır. llı.; ııı Sfıglık. h ın 
de egitim i. ekip olarak yaptıgım ız ça lışmalaı·da . öncelikli sc"tör olarak belirlemiş duruındn ız 
Bu konulan da sizlerle tartışmak istiyoruz. Egitim. saglı" . hu kal"ınına progı·aıııındn g ıuş b a· 
yeı' alma lı. Sekiz y ıllık egitime de öncelikle vel'i lip. hunun stı·alcj is ı ve polıtıkalaıı <la çizılın ·lulır. 

89 Master Planı'ndan fark lı olarak bul'ayn konan eliger bir amaç. kalkınınnchı . tophınısul hO· 

Wnleşme sürecinde. "kültürel bitikiın"den fayda lanmakt.ıı·. Bölge ço" de~işik kliltüı·lcr<l ıı oluş· 
muştur. eski çaglardan bel'i gelen kültürlerin biııiktigi zengin bi ı' lwvzaclıı·. Bunlaı·ııııc ı )yıp knl· 
kınına sürecine nasıl katabiliriz? Diyarbakııı'ın. M<ırdin'in . Si il•t 'ın. Şaıılıurfn'nın w t\dıyamaıı"ın 
kültü ı'ü zenginligi. önceki planlarda bunlaeın göz önüne alınmaması nedcıııy lc. pl:ıııl[ll'lll gilr f\k· 
leşnıe oranlarında eksiklikle!' tespit ettik. Kültüı·e yönelik politıkalar· ı da mutlaknolu tuı·ııınlı} ız . 

Kültürel alanda, sosyal alanda. çevresel alanda ve ekonomik alanda yapılan h til i'ııı çalışınnlnı· 

mekana yansıtılacaktır . 

89 Master Planı'ndan farklı olarak (Madde 13- 14 'de bahscı.tıgiınız) i~ı yeni y;ıkl:ışıııı ı lıuı·n

da gü n deme getiriyoruz. 

Bunl ~wdan biri "mekan organizasyonunu işlevsel kılımı k i ~~in ycl' l c~ınr lcııin bllyıı~ltık ve• yıaıl· 

malanndan ekonomik ve toplumsal çıkanmla r· saglaınakLJı•" . GAP Bölgesi'nde l wıı hı ıyı ık yı·rlt·ş· 

rneleı ·de ekonomik ve sosyal açıdan faydalamlacak olmı imkonlol' iyi dcgerlcııdiı·i lemiyoı·. lıllfı · 

lar hem sosyal gelişi me hem de iktisadi gelişim e entegre edilmeli ve ycı·inde iıı celc lll't <'k. Yt'ı'll 
inisiyatiflerden alınacak giı·dilerle plana yans ıtılınalıdıı·. Bu dcı mekanın duzelt ılıneı-;ınclt; oı~t·ııılı 
bir etken olacaktır. 

Digeri ise "kır-kent arasındaki işlevsel bütün lügü saglaına~Lır" . Kıı·la kentin fonksiyonlnı·ııı "· 
ler olacak? Bunlar ayrı mJ olacak? Bir bütün içinde mi ele alınmalıdır? Ag sistemi d >cJınıınız yn. 
ni ticaı·i ilişkileri. uluslararası pazarlara baglanmada Glineydogu Anadolu Bölg ·si' nd :a nasıl ku· 
rabiliriz? Bunların yolları aranmalıdır. Eger ulusl<ıraı·a sı pazcıı· lara baglarımak istiyol'.,nk. L>u 
sistemleııin iı'delenmesi ve buna yönelik politikalal'llı oluşturulması gerekiyor. Tüm Inı çalışma· 

lar yapılırken gelişmeler. a lınan kaı·arl a ı· çevreyi bozmamalı. çevreyı de dıkknlt' alaıı hır Ql,\ı't· 

yönetim sistemi olu şturulmalıdır. Bu. hem kent hem kıı·sa ı alandaki allynpının. teknık H' ·o yni 
altyapının daha düzenli ça lışmasını. insanların daha yaşanır hiı· çevrede bulunmalnı·ını santny~l· 

cak bir sistemdir. En azından bunun temel taşla rını atmalı ve 8 yıli ı~ suı·cçtc l>u yönct im si t .,_ 

mini kurmalıyız. 20 1 O yılına kadar bunu n zeminin i hazıı·la ycı hilirız. 20 ı O yılından soıu·n da o zn· 
ınan ın şartlarına göre yeni yapılacak olan planda. uygulamaya dontık projcleı· ynpılnhilır. Bu· 
nun tohumlarını şimdiden atmal ıyız . 

Onaltıncı amacımız. folklorik açıdan zengin kültürü olan bölgenin tarih ve kultuı· vm·Jıklnı·ının 
korunması ve bun ların ekonomiye entegre edilmesi. wı·izm se~Lonindc de cı kin olm•:tk kullaıııl · 

12 



m şını ~:ı~laınnktıı·. 'l'uı'izm sc~töı'iı bugunc ~adaı· lll ına l ed ilm iştiP oysa ekonominin gelişmesin 
d . , ulaıııa kadnr. raı·ıın kadnP. l urizm de ço~ öncmliclil'. Turizm sektöı·ünü destekleyebilir. ge

kh altyapı \ 'C pcı·soncl ıhliyacını ~nr~ılaynbilirsek. bölge i nsanına yeni gelir kaynag ı saglaya
' k olan klöı·. tm·izın olacallıı·. Tarıh Vl\ ~ültüı• vaı'lık l aı·ın ı koruyup. turizme katkı saglayacak 

ilcl )cniclt'n düzenlemeye yonelik polıLil..n lnrı tespit etmeliyiz. 

Di~ m hakw'da uzınanlm· grubu ile huglin yapııgıınız bu toplantıda bu amaç.hedef ve strateji
l .. ı· l.aıtı ·ıca~ız ve katkı nlacn~ız. Dı~cı· ıllcı·den gelen katılımcı sayısı çok az ama 27-28-29 Ey
ı 1 2000 Wrihlerinde iller .. gidip. oı·adn tartışaca~ız. 

Bu pinndan beklentilcı· şunlal': c~onomık yapıdn dcgişiın sürecini başlatmak: artık bölgede 
ı ukı·nı· oı·taını ~aglnnmıştıı· . sosyal ve ekonomik alanda da tedbirleı· alınmalıdı r. Bölge insanı
nın •nşcıın kalite~·;ı yukscllınek de plnnclnn esas beklenenleı·den biridir. Bölge ile ulusal ölçekte

rm killıkinı ı nzaltılmnk. holge içi ve holge dışı kaynakların katkısını saglamak. uluslaı·arası 
·ı ·ııwycdcıı bızlcı· ele ym·aı·lannbiliriz gn önemlisi de istihdamın a ı·ttırılmasıd ır. Önümüzdeki 
•kız y ıllık suı·cçt.c bu plnndnn oncclı~lc be~lenenlcı· bunlardır. Bölgede iktisadi ka lkınmanın 

• n~lnıımnsı önemlı bıı· hedef olmak 'l.oı·uııdad ı r. Kalkınma bit' süreçlir ve sürece bu t.artışmalar-
lıı ha~lnıııış duı·umdnyız. Lnrt ışırken ve sonı·asında sizlerle iyi i letişim kul'abi lmeın iz için sizlere 
ıh·tt şim :ıclı'cslc ı·iın izi veriyol'lı ın . Bil' web soyfam ız var. http://gapplan.org oraya gil'ebilir ve ya
pı Inn l>üluıı çnl ışma lnrım ızı iz leycbıliı·sıniz. Yapılan ça lışma larımızı görüp ilgili e-mail adresleri
ııııır· duşuncelcı·inizi ı ·ahnLiıklo okwı·abı lı ı·s inız. Telefon ve faks imkan ları da var. bunlar da siz
ı•rlll ih·ı işi m kurma nokta laı· ımızd ıı·. Toplant.ıların d ışında. yayın iarım ız ve bültenlerimiz de ola
< ·ıkııı ·. 'l'l'kııolo ı ik i ınka rılcll' t ku lla n rı ı'tık bu süı'eci daha da k ısaltabi lil' iz. 

lknim soylemek istcd ıklcı·iın bu kadar'. proje ekibi olarak 201 O yı lında GAP' ı nasıl görüyo
ı · ıız. oıınyn koyduguınuz amaçlara ulaşabilmek için po l i tika la ı·ımızı yaklaşımlarım ızı an lattıktan 
oııı ·a. lıuııları sizin t .artışma larınıza ve görüşlerin ize açıyoruz. Hepinize teşekkür ederim. 

Ur·. Yavuz EGE - Tcşekkül' cdeı·iın Sayın Özbilen. şimd i toplant ıya katılan cıegerli konukla
ı·ınıızın güı·u~lcı·ini alaca~ız. Size daha önce dagıtılmış olan ve şimdi de Vedat Bey tarafından kı 
scwrı sunulan doküman hakkındaki görüşlerin izi almak üzere SÖZÜ sizlere veriyorum. Yalnız bit' 
husus l'icn cdecegiın taıtışına kayda alııı<l ıgı için söı alan katı lımcı ların isimlerini söylemelerini 
ı ' ıl;<ı ·cll•cc~ım. Söz almak isteyen? Buyurun Yusuf Bey. 

\ 'u uf YILDIZ- (Mardin Serbest Bölge Müdürü) 

C .,ç n toplantılaı·da Bölge P lanı'na görüşlerim izi sunmuş ve açı k lamıştık. Ancak buradaki 
m·tni irıccledıgi rn iıde dış tıcaı·ete yönelik olal'ak izah etmeye ça lıştıgımız konulal'ın . dogl'udan 
dorııuyn huı·nda yer alınad ıgını. Dördüncü Maddede yerel girişimcili k konusu a ltında düger·len
clır ıl hıleccgını düşünüyorum . Geçen toplnntıda Irak' taki ticaret potansiyelinden bahsetmiştik. 
St ıı ' ı • :\'deki tical'et potansıyclindcn bahsetmiştik ve mutlaka bölge insanının . bölge girişimcisi
nın oı·gmıızc olup ku ı·uınsa llaşıp ve hunun desteklenerek. pazarlaı·daki yeni fırsatların k ullanıl-
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ması gerekiyor demiştik. Yel' almalar mutl,ü.cı teftiş edilmeli dcnı iştik. llcı· ne kada ı · GAP t>ölg;,. 
sinde Gaziantep hat' iç üretim potansiJ eli ço~ ~ li~se~ olmnsa da biz Gt\P'ın lokomotif olaC<ık bu 
sektörü bu giı'ışim grubunun desteklenmesın i ısı·arln öncrmişlik. ~undan dolayı öııeı·nıi;;;l ik:, n· 

yın eski Dış Ticaret Müsteşarı m Yavuz EGE'nm bu projede direktör olması hakikal ·n biılcn:; uy
ı· ı bir kıvanç ayl'ı bir heyecan vermiştir. bunu da bclırtıncdcn gcçcıneyecegim. bu fı rsnt şudul' 

efendim: Malumunuz Irak üzerinde bir amba ı·go \.HI' Buracla hulunnn uzmcın m·kadnşlnl'llnızın 
bilmesinde ya ı'ar görüyorum Türkiye'de ~omşu u l~elcı·le özelli ~ le Surıyc. l ı·ak ve lı·an'la çok cid
di bil' şekilde yeni politikalar uygulanınaya lbaşlamışt.w ve hu polı li kalara sonucunda Jı·a k ' t nıı 

ham petrol almaya başlad ı k. Bu pazarlarmuzdaki potan~ ıyPiclen hölgc girış ııııcimizin ısı·a ı·ln 

ama ısra rla yaearlanmasını istiyorum. Bu yamrlanma sadeec tnnkcrcılık. bazında cle~i l. sade(') 
şoföl'lük bazında degil. çünkü bu bölgede bu ü lke lc ı· le çok ı yı b iı· dıyalog ,·ar. Bizler gcçcıı lcl'CI • 
Ulusal Şam Fuaı·ına katıldık. Beyeut'u ve Ltıbnan ' ı da gczdi~. Oı·ada bu· bakıyorsunuz Güncydo
gudan bit' arkadaş size yanaşıyor veya bölgeden zamanın cin gıtmiş biı· iş ndaınıııı da orada gô· 
rebiliyol'sunuz bu muazzam bir potansiyel. llunlnı·ı ı rdelcdıkçc clnhn net b iı· şekilde görehiliı·si· 

ııiz. Sizler de amaçlar a ı·asında ekonomik ya pının dc~ ış ınıı dcdmiz. gvct bu fı l'~a t eli 'lık haşlndı 

iki ay öncesinde veya üç ay öncesinde yaptıgımız toplan tıda ll'ak'tan ham petrol o ze1nwıı çekil· 
meye başlanmıştı . bu süı·enin ne şeki lde işleycccgi henüz belli dcgildi. Ama bu süı·c~· tamnınlan 

ınış ve şu anda ınal ih ı·aç edilebilme aşamasına gelinıniştiı·. Bu 'l 'uı·kiyc'nın oı·uıy cı koydu~u çok 
ciddi bir kararlılıktır . bu kararlılıgın devlet politikası olaı•ak süı •düı•ülıncsi gcrc~mcktedıı·. i\ma 

bu politikanın GAP Bölgesi ilc baglantısı tıı' bazındn . şoföı' ıwııııda de~il ınuLin~ suı·ctı.r. gıı· ışıın · 

ci lik bazında. geleccgin ihracatçı s ı olarak cHişOnülınclidir. Scı ·bcsı. hulgcleı· belki bi ı· cıı~u· nnıaıı 

ola ı'ak kullanı labilir . Bu konuda bir yeı·lerde bir bil'ikinı o lncn~ı bit' küınelcşmc olncng ı kaçını!· 

maz. GAP illieri kapsamında ki her ilden bclil'll sny ı<la hedef kitle tcspiL edilmesi gerckıı'. öıı cc· 

lik le de giı· işiınci grupları tespit eelilmeli ve im nlar dn soı·ntle bu al ann yuııcli k degişik. kunımlnı·

la desteklenmelidir. Ana hedef bence balıda üretilen üninlcl'in bu l>olge girişimeisi üzerinden. 
sınır ülkelere ve Ortadogu'ya gönder il ebi lıncsi o lnwlıdır ~ıın c lı bakın Tüı·k ı yc ::-ıon üç aydıı· ol'n· 
da 300 Milyon Dolar'a yakın kontratlm· ıınza lc:ıdı. Bu sureç ı çeı·ıs ınde maalesef Güneydogu'dnn 
Gaziantep haricinde benım bildigim ıkı tane konirat ımza lnnmıştır. Bu çok buyu~ bıı· fı rsattır ve 
biz maalesef burada yarın dökülecek urün leı· a bölgede kim ın üzel'inden pazarlayacag ıı. Taınnrn 

dışarıdan yabancı sermaye gelecek ama ~endi ürünleı·inı kendı leri pazaı·layaca~lol' . gönül ister 
ki burada girişimcilik potansiyeli olan aı·kadaşla l'lm ız. bolge gıl'ı ş ırn c ısi ve ozclliklc ticaret oda· 
larımız ve meslek odalat·ı bu ortama entegre olsun. Bunla ı·ın kurumsa llaşması gerek.ıyor. 1as ıl 

bir çalışma grubu oluşturulur? bunu tartışrnnlıyız ve nm;ıl bir kaynak ~an a lize edılınesı lazım? 

Bunların araştırılması ve tartışılması gerc~ınekteclll' . Devlet politikası olarak veya Dış Ticnı·eı. 

Müsteşarlıgının uygulaması olarak bu ihracat yapılma lı . gelecek sene hedef ı ınilya ı· Do laı•'chr. 

ihracatta sadece Irak için konuşuyorum efendim. "~u scı·bcst. bölge uzerinden ~analize edılsin" 
gibi somut çözümlerde uygulanabilir. Oradn oluşacak olan ~üınclcşıne zaten çevreyi muazzam 
derecede etkileyeccktir. O zaman da Ot'ada uluslaı·aras ı bi ı· düzcycle problem oldugu zaman. kal 
kınmamış bir bölgenin kalkınmasına aracı lık ecJildigi içın \ CI'ecck çok güzel cevaplaı·ıınız olacak· 
tır. Netice itibarı ile nasıl biL· organızasyon buşlatılınalı? Bıı· mı önce de bunun uygulanmasına 
geçilmesi gerekmektedir. Bence t.aıtıştıgıınız plnn dahi olsa ı snwla d ış ticaretin terimlerini huı·n· 

14 



da ~i ı·i~iıncili~in yanın d<l ~ ul l:ııı n wııııı gt'rd:ır lliı l>ugl'ııı l nıı·;Hin~ ız yaı·ın başko la rı bu pla nı 
okuyncnk' , göriıŞl'l'<'kh· ı·d ır· Ilin ki IJu tcl'imlt·rın <k lnı ı·;ıı l n 't'l' n lması gerPkmekLcdit'. Kaynak 
nw~cll'::;i dedı~ ıı ıtı tln ~n ~n~ ıwkl:wın oı·tnyn ~· ı kcıl'l ılmns ı gı' l'<'l-.tr. Kny rwkla ı ·ın t.espiL edilmesi ge
rekir· ywti luı :-ıt•rlıc~t hülııdtw lotlll \tır hiz htıı·adn bunu J..u l l(ınaınıyoı·uz. Veya lhracaLı GelişLil'· 
ınc ~lcl'kczi'ni ıı dl'~ışıl. kah.:ml!·ri vcıı •. l~uı·mıa k:ıynnklaı· k ı~ıt.lı aına giı· işiıncı grubunun da des
l l'kleııınesi gel' ·kir. f\,l<'scla lswn t nı rd, ki hi ı· iıı <·1 icl fi l'llıa l.nıt·; ı daJ.. ı giı· işiınr iye t.amam ben sana 
mn lı gondcı·iyoııtıın ~cıı bunu ih ı·nç ci d<'d i~i zaman hir g'ıı'cın liyi de hPl'Dbeı·inde gelirecek bir ku
ı·unı::;nll a:;;ınayı h niımwıncl ıyiı. J\·,ltncJ ;ı bunl;ı l'. hc: :ı iın huradcı dış ticareLin uygulay ıcıs ı o laı·ak 
bir 'i> i ı · görcln~nın hadis '1 ' t' v' in:ıııın çok g •nç kl'siııılc bu·c bir goru~tügürıüz zn man sonuç ala
biliyoı-sunuı. son üç-dört. s 'n eki uygulnıııa laı·ıınııdrı l ı il. hıın lm a ~nh it olcluk. Bunun d ışında ma· 
dem ::; ' rlwst hö l gdt'ı' < tı 'lı k Gt\P' ı cı cin konıı~ıı hıyoı · o ı •negi n Goıionıcp 'de ~uı·u ıcı u. Şan lıuı'fa dü
~unul üyor. Mard ın'de ıntcıı \'CH'. Gı\P'ta scrlwsı bolge<'tlik an iayısın ı da GAP l3ölge Kalkınına 
Planı'nda hiı· oıısıı·llnHm olnı·ak i:-; l ·ııwk gci'Ciıı · ı\ .ltD. Lr<lün \C lsı·a il ıiç€cııinde ve bu ülke yö
netimi ile yapıiHn ı opla nlılnı•dfl gündcnıc: getı ri len bır konu vnrdı ~ i A.B.D ve lsl'ail sermayesini 
ç ·knwk için öm·mli hi ı· en"t rnııw ıı . di~<·ı· serl>rsı holgcc ı lıkt cn bi ı·azcık fmklı o lara~ Gaziantep 
grubu mı oluşturctrnk ı Ila kı ben de olsun d<'cli lcr. O zmıwn hi~ Mardın li ler de bizde olsun di}ece· 
~ız tnl>i e~cı· böylt' lm· po lıliJ..n .... . (konu~nwnın sonu nnln~ılnınHlllt~) 

Mahmut t\RSIJAN- (Ath~·•uıwn 'ful'lı.nı Hamşma Miidüı·liiğii- Kahta) 

U lus lanu·nsı f\ı•mı ·ut Vnkfı 'n ııı ~ 'kn:ıcrıy ıııı. \'edat f k~ çok güzC'I b ır şey soyledi. burası ~ıe
zopoımnya'dll'. Şımdı scıhıp oldugunuz dng<·ı· lc ı·ı . ~u ~ na"-lon zanıaıııııda degerlendirip insan og
luıttın lıizıneLınc sokııwdıgınıı ımnaıı ge~· J..a lınış ız elemekı ir. Buı•t~tla yap ılan L>ugün~ü topla nLı
nın n nHH'ıdn hu gee: kalını :;; lı~ın Lelnl'ı s ı ıçın ynpılncn~ çCl lışına lcı rın degeı' lendirılınesicl iı'. Bölgede 
lıeniın kanmıLiınoc küiWı·cl , t.cıı· ılıı V(' nl'koolojik dcgel'l c ı · hnk cdildi~i şekilde dcgeı' lcndirilip wı·iz
min hızıncltlıe nçıldıgı ıoınaıı turizm Do~ıı V<' Güııcydogu Anadolu 'nun lokomotif sekLöı'ü olacak
Ltı •. Yalnız klıiLüı· tuı· iznıı dcgıl r ılt.e ı nfllif Lllt't:t. lll tlccligi ıniz diğer LUI'izm ku lwırının da geli ştiriimc
sı çok kısn sfıl'cck gcı'çek lt~:;;chıliı·. Hugün CAP'ta t'i tı ~po l'l cll'l yapılıyol'. yanuıç paraşütü. delta ka· 
nat vt• doga yuı· (ı yü~lc ı· ı yapılıyor·. Bn11<1 gcırc C~(' t' l.llrizmlc L>erabcı· bunlar da değeı· lcndiri lirse 
t unzın bölge cJ..o ııomisıne dır<' ~l gH'<Ii sn~layan lokoıııour ~ektör olncakLı r. Arz ediyorum. 

Or. \'a,·uz l~GE- 'l'<'şekkuı· ediyoruz Sayın \ t::; lan. en aı'kada biı• beyefendi söz isLiyor. 

l\1urat tı;n ari- (Maı•dln Organlz • Samt)-1 Bölge Müdürü) 

Taslak ınaddcleı·ınc haktıgıınız znınnn bu lG maddelik amacı böyle büyüLıııek yerine üç an;ı 
başlık n ll ında toplamuk gcrekııginc ina nıyorum . 11iı•inci baş lıgımız cgiLim. ikinci başlıgımız sng
lık ve üçüncü haşlıgımız ekonomı. Bun ların arDsmda bi ı· oneelik sırası yapa ı·sak : egitime öncelik 
veı·ınck zorundayız. Bütün bu yapmış olclugumııı çR iışma la rı. hedefleı· i ve su·cıtcıilel'i yel'ine ge· 
til'cbilmck için egit.iınli insaniarn iht. iyacımız vardı r . Planın her aşanw~ında bu işi yapacak insan 
olduguna göı·c önce <)~iLim clcıııeliyiı ~~~ıtımsıı ın saı;laı·ln bie yel'e gelmemiz mümkün degildil·. 
Oncc ınsanımızı cgitece~ ız . oııcln n sorırn snglık şmılal'ını düzclteccgız ve oııclan sonra da ekono· 
misin ı düzcltcccgız. istersen ız rkonomısın i duzcltıııc·~ in zCJten ko~u ıım· kendi kendine ekonom is ı -
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yi düzeltir. Egitim li insan. kültürlü insan. sn~ lı[!ı )Cı'indc olnn ınsan lıfıllın ınınların nltındnn kfll· 

kacaktır diye düşünüyoı·um. Arı ederim. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür edel'im Murat Bey. 

Mehmet ÖZDEMİR· (Tarım İl l\1üdürlüğü Çiftçi Eğilim ~ubc Müdüı·ü) 

Efendim ben bölgede ikinci ürün olarak buyük ı·agbet gören ınısır dım i ile ilgili hi ı' de~cı·len· 
dirme yapmak istiyorum. Bölgede bildiginiz üzere ınısır ikincı li nın ula ı·a~ ı~i-üç yıldan beri mg
beL görmektedir. Çiftçilerin kurutma sistcmlet'i olınad ı gı ıç m hüyfık endişeleı·i 'nrd ır . Oı·nc~in 
Mardin 'de kurutma sistemi bir kişi Lcwafından kul'tllmuş olup bu ~nhsın tckelindedıı· . Yaıııtck('· 
linde dedigimiz zaman bu kişi herhangi bir kasLım ız yu~ sndece \ntnndaş o ~işi) c hagımlı knlıp. 
ül'ününü o kişiye satmak ve tohumunu da o kişielen almak zorunda ~alııwktadıı·. Bumcia rckn· 
bet ortaın ı kurulamamakta ve piyasa oluştur·ulamamoktadıı·. GAP ldm·csi ulaı·ak l>ölgede nıısıl' 
kul'utma sistemlerinin kurulmas ı hususunda ça lışııı a ln l'ınız vur mıdır? Ben konu ha~kındaki çn· 
lışma ların ı zı ö~renmek istiyor-um. Te::~ekküıı cdeı·inı. 

Da~ . Yavuz EGE- Teşekkür ederiz Sayın Ozdcrniı•'o. 

Burhan SÜMER- (GÜNSIAD Genel Başkan YaJ'(hmCisa) 

Teşekkür ederim .Sayın Başkan . ben hem TicnrcL Smwyi Odası Yönoı.ıın Kunı lı ı Ba~knn veki· 
liyim aynı zamanda Güneydo~u Sanayici ve I ş Adoııılnı'ı Genel Başkon yaı·clımuıs ıyım. Sayın 
Başkan, yazılan ve bize şu anda ek ı•anda gösLcrilcn t,emcnnilcı· ~·ok. güzel. l•'nkaL IH ııı lnı· ııı gcl'çck· 
leşecegine inanmıyorum, çünkü biz GAP' ı hOkümct.lc ı·in inisiyatiflerine ı.crk et.ınişiı. aslında GAP 
Güneydogu Anadolu Projesi bit' devlet politikasına dönüştü ı ·ülınelidiı·. Ben bu s ı~ıntıyı dile geti ı·· 
dikten sonra diger konulara geçmek istiyorum. 

Bir arkadaşım ız demin egitim le ilgili düşOııcelerini m·ı etti ben bütün içtcnligunlc katı lıyoı·um , 

gerçekten bölgede halen bir çok okul kapalı . bil' çok okula ögı·ct.men bulnınıyonız. Ocnilelıılil' ki: 
bu sıkıntı Türkiye'nin sıkıntısıdır ama kaynak olınaymca bu sık.ıntılardn gıdeı'ıleınez. Bit' kcl'e 
her şeyden önce demin temenni mahiyetinde ve yazılımint'dan da anlaşıldıgı ~acla ı ·ı ile Vedat 
Bey'in açık ladıgı gibi bunların gerçekleşmesi için finans kaynagına ihtiyaç vard ı r. Egcr bunların 
karşılıgında finans varsa bu i şleri gerçek leştircbiliriz . şu ancla hilemiyonıın GAP'm bir bütçesı 
var IDJdır. yok mudur. nereden bütçe al ı yoı·?. O dn belli degildi ı'. l şte Başbakanlı~Cl baglı bir GAP 
Idaresi vardır ve bu da Ankara'dadır. GAP Başkanlıgı'nın bölgenin herhangi bir iline gelmesıla
zım ve de bir müsteşar·lıga baglı olması geı·ckiı·. Bular şa hsi düşünceleı'ımdiı'. GAP' ın 2002 ile 
201 O yılı arasında bitirilebi.lmesinin ödeneklet•le ılgili oldugunu düşünüyoı·um . GAP'ın ancak 
2050 yılında tamamlanacagına i nanıyol'urn. 

Katılımcı planlama ile ilgili sıkıntıiClrıınızı HI'Z etmek istiyol'um. Katılımcı planlama günümüz· 
de gePçekten Avrupa oorın iarına uyguncluı· ve gelişmiş dcvleılcı· lwp katılınıcı planlama ile belir
H bir seviyeye gelmişleı·dir. fi'akat hükümeUn bakış nçısının katılımcı plnnlamayn müspet bit' 
yönde olduguna inanm ıyol'um. Bölgedeki sivil toplum örgüLieı·ini desteklemek. bölgedeki sivil 
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toplum örgütleri her zaman GAP Idaresi'ne ve GAP Idaresi Başkanlıgı·na katkı sunmak azmi içe
risinde bulunmaktadırlar. Bunu hiçbir zaman için ben art niyet olarak söylemek istemiyorum. 
her zaman GAP ile birlikte bu bölgeye gerek ekonomik. gerek sosyal alanda katkı sunanların her 
zaman elini öperiz. 

Egitim ve saglık demiştim egiLimi söyledim. saglık konusunda gerçekten bölge olarak sıkıntı
m ız vardır. Diyarbakır sagl ı k merkezi konumdadır. Fakat Diyarbakır'ın da bölgenin sıkıntılarını 
gideı~ebilmek düzeyde a ltyapı ve personeli mevcut olmadıgından dolayı tüm bölgeye hizmet ve
rememektedir. Bölge insan ımız saglık sorunları için Ankara'da otel köşelerinde perişan olmak
tadırlar. 

Tarihi ve kültür varlıklarının korunmasına gelince zaten tarihi ve kültür varlıklarını bırakma
dık ki koruyalım . Yani şimdiye kadar sahip çıkılmamış biraz önce turizmciarkadaşımız izah et
ti. tarihi ve kültür varlıklaı·ımız gözümüzün önünde eriyip gidiyor. Bölge bu konuda da zengin bir 
kapasiteye sahip fakat maalesef. Vedat Bey'in de biraz önce konuşmasmda belirttigi gibi bölge 
ı 5 yıld ı r sıkıntılı bir dönem geçirdi. fakat daha önce sıkıntı olmayan dönemlerde bu tarihi ve kül
türel varlıklara sahip çıkılmamıştır. Sadece ona baglamak ta yanlıştır. Onun için bunu bir an ön
ce önünü alabilmek için devlet bunu politika haline getirmelidir. Ben 15-20 gün önce Macaris
tan ·a gittim Roma Jmparatorlugu·ndan kalma tarihi varlıkları ortadan kaldırmamak için üstün
den köprü geçirmişler böylelikle tarihi varlıklar zarar görmekten korunmuştur. Diyarbakır sur
ları var ve Mardin biliyorsunuz uluslararası literatürde bugün Venedik'ten sonra sit alanı ilan 
edilmiştir. Fakat maalesef oraya da sahip çıkılmıyor. Benim arzum şu. ben karamsar degilim. 
Fokat biraz bakış açılarının degişmesi gerekir. 

Güneydogu Anadolu Projesi harika bir proje ve çok amaçlı bir projedir. Bunu Sayın . Allah 
ı·ahmet eylesin eski Cumhurbaşkanlarımızdan ve Başbakanlarımızdan rahmetli Turgut ÖZAL 
büyük bir hayaile kurmuştu fakat maalesef GAP' ı şu andaki merkezi hükümetler bir üvey evlat 
oloı'ak görüyorlar. Bu konuda daha fazla ilgili alanlarına çekebitmesi için herkesin elinden ne ge
liyorsa yapması geı'ektigin düşünüyorum. Saygılar sunuyorum. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ediyoruz. Sayın Burhan SÜMER'e, buyurun hanımefendi. 

Nevin SOYUKAYA- (Çekül Vakfı Diyarbakır Temsilcisi) 

Teşekkür ediyorum. konu dagılmadan bende aynı konuya. kültürel degeriere deginmek isti· 
yorum. Şimdi çok dogru bir yak laşımda bulunuldu. Turizmi geliştirerek bölgeye ekonomik katkı 
saglamak dogru bil' yak laşım ancak. bana göre biraz da eksik bir yaklaşım sadece kültürel de
gcrleri korumak ekonomik getiri amaçlı olmamalı bunun yanı sıra bizi var eden koşulları koru
manın biı' zorunluluk oldugunu da kabul etmek gerekli. Bunun dışında söylemek istedigim bu 
koşullar yaratıldıgı takdirde. turizme açma amaçlı uygun koruma kullanma koşulları oluştugu 
takdirde zaten bu olacaktır. ) ukarı Mezopotamya bugüne kadar gelişen büyük kültürler. büyük 
uygarlıkla!' tabi ki Dicle ile Fırat kıyısında yapılanmıştır çünkü su hayattır . Bugünkü Dicle ile Fı
rat yarattıgı bu kültür ve uygarlıkları bizlerin müdahalesi ile yok etmeye mecbur bırakılmıştır. 
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Az önce beyefendi çok dogru bir şey söyledi "olmayan ~üiLürel degerierini mi" lurızme açacagız 
acaba?. Çünkü barajlar altında çok büyük sayıda kultürel degerler. arkeoloji~ d~erltw kalmak
ta ve bölge insanlık tarihi açısından bir bilinmeyene ış ık LUtma~ta . Ö'lellikle ço~ l>ilıncn bi ı· konu 
Ilısu Barajı ve HasanKeyf, sadece Hasankeyf degil bölgede Ilısu Baı·aıı'n ın altında yuzlerce hö· 
yük kalıyor. yüzlerce kale ve yüzlerce de yerleşim yerı kalıyoı·. Doga tahribatıda biı· kenara. Pc· 
ki bundan sonra ne yapılacak? Bize bildirilen ya~laşımlaı·: işte baraılaı· falan bıtccck Gt\P Pro· 
jesi bitecek. ondan sonra kültürel degerler turizme açılacak bır takım kalkınına pı·ogramları g -
lişt i rilecek. Ama elimizde olmayan yok edilmiş küiLüı·cl degerleı· i nasıl geri getirccegiz? 1\nsı l ya· 
pacagız da sulal'ın altından çıkaracagız? Turizme nasıl açacagız? Bana kalırsa bugüne kadaı· 
kaybettiklerimizi kaybettik peki bundan sonrasın ı nasıl yapacagız. Bundan sonra sular·n gömme
den bir alternatif yaratacak mıyız? Bence bunun altcı·natifleri var. bu alternaliner üzcı·indc ~o
nuşmak gereklidir. Bu konuda neler yapılacak bunu ta ıtışmaya açmak istiyorum. Teşekküı· ede-

rim. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür edeı·iz. Nevin han ım. buyurun efendim. 

tskan TEGIN- (Ziraat mühendisleri Oda 1 Dlyaa·bak•r Şube 1 Ikinci başkan•) 

Doküman bize Paza ıtesi günü geldigi ve kurumumuıla taı'Lışamadıgımız için çok detaylı bıı· 

degel'lendirmesini yapaınayacagım . Kendimizcc planın hepsini gözden geçirdi~ ve bazı belii'IC· 

meler yapmak istiyoruz. 

En başta temel ilke ve stratejilerde belirtilen çagdaş. kurumsal yapıların o luşturulmas ı ve 
güçlcndil'ilmesi amacıyla yapı lm ış olan gerekli dOzenlemeler ve yönlcndirmcleı· yapılacak den i· 
yol'. Bu çagdaş kurum laı·ın yönetim leı· i. personeli ve peı'soneli n egitim i kesinlikle dikkate alınına
lı zil'a içinde bulundugumuz sorumlularından biı• i de bugüne kadar bölgeye gönderilen kamu yö
neticileri ve ça lışan larıdır. Bu plan başarıya göLürOlrnek istenıyorsa . bu kadmlaı· gerçekten titiz
likle seçilme! i ve bu iş i yapmak isteyenler· gönderilmeli bence. 

Üçüncü Amaç'ta: bölgede pazar ekonomisi geliştirecek önlemler alınacak ve ulusal pazarla 
bütünleşme saglanacak deniyor. Politi~alar bölümünün üçüncü maddesinde uwımsa l destekle
me. politikalaı· üreticiyi pazardan gelen talep sınya llerin daha iyi algılayacak. algılayabilecek ve 
güçlendirebilecek biçimde uygulanacaktır deniyor. Ben burada bir çelişki görüyorum. GAP pro· 
jesi 201 O'da bitiı·i lmesi hedefieniyor ancak IMF veı·ilen niyet mektuplarında birinci ve ikinci bö
lümünde birkaç yılda tarımdaki destekleme ka ldıı· ı lacagı vaadediliyor ve bu yönde ça lışmaların 

başladıgın ı biliyoruz. Bu desteklemeleı·in devam cdecegini ve bunu çok ciddi bulmuyoı·uz 
2010'dan sonra devam edecegini sanmıyoı·um daha dogrusu. 

Beşinci Amaç'ta; su. toprak ve biyolojik kaynakların verimli ve sürdürülebiliı· kullan ımı sag
lanacaktır. Devlet Su işleri'nde çalışıyorum ve GAP'ın bitirdigi sulamalarda I ş letme Mühendisi 
ola ı,ak ça lışıyorum. Bul'ada sulama suyu kullanımında gerçekten ciddi sıkıntılar var hem dagıtı· 

m ında. hem kullanımında hederıeı' arasında beşınci amacın hedefleri arasına Sulama Birliklerı 
Tüzügü ve Yasası konmalıd ı r. Bu ça l ı şma Devlet. Su I ş leri Genel Müdürlügü Iş letme Bakım Daıre 
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Bnşknnııoınca iki y ıl önce baş lntıla ıı knt ı lıınc ı h i ı· çalı şına ile hirl iklel'in de göı·uşlel'ı a lına ı·ak ha· 
zı r lan<lı . Birlik le ı· ve Devlet Su l şlt'ı· ı göl'l ı ş leı· ıııı geı·rklı lwzn·lıklnl' ı ynpLıkt.an sonra daire başka · 
nına gondi'>ı•dileı· ama ·anıt·ıın o ça lışma halen TBMM'de ınceliste duruyoı'. Çünkü bu konucia 
h ·rhangi l> iı· ça lışına çıkma d ı Suluma Birliklcı·in Tüzük ve Yasa· s ı çıkaı·ılma lı bu da Beşinci Ma d· 
d 'nin hedefleri arasıncı konmalıci u·. Bu hötuındck ı hedef ve po ht iknlar neredeyse kusursuz ama 
bölgedeki knınu yönetimi dc~il bunla ı · ı gerç 'klcştwınck. bu hedef ve amaçların yanından geçe· 
cek güçt ' dc~il. Başta GAP ldaı·csi olmak üzere bu hedeflere ulaşmak için bôlgedeki tüm ilgili ka· 
ımı km·uluşlnrı tck ı·cı r gözden geçil'ilmclidir. 

Dokuzuncu ı\maç·ıa yerel inisiyat ifl ' 1' ôncülü~ündc bölgenin kurumsal kapasitesi güçlendiı'i · 
lecek v' bu ınak"<llla inı.;an kaynaklnı· ı güçlendirilccek deniyol'. \ı ne hedefler kısmının Üçüncü 
Madd<'si'ndc ycı·r l ve bölgesel düzeyde fanliyct göst eı·en hüki'ıınet dışı kurum laı·ın ve yerel yöne
t imierin kuı·uınsn l kapasıtelcı· i gclişliı •i lccck \ ' yc,ni olan aKinı· destektenecek deniyor. Çok güzel 
h ir h •li ı· ı ıne aslında hi ı· açıltın aınn ben >aklaşık ı O yıldıı· Dıyarbakı l''da deınokraLık kıtle örgü· 
ıunnıı içinde uyc. yonctici ollwnk bu l unuyoı·uın . Bugüne kadar· geı·çeklen göz açtırı lmad ı bu ku· 
nıınlara. çok l>uyuk kadro cgıt.ımlcl'i oldu bundnıı sonra bunu hep beraber saglayabilirsek ne 
mutlu. Bunun hedef olcıı·a k b •lil'lcnın sini de ~·ok güzel tcbı·ık ediyorum. 

On ı k incı A ıncıç' t n bolgcsel ka lkınına ve toplumsHI blitunleşmenin sa~lanmasında kültürel bi· 
ı •ikinıdcn ym·arlaııılacnk dcnı l ıyo ı ·. llcdd kısmının Bi ı·mci Mnddesı 'nde kültürel çeş itliligin gele· 
ncksel ve ınodr.rn de~erlcı· nı·ncılı~ıyla ka lkının cı planıncı entegre edilmesi sa~lanacaktıı·. Polıti · 
knhll'lll Biı · ıncı Mndde$ı'nde yeni de~c r· lc ı·i n l>cnimscnmesindc ve yerel. bölgesel ve küllüı·el ya
pıım·m gcliı$Lt l'ılrnesındo vnr· olan kultur· ogcleı· ııHieıı ym·aı·lanılacakt.ır. Bun laı· ı t.cspiL etmek geı·· 
çekten çok guzcl Avı·upn Biı'liAı'ne girme ::>ü recınde ve 2 ı . Yuzyılın geı·eklerindendiı'. Bu tespitleı· 
ş ımcliye kndaı· öylt' ı·nhm ya pı laınıyoı·du 89 Mastoı · P lanı 'nda da bu yokLtı. Fakat bu sürece na· 
sıl gclıııdı ve sorunun adı tam konmalı. Bıı· soı·un yaşand ı gelindi bundan sonrtı nas ıl açılır? bu· 
nun adı tnm konma lı nası l konuı· dogı ·usu bu konuda çok t.ereddütt.eyim. 

Yiıw OH beşinci Anwç'La çevre \ e kalkınınay ı büt.ünlc~Liren bir iletiş im sistemi ol uştuı·u lacak 
cl<•nılıyoı·. ı lecJeflcrın Sekiz. Dokuz ve On uncu Maddclcı'i'nde ya pı lan belil'lemelel'le. I lasan keyf'in 
hcı:::;ına gc lcnlcı·lc çok uyınuyoı· bırl>H'ınc. Yıne politıkalar bölümünde Onbiı·inci Madde'de proje 
yoneliminde yön~den ınsnnlnı·ın ısı i lı daınma önem veı~ilecek deniyoı·. Bu da güzel ama çok iddi· 
a lı l>iı· fi kiı'. Benim soyleyeccklcrim bu kadnı·. teşekkür ederint. 

Dr. Yavuz BGI~- Teşekkür ederiz. Buyuı·un . 

tuhlttln 1' TK • (Dicle Ünlvc r lle 1 Ziraat Fakülte 1 ÖAretlın Üyesi) 

Taslagın en azındcıı1 oı tay n konutınası için emc~ı geçen aı·kadaşlara teşekkül' ediyo ı·um. Ji'a. 
kat çok idcJia lı bi ı· taslak GAP Pro ıesi'nin arlı k bir amaç degil bir araç oldugu. insaniann ka lkın· 
nwsındn bi ı· aı·aç otaı·a k göı·ündtigünc çok sevindim. Bul'adaki hedef sayısı çok fazla yani siz bu 
hedeflere nasıl ulaşacaksınız. bunu kım yapacak? ve na:s ıl yapacak?. hang ı J)l'o ıe lerle çıkacaksı· 
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nız?. bu projeleri nasıl uygulayacaksınız? Ve projeleı'i uygulayabilecek peı·soncl ~nyısı Tu ı ki· 

ye'de yeterli mi? Hedefler içerisindeki amaçlar çok fazla bunların bir öne ,lik sıı·as ı h lirtıl ı · 

daha önce bize vermiş oldugunuz bu doküman da yazılabilirdı. O ncelık sayılarının ıntıt In ka ındir-

genmesi lazım. 

Çok iddialı maddeler var. Köyde bioteknoloji diyorsunuz: Türkıye'de bıot.eknoloıiyi biz uygu· 

layamıyoruz ki köylerde uygulayalım. Cinsiyet diyorsunuz bunu köylerde nasıl ynpabiliı sin iz. 

Bence çok iddialı özellikle sosyal konularda izleme degerlcndil'me bildigim kadarı ilc kırsal kal

kınmanın en zor ögelerinden bir tanesidir. Bu izleme dcgerlendiı·meleı·ı hangı olçut lerc göre yn

pacaksınız? Ayrıca bu programın yürütülmesinde bu tasıagııl gerçckleştırilmcsınde hüküınct dı· 

ş ı kuruluşların. yeni STK'ların etkin rol alacagına inanıyorum. Hank'll yapı lı kuruluşlc:u·ın clışın· 

da STK'lara önem verilerek. en azından sosyal projelerin onların t~ll'a fındnn yapılması kan n at in· 

deyim. 

Burada belirlenen hedeflerin sonucu olarak şunu söylemek lst.iyoı'Uill: Belirlenen h "clerleı· ve 

amaçlar öncelik sırasına göre yeniden belil'lenmeli. çünkü amaç snyımız ve hedef sayımız ne kn· 

dar fazla olursa güç kaynagımız buna göl'e dagılacakLıı'. Dolayıs ı ıle hcdd soy ı s ı ve hunn yöne· 

lik amaçlar küçültülüp belli bir şeki lde projeler uygulanıı'sa zntc ıı tnııın baglı olan c lı~el' tt ll pl'O· 

jelerde kendiliginden gelecektir. Teşekkür ediyoı'uın . 

Dr. Yavuz EGE· Teşekkür ediyoruz Sayın Uslu. buyuı·uıı efcndıın . 

Tahir DADAK· (Türkiye Kalkınnıa Vakfi Bölge Miidürü) 

Gerçekten taslak planda iddialı amaçlar vaı·. iddialı hedefler ve politikalnı' oıtayn konulmuş. 

ası l önemli olan bundan sonrası dır diye düşünüyoı'um . Yani bu idealize ed ılen pla nıı1. hcde fl e ı·in 

ve politikaların faaliyetlerle nasıl bagdaşı.ırılacagıdır . Dogru faa liyeLleı'in nasıl ortaya konulncn

gıdır. bu faaliyetlerin hangi dogru faaliyetler olacagı ve bunun nasılışlcyebilcccgi. hnlk tarafın· 

dan nasıl kabul görecegi. ihtiyacı olan kesime nasıl hitap cdebilecegi ve yaygın lnşmnsı benımse· 

nebilen ne tüı' faaliyetler düzenlenebilecegi. asıl bunlar önemli diye düşunuyoı·uın ve MuhılLtn 

arkadaşıının da belirt&igi gibi bunu kimlel'le ve nasıl yapacagız asıl cevaplanınası geı·ckcn soru· 

lar bunlar diye düşünüyorum . Bu &aslak dışında , a ı'kadaşlal' da bazı görüşleı·ini dile geLi ı'dilcr. 

en önem verdikleri konunun egitim oldugunu belirttiler benım söyleyecegim bu örgun ve yaygın 

egitimin d ışında bölgede asıl ihtiyaç olan bölgesel bir egitim merkezidir. Yanı bu örgun ve yay· 

gın egitim dışında egitim verebilecek bölgesel bir egitim merkezi ve bölgesel bir egitım enstitü· 

sünün kurulmasının gerekliligidir. Bu egitim merkezi ve enstitü hangi egitimleri veı·ecek? özellik· 

le tarım ve hayvancılık a lanında . sanayiye iş gücü temin etme an lamında yine belli eJ sanatları 

konusunda ve bunlarla birlikte rehabilitasyon konularında egitim verecek bir meı'kezin kurulma· 

sı gerektigine inanıyorum. Burada 8gitimi kim verecek sorusu gündeme gelebilit' Üniversıte'nin 

elemanlarından destek alınabilir• , yine U lkede yetkisi olan insanlat' veya uluslararası kuruluşlar· 

dan egitici konusunda destek a lınabilir ve birlikte yerel uzmanlardan destek alınabilir. Bu mer· 

kezin finansman konusu da çok önemli tabi. böyle clogru bir egitim veren merkczın kurulması so· 

nucu uluslararas ı kuruluş lardan. özel sektörden ve kamudan da fınansman konusunda destck 
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alınabilecegi kanaatindeyim. Sanayi konusunda daha dogrusu bu yatırı mlar konusunda bir iki 
şey söylemek istiyorum. Şimdi Gaziantep dışında bölgede yapı lan yatırımlara dikkat ettigimizde 
bunların çogu üretime yönelik yatırımlar olmayıp bölgeden para hortumlay an yatırımlar olarak 
göı'üyoruz. Bir Migros örnegi veya buna benzer hizmet sektörleri. Bu planda bölgeden para çe
ken yatırımlar degil de bölgede üretime yönelik olan hangi alanlarda çalışma yapılabilir biraz da 
bu konuda çalışma yapılması gerektigine inanıyorum. Teşekkür edel'im. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ederiz efendim, buyurun Sayın Başkan. 

Kutbettln ARZU- (Diyarbakır Ticaret ve Sanayi Odası Yönetim Kurulu Başkanı) 

Efendim dışarıdan gelen tüm konuklara bir kez daha Diyarbakır adına hoş geldiniz diyorum. 
Bu plana emegi geçen arkadaşlara. bu taslaga emegi geçen arkadaşlara çok teşekkür ediyorum. 
Çok iyi hazırlanmış bir plan. eksikleri yok mu? Var. zaten amaç burada, eksikterin konuşulup 
tartışılması katılımcılıkta ki amaçta bu. Yoksa bu arkadaşlarım ız bu pJanı hazıl'layacaklar ondan 
sonra da gerekli yerlere sunacaklardır. Bugün burada bulunmamızın amacı. bu plan üzerindeki 
gördügümüz eksikleri fazlaları tartışmak ve plana katkı vermek. Bugün bitecek mi? hayır bu ilk 
aşama öyle tahmin ediyorum. Bugün aklımıza gelerneyen yeterince irdeleyemedigimiz konuları 
düşünecegiz. taşınacagız arkadaşlarımızın adreslerine gönderecegiz. Ve bundan sonraki toplan
tı la ra daha hazırlıklı katılacagız. Şimdi planın amacı zaten çok güzel. insanın yaşam kalitesinin 
yükseltilmesi. Bunun için öncelikle insanların gerçekten yaşam kalitelerinin yükseltilebilme hak
larının oldugunu bilmeleri gerekir. Bunu bilmenin yolu da egitimden geçiyor ve planı hazırlayan 
arkadaşlar da özellikle egitim in altını çizdiler. Çok önemli bir konu. egitimin üzerinde belki bir 
gün konuşmak gerekir. Çünkü gerçekten bütün sorun ların temelinde egitim var. Şimdi bir bölge 
düşünün ki kadının okuma yazma oranı Diyarbakır için söylüyorum % 48, bölge ortalaması da
ha da düşük. Şimdi yarının nesillerini yetiştirecek insanlar. bizim analarımız ve bacılanmız. In
sanın en temel hakkı olan okuma yazma hakkını saglayamamışız. O halde gerçekten egitimden 
başlamak lazım, siz insan ları egittikçe diger sorunları da çözersiniz. 

Tabi bu plan tarttşılmak için gelmiş buraya, eksikleri ve fazlaları var, ondan da önemlisi ba
na göre bu projeyi kim uygulayacak?, nasıl uygulayacak? ve koordinasyon nasıl saglanacak?. 
GAP Bölge Kalkınma Idaresi adında güzel bir kuruluşumuz var. 1989'da kuru lmuş ama Kanun 
Hükmünde Kararname ile kuru lmuş, adı var kendisinin de güzel uygulamaları var ama yetkisi. 
bütçesi ve olaylara müdahalesi net degil. Oneelikle bunun belirlenmesi gerekir. Bunun belirlen
mesi içinde. biraz önce Burhan Bey'de söyledi, GAP Bölge KalkJnma Idaresi'nin merkezinin mut
laka bölgede olması gerekir. Mutlaka burada yerel inisiyatifierin söz sahibi olması gerekir. Bu 
idarenin gerçekten planın her aşamasında en yetkili kurum haline gelmesi gerekmektedir. Şim
di GAP Projesi su ve toprak kaynaklarının kullanımı ile ilgili ortaya çıktı . katkılarla bugünkü ha
le geldi. Halen de o zihniyetle bakılıyor yani işte Devlet Su Işleri barajları kiralıyor ve ondan son
rada bizim en büyük talebimiz istegirniz barajiara ödenek ayrılması ve önce sulama kana ll arının 
bitirilip faaliyete geçirilmesidir. Ama bunlar yapı lırken de kültürel degerler yok oluyor. bunlal' 
yapılırken toprak mülkiyeti düşünülmüyor. bunlar yapılırken bölgenin ~itim seviyesi düşünül
müyor, düşünülüyorsa da yeterince bu konu irdelenmiyor ve araştırılmıyor. Onun için bana gö-
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re önce GAP Idaresinin bu uygulamalardaki yeri ne olacak?\<? GAP ldm·csi'nin ncıdındP hölg"· 
de ki yerel inisiyatifierin yeri ne olacak? Bu konunun iyi bıı' ~eldlde tmtışılıp inlcleıınıcsi g ,1' ,_ 

kir. 

GAP gerçekten 201 O yılında bitirilccekse bunun için finansman modelleri nasıl hulunncak. 

Bu halihazır bütçeden olamayacagı görülüyor bu şartlarda ı..onunun irdelcnmcsi ve tartışılma

s ı gerektigini düşünüyorum . Ondan sonra. bu planın amacı çok guzel. hederıeı•i de iyi lnınlnr ar· 

tırılabilir, bunlar daha alt başlıklar halinde toplanabilir. 

Egitimden sonra tarım ve hayvancı lık , tabi köye dönüşü n mutlal..a. sosyal. ı..ultüı·cl ve ckono· 

mik altyapısı hazırlanarak saglanması gerekir. Köye dönüşlin dışında arazı topululnştırı lınası· 

nın da saglanması lazım. mutlaka bir toprak reformunun yapılması gerek ıı·. Yine. GAP'Wn awın· 

tajlı gruplarm dezavantajlı hale getiı·ilmesi lazım ve yöntemJel'ın in belıl'lenmesı gerckiı·. ı\ı·aıi sn· 

hibi olmayan insanlaı·ın veya kadınların bu projeden nas ıl fayda lanacagı , özellikle küçük işleı· 

mecilerin bir araya gelip kooperatif kurmalaı· ı veya faeklı şekillcı· de kredi bulmainrının dü~ünül· 

mesi gerekir. Sanayi kesiminde aynı şeyin dikkaLe alınması lnzım . çünkü biıdc L>ir snnayi hi lin· 

ci ve bir sanayi kültürü yok. Bunun için öncü kuı'uluşların tespit edilmesi gereı..iı· . bunl(lt'a mut· 

la ka fark lı destekleri n. teşviklerin verilmesi gerekir. Küçük sermayenin bıı· arayn gel inlip oluşa· 

cak olan organizasyonlara fark lı destekierin saglanmas ı geı·ekir. l lrm sanayı aninınıncin hrm de 

bu üretilecek ürünlerin pazarlanmas ı anlamında özellikle bu çok önemli bir konu. Yusuf ıwkada· 

şım ız degindi bu konuya. gelişmiş ülkeleı·in komşularıyla olan Lıcoı· i ili~kileri o/o GO· 70 scvıyclc· 

rinde iken bizde işte en yakın komşumuz Suriye. Iran ve Imk'In i l i şkilerimiz o/o l ' l cı· duzeyinde· 

dir. Bizim bu bölgeden ürettigirniz ürünleri gelişmiş baLı ülkelerine satmaılllz l>iı·uz ıol' olacnk. 

Bizim ticari pazarımız yakın komşulaı·ıın ız olan Orı.adogu ülkcleı'i. bunlarla olan Lı c<uıi ilişldlcri· 

m izi mutlaka geliştirmem iz gerekir. Su havzalarının ıslahını mut.laka yapmamız gcreı..iı·. agaçlnn· 

dırma yeşillendirme çalışmalarının orman ça lışmalann m ve bunlarla beı'aber meı·a ve çayır ıs· 

lahına gerekli dikkatin gösterilmesi gerekir. Şimdilik bu kadarı ilc yetineyim da hcl sonı·n belki bi· 

raz daha konuşabilirim , teşekkür ederim. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ederiz Sayın Başkan. 

Sıtkı ERBATUR- (Devlet Su Işleri X. Bölge Müdür Yardarnca a) 

Sayın Başkan. degerli katılımcılar şimdi Devlet Su lşlerı GAP'ın merkezinde olan bir kurum 

ve GAP Projesi temelinde su ve toprak kaynaklaı·ının en iyi şekilde projelendirılcı·ck halı..ın hiz· 

metin e sunulmak amacıy la pla nlandırılmıştıı· . Planlamaya ı 950'1ilcrde başlanm ıştır. X. Bolge·· 

nin daha dogrusu GAP bölgesinin Türkiye'deki Loprak ve enerji tireUmindeki verılerini vel'rnek 

istiyorum. Türkiye'de şu anda sulamaya açıla n alanların % 30'u su lanabılmektc ekonomik ola· 

rak. Fakat bu GAP bölgesinde o/o8'e, Diyaı'bakır bazında % 5 'leı·e düşmektediı'. Eneı'ji. Fırat ve 

Dicle havzalarının toplam su potansiyeli ülı..e genelinde % 8.5 ' laı·a tekabül etmekledir. Türki· 

ye'deki enerji üretiminin % 35 'i ve sulanacak alanların % 2 J · ı GAP bölgesinde bulunmakladıı'. 

Ener ji yatırımlarında şu anda tüketilen enerjinin o/o 45 'i GAP pro jrleı·inde eneı·jı sel-..t or(ınde h iz· 
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mete · unulınuştur. ı~akat bu ~ulamalarda bel ıı•Uigi ın gibi o/o 8'leı·de. o/o 5'1erde kalmakta fakat 
devam eden pı·ojclcr ıle h ı rliktc bu rakam % ı 3' 1eı·c çı kabilmektediı·. 

Projeleı' en iyımscı· şel...ild c 2005 veya 20 ı O yıllat' ı biter· görünüyor. Bu ödenek dilimleri ile 
Gt\P'ın taı·ım scUorunun hayala geçırılınesı çok uzak bir hedef görülmektedir. Bunun içinde bu 
ödcnck lerın arttırılması konusunda yanı bu aktıvitelcr esas rolü yüklenecek GAP Idaresi'ni veya 
Devlet Su Işleri'ni bunun planlama k1ı'lışmalaı·ından çı karılıp uygulanabilirlik yani kaynaklann 
y:wmılması gerekmekledir. 

Su anda depolama için. GAP bölgesinde sulanarak a lan ların sulanması için depolanan su % 
70'dıı·. Fakat su la ımı daha dedigim gıbi Diyaı·bakıı•'da % 5'1erde GAP bölgesinde % 8'1erde dul'
maktadır. Bır baraj ın zaten teknik oınru topogr·afik durumuna göre 50 ile ı 00 yıl arasındadır' . 
Sulamaya açılmadıgı zaman bazı barajlaı·ınuz rusubat açılmadıgında sulamaya açılmamış ola
caktır . Bu konuda en azından bu bölgenin sulama kapasitesinin Türkiye ortalamasına yaklaşu
r·ılması bir· ivme kazanacak çalışmasının yapılması gerekmektedir. 

llı su Barajı ilc ilgili Devlot Su Iş leri Genel MüdürlOgü, Orta Dogu Üniversitesi ve Ankara Oni
vcı·sıtcsı arasında tarihi zenginiikierin baraj havzas ı d ışına taşınması için bir protokol mevcut
tur. Bu protokolc göre. oı·adaki tarihi ve arkeolajik eserleri koruma amaçlı çalışma lar devam et
mektedir. Benını söyleyeceklerim bu kadar. 

Or·. Yavuz EGE- Tcşekküı' edeı'im Sılkı Bey. buyurun efendim. 

Şchmuz DlKE -(Diyarbakır Büyiikşchlr Belediyesi Başkan Damşmana) 

Oneelikle Ankara'dan gelen konuklarıın ıza merhaba. hoş geldiniz diyorum. ttiraf etmeliyim ki 
GAP bölge planı vizyon. amaç. hedef ve politikalar baş lıgın ı taşıyan taslak iki mükemmel bir me
Lin olmuş. Bunu hazı l'loyan arkadaşları öncelikle kutlamak istiyorum. Metni bende diger arka
dnşlar gibi incelediın ve incclcdigim metin içerisinde iki konuya deginmek istiyorum. Bunlardan 
birı Ikinci Madde. mnaç bölgeler arası ve bölge içi gelişmişlik farkı aza ltılacaktır başlıgın ı taşı
yoı·. bu madcle ilc baglantılı olarak 12. Madde bölgesel ka lkınma ve toplumsal bütünleşmenin 
saglanmasında kültürel biı'ik iminden yararlanılacaktır başlıgını taşıyan madde. Bi ı· de 16. Mad
de tal'ihi ve kültüı•el val'lıklar korunacak. kuıtaı·ılacak ve degerlendirilecektir başlıgın ı taşıyan 
madde. Bu üçünü biı·likle dcgerlendirmek istiyol'Um. 

Bilindigi uzere GAP. GAP'ın etki alanı altında ya da çalışma program ı içerisinde olan dokuz 
il ve bu dokuz ilin çevresi turizm potansiyeli açısından kayda deger önemdedir. Ve yine bir ifa
de kullanmak istiyorum. bölge turizm potansiyeli açısından çok bakir adeta 1970'1erin Akde
niz' ıni andıı'an bir' görüntü taşımaktadır. Bana göre her şey sanayi degildir. Dünya çok farklı 
alanlarda gelişme şansın ı yoklama al'ayışı içerisindedir. Bizim açımızdan da hem kültüı' turizmi. 
hem dini lurızm. hem de genel anlamda turızm açısından bölge çok şanslı diye düşünüyorum. 
Ozelliklc bunun geliştıril cı·ck projclendirilmcsi benim talebim bu nedenle metin içerisinde. bölge
n m kültür ve lurizın enva nteı·inin çıkarılmasına çok önem verilmesini ve bunun h ızla geliştiril
mcsı talep ed ıyorum . 
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lk inci deginecegim konu ise 9. Madde başlıgı altındak ı yerel inisıyatıfler önctilli~unde bölg ı. 
nin kul'Umsal kapasitesi güçlendiı'i lecek ve bu maksatla insan kaynaklaı· ı geliştu'ilecckLir başlı· 

gını taşıyan bölüm. Ben biraz geç katıldıgım için önceki konuşmalaı· ı çok dlnleyemedim ama be· 
n im bu son bir saat içerisinde izledigim kadarıyla arkadaşlardan bir kısmı özellıkle bu bölgede. 
bu başlık altındaki sivil toplum örgütleri maddeler'ine d~indiler. Gerçekten bu bölgenin sıyaset 

dışında sivil toplum örgütleri anlamında ilişkinin geliştirilmesi için en onemit maddesi diye du· 
şünüyorum. özellikle son 20 yı l içerisinde yaşanan sıkıntılı atmosfer' bölgede sıvıltoplum örgür · 
lerin in gelişme şansını biraz sınırladı. asgari düzeyde LUttu diyebilırım . Fakat önlimuzde bu açı
gı hala kapatmanın yolları var diye düşünüyat'um. Bunun bit' şekilde bu madde ıçerısınde olma
sının uygun olacagını düşünüyorum. Sivil toplum örgütleri ile kamu kuı'uın ve kuruluşları ara· 
sında bir Lürlü oluşamayan i lişkinin karşılıklı olaı'ak birbirint tanıma. anlama bit' ilişki gelişLıı'il· 

mesinin çeşiLii beyin fırtınası toplantı ları ile hatta bunu belki uluslararası deneyimi olan modc· 
ralörlerin koordinatörlügünde oluşabilmesinin alL yapısı mümkün olabi lir- mi? diye dcgel'lendırıl· 

mesini talep ediyorum. Dinleme zahmetine kaLianclıgınız için teşekkt.iı· cdiyoı·um . 

Dr. Yavuz EGE- Çok teşekkü ı' ederiz. 

Lezgln YALÇIN- (Diyarbakır Sanayi ve Ticaret Odası Damşmam) 

Ben de konuklara hoş geldiniz diyorum. Bu güzel çn l ı şmada omegi geçen heı'kese te~ekküı· 
ediyorum. Çalışma gel'çekten çok güzel ve detaylı biı' ~ek i lde IHlZıl'laııınış. Aı·kadnşlaeımızın da 
belirttigi gibi biraz da iddia l ı olmuş, iddialı olması da iyi biı' şey nma bana göı·c höylcsi bir ça· 
Iışmayı yürütecek kurumun başında GAP Idaresi geliyor'. Bakanlaı· Kurulu Knnll'ıyla bu işin ko· 
ordinasyonu GAP İdaresi'ne verilmiştir. GAP ldnresının geı·çck anlamda ça lışıncı yapabilmesi 
için bence her şeyden önce GAP Idaresi'nin bu işiıı içeı·i sındeki yeı·i ve konumu net olmalı aıtı 
yeniden yapılanma dedigimiz Diyaı·bakıı' Sanayi ve Ticnl'eL Odası'nın uzun yıllm· üzeeinde dul'· 
dugu bit' ça lışmanın olması geeekiyor. Gerçi Başkanımız da ona dcgindi ama ınınun daha del'i· 
ne inip bütün illerde mutlak anlamda GAP Idaresi'nin temsil birimlerinin olmas ı gerekLiginj dü· 
şünüyorum. 

- Bir Konuşmacı 

(Band kaydınan eksikilAinden dolayı kimin konuştuAu belli deglldJr) 

... seviyede de olsa temsilcilikleri n kurulması gcl'ekiyoP. Bunlar hem sivil toplum örgütleri ile 
hem de yerel insan larla diyalogu sıcak tutup bir anlamda bölge nabzını Lutmalal'ı gerekiyor. Ge
lişmeleri çok sıcagı sıcagına mcııkeze aktaı·ması geı'ekiyor. Bunun yanında bölgede son 20 yılda 
yaşanan sosyal olaylarla birlikte bir tahı·ibat yaşandı. Yeniden köye dönüş projesi gündemde bu 
anlamda GAP Idaresi gePçi çalışmalar yap ıyor amA köye dönüş salt clönüşle sın ırlı tutulmama· 
sı gerekiyor. Bu insanların yıllarca yaşamış oldugu sıkıntıları bertaraf edecek rehabilitasyon 
merkezlerinin de bence bu bölgede kurulması ger·ekiyor. Bunda da sivil LOplum örgütlerine. Ta-
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bipler Odasına büyük göeevler düşüyor bu anlamda da bence net bir belirleme yapılması gere
kiyor. Teşekkür ediyorum. 

Dr. Yavuz EGE- Başka söz isteyen arkadaşımız var mı efendim. Buyur'un Mahmut bey. 

Mahmut ARSLAN- (Adıyaman Turizm Damşma Müdürii) 

Ben GAP'taki arkeotojik d~erlerin turizm, sosyal ve ekonomik boyutu ile ilgili bir bildiri ha
zırladım. Bunu size arz edecegim çok geniş 15-16 sayfa. Bazı arkadaşlar GAP Bölgesi'ndeki ar
keolojik. tarihi eserlerin su altında kalaı·ak yok edildiginden bahsettilee. Tüekiyc'nin genelinde 
de mevcut 2150 metredeki Nemrut Dagı·nın tepesindeki tarihi eserleri de yok ediyoruz. Zeug
ma'yı da bırakıyoruz, Samsat'ı da bırakıyoruz. Tillo'yu da bırakıyoruz ve bugün Hasankeyfi de 
bırakıyoruz. Onun için yalnız su altında kalan taı·ihi eseri el' degil. 2154 metrede l\emı'ut Dagı·nın 
tepesinde bunu da tahrip ediyoruz. Bu plan içerisinde. bu program içerisinde acaba GAP Bölge
si'ndeki kültürel varlıklaı'ın. tarihi eserler'ın ve arkeolajik alaniann yetkisi GAP Bölge fdaresi 
Başkanlıgı·na mı bırakılaca ktır? \ oksa yıne. y ıllnt'(lıı · ra nt. kaynaklı kullanılıp siL alanı olmaktan 
çı kartılarak. şu anda halen Kültür Ba~anlıgı·nın uygulamakla oldugu şe~ildc mi de"' am edecek
tir? Şahit oluyoruz yine. GAP Bölgesi' nde~ i suyun çekilmesi ile ilgili ikinci Zeugma 'la ı' ortaya çık· 
mıştır . Höyükler ortaya çıkm ıştıı' bunlar halen tescil edilmemiştir. Bunları da ben bildiride geniş 
bir şekilde arı ettim. zamanınızı almak istemiyorum. Teşekkür ediyorum. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ederiz. söz isteyen ? 

Dr. Remzl TANRIVERDI- (TESK/ Diyarbakir) 

Kentsel Enfoı·mal Sektörde Istihdam Kapasitesinin Arttırılması Projesinin Teknik Danışman
ligını yapıyorum. Bugün burada çok şey tekrar konuşuldu, güzel şeyler konuşuldu, güzel hedef
leı' planlanmış durumda zaten bunun uygulanma tekniklerin in nası l olacagı hususunda bazı çe
kinceleı· olması ile birlikte burada bir nevi GAP Hükümeti programını izledik ve dinledik. Bu 
önemli biı· olay ancak şu var özellikle bölgemizin bit' çok sorununa hem mitolojik açıdan. hem 
edebi açıdan. kültürel degerierin ekonomik kapasitesinin analizi yapılmış durumda ve bunlar sü
rekli gündeme geliyor. Bölgede temel biı· sorun vardır. bence temel sorun. ayn ı zamanda iyileş
tirme laboratuvarı olarak da görev yapacak. bunun da istihdam alanları olduguna inanıyorum. 
Istihdam alanlarının acil bir şekilde yaratılması. oluşturulmas ı ile birlikte topulurnun alım gücü· 
nün arttırılması. tüketimin artllı'ılması ile birlikte insanların her türlü özgürlüklerini kullanma
sı ile birlikte bilinçlenmesi. vatandaşlık bilincinin gelişmesi ile bir çok sorun çözümlerini de bir· 
likte geLirecektir. Bu konu için acil projelere ve uygulama çalışmalarına girişilmesinin gerekleri 
üzel'inde durulması gerekir. bu yüzden sıcak para veya bir kaynak oluşturulması geregi üzerin· 
de durmak gerekır. 

Bugün. hepimizin bildigi gibi Türkiye'nin temel sorunları arasmda IMF'nin ilgilendigi digeı· 
bir konu; tarımsal alanda subvansiyon olanaklarının daraltılması, devletin belli bir şekilde ıa
rımdan çekilmesı ile birlikte aynı zamana denk gelen tarımsal a lanların faaliyete açılması belki 
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birinci. ikinci. üçüncü ürün olayının gündemiaşınesi ve bunun belli bir' alışkanlık içerisinde de· 
vam edecegini göz önüne alırsak. yani bugün para eden bit' üı·unün yarın toplumun bir' çok ke· 
siminin de katılımı ile daha hızlı bi ı~ stoklaşmaya gideccgi gcı·çcgi göz önune alın c.wnı... ilerde de 
yani kısa sül'ede de bit' tıkanmanın söz konusu olabılecegi tahmin edilebıliniı~. Bundan dolayı çok 
dinamik ve teknik anlamda güçlü projelerin ve olanakların bir an önce toplumun hizmctıne su
nulması ile. belki biz de biraz olsun daha rasyonel. daha geı·çekçi pi'Ojeler etııafında sıvıl kuı·um

laşmalarımızı saglamak ve sivil kurumlaşma laı·ımızın artık kendı ihtıyaçlaı·ından do~an. toplu· 
rnun ihtiyaçlal'ından dogan ve kendilerine gcrekçclendirccek projeler yaralaı·nk oluşumlarını 

saglamak duı·umunda kalacagız. 

Bunun dışında özellikle kadının durumu gerçekten iç açıcı hiç degil. Ozellikle istihdam alanın· 
da d ışianmış olması. feodal ekonomik ortaında bulunmuş o lmrısı bunun yeniden toplumun gelış· 
mosine hizmet edecek durumda konumlanması ilc bielikLe oluşacak bu da büyük bir· ihtimal ve 
ekonomik özgül'lük alanlarının . ekonomik özgörli\klcrini kazanabilecek alanlaı·ın yani dedigirn 
gibi istihdam a lanların ı n hızlı bir şekilde faaliyete sokulması ile olacaktıı'. l3iııaz ironik olacak 
ama. tarihte söy lenmişLi r: ça lı şmak. iş hayatı insanlnı' ı özgörlcştiriıı bunu llilıleı· söy lemişti da· 
ha önce istihdam politikası ilc ilgili. Fakat bugünkü gcrçegiın iı bunu gösteriyor' ki gerçekten biz 
onun politikaların ı tasvip etmedik ama bölgemizde, Tür'kiye'dc geı'çckten istihdam alanının ya· 
ratılınası insanın iş sahibinin o lmas ı ilc birlikte toplumun bil' çok ana SOL'unun çözüleeegine ina· 
nıyorum ve burada belirtmek isLiyoı~um . Saygılar sunuyoruın . 

Dr. Yavuz EGE~ Teşekkür cd iyoı,uz Rcmzi bey, 

Nurcan BAYSAL- (Diyarbakır GAP~GİDEM Sorumlusu) 

Ben de taslagı inceledim. Oldukça da güzel ve kapsa mlı hazırlandıgına inanıyorum . Birçok 
alan düşünülmüş fakat yine de ben im kafamda takılan nokta daha önce tartı ştıgımız gibi bunun 
ne şekilde. kim tarafından yürütülebilecegi yani sadece bunun güzel bir plan olal'ak kagıt üzerin· 
de kalmasından çok. uygulamada neler yap ılacagı. yine bu iş in bütçesinin ne olacagı. bu bütçe 
ne şekilde bulunacak. nası l finanse edilecek ve muhakkak bu konuda muhakkak ot,tak bir siya· 
si irade olması gerekLigini düşünüyorum. 

Bu plan. bem halka hem de siyasilere inerekortak partiler üstü bi ı· yaklaşımla bakıldıgı oran· 
da başaı~ııı olunacagına inanıyorum. öncelikle siyasi irade. ikincisi de halk çünkü proje muhak· 
kak daha fazla halka inmeli diye düşünüyoı·um. Yani şu ana kadar Diyarbakır'daki üç yıllık ça· 
hşmalarımdan gözlemledigim halka çok fazla inemedigiz ve özellikle biliyorum projenin temel il
kelerinden biri katılımcılık ve bu her alanda uygulanmaya çalışılıyor bu toplantıtarla da ve ben 
açıkçası bunun yöntemini bilmiyorum. Ama daha fazla katılımcılı k ilkesi ile bunu köydeki insa· 
na kadar nasıl indirebilil'iz bu düşünülrneli diye düşünüyorum. Çünkü, katılımın gerçekleşmesi 
için bir kere bölge insanında da arzu olmalı ve pı•ojcyi çok iyi b ilmeliler diye düşünüyorum. On
lar çok iyi bilir. çok iyi bcnimserlcl'se pPOje de hedefine ulaşıl' diye düşünüyol'um. 
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Bir de madencilikle ilgili hir şey göi'Cınedim ben belki kaçırmışta olabilil'im. O sektöründe 
önemli oldugunu vurgulamak isLiyorum. Teşekkür ederim. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekküı• ederiz Nuı·can Hanım ·a. buyu ı~un efendim. 

Mehdi YAVUZ- (Köy lllzmetlerl Bölge Miidür Yardanıcası) 

Oneelikle GAP Idaresi ilc daha önce hazırlanmış olan GAP Bölge Kalkınma Planı'nın bu şe
kilde tartışmaya açılmasını olumlu buldugumu belirtmek istiyorum. Taslagı çok fazla inceleye
medim ama burada şunu söylemek isLiyol'um. öncelikle GAP Idaresinin alt yapısının güçlendiril
mesi gerektigine inananlardan biriyim. 

Sa nıyorum katılımcı arkadaşlar köye dönüş projelerinden bahsettiler. Bildiginiz gibi Diyar
bakıe'da böyle bir projeyi GAP Idaresi ile biı'likte yürütüyoruz. Şu anda 300 konutluk ls lam Köy 
var onunla ilgili biraz bilgi vermek istiyorum. 300 konut olarak düşünülen projede ancak 50 ko
nut yapabilmemiz söz konusu. köye dönüşler'de öncelikle dikkate alınması gereken konulurdan 
birisi köye dönüşü yapanlat'ın psikolojik. saglık ve sosyal bir takım problemlerinin giderilmesi 
gerekmektedir. 

Köye dönüşlerde ya da digeı· kamu projelerinin geliştirilmesinde en önde düşünülmesi gere· 
ken konu finansmandır. Kamu projeleı' i bildiginiz gibi gerek içme suyu, gerek ta ı·ımsal sektörde 
proje bazında dikkate alındıgı zaman çok uzun bir süre kaynak aktarımı olmadıgından yani öde
nek yctersizligi diye tabir etLigimiz konulardan dolayı projelerin vaktinde bitirilememesi. ama
cından uzaklaşmaya götürüyoı·. özellikle bölgemizde susuz üniteterin fazla olması bir takım ara
yışlara yeraltı ve yerüstü kaynaklarının kullanımı konusunda bir takım araştırma lar yapmaya 
bizi sevk etmektedir. Bunun dikkaLe alınmasını istiyorum. Bunun dışında yine finansmanda be· 
lirlenen bir takım soruntarım ız var. bizim hazır rezerv projelerimiz özellikle içme suyu elde ed il· 
mesi konusunda. içme suyu göletlerinin arıtma tesisleri ile birlikte düşündügümüz projelerimiz 
var. Yalnız Karacadag bölgesine 40 adet gölet yapma projemiz söz konusu, tabi bunlar finans
man olayında duruyor. Daha önce söyledigim gibi köye dönüşte 300 konut olarak plananan bu 
proje tabi finansmanını GAP'ın temin ettigi ll Valiligi'nce ve uygulamasını Köy Hizmetleri ll ve 
Bölge Müdürlügü'nün yapmış oldugu ça lışmanın zaten içindeyiz. uygulamanın içerisinde oldu
gumuz için. uygulamada bir takım sıkıntılarımızın oldugu muhakkak efendim. 

Bir de ayrıca söylemek istedigim şu var GAP'ın merkezden ziyade bölgemizde iş lerinin ı.akip 
edilmesinde yarar görüyorum. Egitim konusuna deginmek isLiyorum. özellikle km'umumuzu ilgi
lendiren tarla içi geliştirme hizmetleri ve toplulaştırma hizmetlerinin bir diger bölgelerdeki uy
gulamasını bu bölgede fazla yapamıyoruz. Bunun nedeni egitim ve tarımsal sanayiye yönelik ve 
hizmet sektörünün bölgemizde geliştirilmesi gerektigine inanıyorum. Bu konuda hazıı'lanan tas
laktan dolayı da hazırlayanlara teşekkürlerimi sunuyoruın. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ederiz. 
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Deniz ŞENSOY- (GAP-GİDEM Bölge Koordinatörü) 

Ben beş aydır bölgedeyim. GIDEt\.l'lerin Bölge Kooı·dinrıtöı·u oldu~uın gibi cıynı zcınıanda 

Mastel' Plan çalışmalarında da zaman zaman ym· alıyoı·um. öne li kle çnlışınnııın <IPt.:ıylı oldul)u. 

nu bende gözlenıledim. Bana göı·e belki hedeflerı bıı·nz daha küçullınenin hiı· :ıçıdcın fnyda ı ola· 

bil il'. Ikinci bir konu da egit.im olayında ben ı m gözlcm ledi~ım bazı "onulcll'dn (oıcllikle zir·rıat ın u· 

hendisligi gibi) pek yetişm iş eleman eksikligimizın olınadıgını. daha çok kırsnl ke"imdc yaşayan 

insanların bu tip yetişm iş eleman ların göı·üş ve düşüncelerıni kabul etıncsı. kendi işlerinde htın· 

ları algılaması ve ortak çalışma içersine girmesi gibi konulm·da dahcı çok e~itinı cıçı~ı olduguna 

inanıyorum. Insanlar bölgeye ben de gittigim zaman göı'liyoı·uın bızlcrı kabullcıımc"tr ve bizlc· 

re ortak çalışmada hem bizim açımızdan bir egitim eksıklıgı var bence. nasıl }aklaşaca~ımız. na

sıl onlal'la ortak çalışacagımız bilmek. hem de o insanların sosyal ve kiilturel ol:ım" belli ııokt.a

laı·da bazı degişimi ve gelişimi kabul etmesi gerekligine nasıl ıkna eclılccegını l>ence c~ıtiın yo

luyla verebiliriz. Bir konuda ben Nuı·ean hanıma katılıyoı·u ın . Bu çalışınnların clnhn gen i~ hiı· kil· 

leye nasıl yayılabilecegi onların katılımının da nasıl soglanacngı gibi bıı· konudn bıt• rnaliyctc ih· 

tiyaeım ız var sanırım Türkiye'de insanlar master planın neyi knpsncJı~ını Vt' ııınst.cı· plan çnlı~· 

malarınlll hangi konularla ilişkili oldugunu kavı·ayabilmiş dcgılleı· . Ben <le ınnnıyoruın hızım eli· 

m izde ki bütçe sınırlı ama bunu biı· şeki lde bence aşogıyo <logı'u nası l knnalizc cdebilıriz ve tin· 

ha yo~un bir şekilde nasıl biı· kitlesel katılım sagl,mz bu süreci duşünıneınızdc faycla oldu~urw 

inanıyorum .. 

Hedefleri gruplandırmak gerekiı'. yogun laşacagımız 16 tane lwdcfimiı var. bunıaı·ın hepsi ua
na göre ulaşılması gereken şey ler' ama en azından bit· üst. gnıplaınayo tabı tuı.up onetan sonı·a 

bunların bazılarını gerçekleştirirsek altLaki bazı hedefler bana göre kendiligindeıı geı·çrkiPşınc 

ihtimaline sahip bence. bu kafamızda olayı netleştircbiliı· diye duşünuyorum. 

Teşekkür ederim. 

Nurcan BAYSAL- (Dlyarbakar GAP-GlDEM Sorumlu u) 

Ekleme yapmak istiyorum. Benim halk katılımından bahsettigim hakikaten (çok güzel ışler 

yapılıyor fakat) halka her düzeyde inilemiyoı· belli bi ı· sevıyedc kalıyor. Tabikı dedıgım gibi az 

öncede söyledim bunun ben yöntemini bilmiyomm ama yanı etik olarak bır oı·laklık gibi düşü· 

nebiliriz. yani onları bu işe ortak etmeliyiz. Bilmelileı· ki bu proje onlaı' için ve bu ıwojedekı he· 

def onların yaşam kalitesini yükseltmek. Ve bu nedenle herkesı bu çabanın içme koyaı·sak çok 

daha iyisine ulaşabilecegimize inanıyorum . Bit' digeı· konu yetişmiş insan gücü hakkında aslın· 

da Yusuf Bey'de az önce fikrini söylüyordu bana bu konuda aslında yetışmiş ınsan gücurnuzde 

var bizim. Bu bölgeden olan ve çok iyi üniversiteleri biliren çok genç aı·kadaşımız var. Ben uç~ ıl 

önce buraya geldi~imde tek başına idi m ama şu an dcgilim benim gıbi ı O· ı 5 arkadaşım döndü 

en azından. Belki bunların dönüş koşullarını burada bir takım olanaklaPı yükselterek saglayabi· 

1iriz ve dönmek isteyen insanlar oldugunu da biliyorum. Belki bu bir takım koşullar onlar için 

daha kolay halde getirebilir. Bir üçüncü noktada da benirnde aslında çok fnzla düşlinmedıgim 
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bir konuydu ama geçen haf~a bir toplantıya katıldım gençler le ve özellikle Batman 'dan gelen 
gençler çok pı'oblemli geldiler bana bir çok öneriyi GTZ 'nin getirmiş olduğu bil' çok öneriyi işte 
bizlerin rehabilitasyon sorunu var işte bizim soı·unumuz vaı·. Böyle bir süreç yaşadık "15 y ıllık 

ve acaba bilmiyorum yani tabi bu biraz sakınca lı bir konu bilemiyorum ama bunun için en azın" 
dan belli bölgelerde bir takım rehabilitasyon politikaları belki bu ad konulmasa da bu gençler 
için Batman'da işte belli alanlarda biı' şeyler düşünülebilir. Yani eğer temelde tabiki gençlerin 
söylediği temelde zaten böyle bir sorun var m'tada, tamam bu projeleri uygulamak biraz zor ola
caktır diye düşünüyorum . Ve teşekkür ediyorum. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ediyoı·uz Nurcan hanım, başka söz almak isteyen arkadaşımız. 

Mebmet ÖZDEMİR- (Mardin İl Taranı Müdürlüğü Çlltçi Eğitim Şube Müdürü) 

Sayın Başkan. Taı'lm ll Müdürlükleri olarak genelde Çiftçi eğitim şube müdürlüklerimizle kır-
sal alanda çalışmalarımızı yapmaktayız. Kıesa l alanda yayın faaliyetlerimiz olmaktadır. Genel
de GAP'ın çalışmalarından bahsetmekteyiz ve GAP'ın entegrasyon projelerinin tamamlanmasın
da bölgenin rahata kavuşacağı, huzura kavuşacağı hayat seviyesinin yükseltilmesi konusunda 
ça lışmalar1mız olmaktadır . Bu ça lışma larımızda tabiki sıkıntılar oluyor genelde şahit olduğumuz 
konulardan biri de birçok köyde şu anda içme suyu sıkıntısırun olduğudur. insanlar içme sula
rın ı hayvanlarla taşımakta ve bu da insan sağlığı için büyük bir tehlike arz etmektedir. Bu met
nimizde arazisi olmayan yoksul ailelerin arazi sahibi olabilme açısından, "arazi edindirme fonu" 
kut'ulması öngörülmelidir. Bu bölgede bilindiği üzere rnayınlı bir arazi var. Bu mayınlı arazinin 
mayınlardan arındırılıp yoksul arazisiz insanlara dağıtılması hususunda bir çal ışma programı

nız var mıdır? bunu öğrenmek istiyorum. Bir de özellikle Şanlıurfa'da arazilerin bölge dışından 
gelen kişiler , kurumlar. holdingler veya da yabancı insanlar tarafından toplu olarak köyler· ba
zında. köyler halinde satıldığı . el degiştirdiği gibi haberler basında çıkmakta ve bazı duyumlar 
alınmaktadır. Bir yandan arazisi olmayan insanlara arazi temin etmeye çalışılırken. bölgedeki 
köylerin. yoksul insanların kendi arazileri başka insanlar tarafından, bölge dışından gelen kişi

lerce satıldığ1 sanırım birçok arkadaşımııda buna katılacaklardır. Ve basında defalarca sık sık 
duyulmaktadır. Bu bölge için iyi bir gelişme değildir. insanlar tekrar arazisiz kalacaktır ve tekel
leşmeye gidilecektir. Toplu arazi satışları ve ferdi olarak da satışların GAP idaresi tarafından de
netimi ve gözetimi yapılmalı ve satışlardan GAP Idaresi'nin muhakkak haberdar edilmesi kana
atini taşıyorum . Ayrıca GAP idaresince bölgede seracılık. hayvancılık, arıcılık. koyunculuk ve 
hindicilik projelerinin de desteklenmesi önem arz etmektedir. Kırsal alanda bazı aileler geçimle
rini zor temin etmektedirler, bu gibi projelerin geliştirilmesi halindegeçim sıkınLısı çeken insan
lar biraz rahatlayacaklardır. Şu anda bu görevi il ve ilçelerde bulunan sosyal yardımlaşma ve 
dayanışma vakıfları yürütmekte tabi bu vakıfların da imkanları çok sınırlı ve finansman sıkıntı

sı çekmektedirler. Gençlerin eğitim durumu ile ilgili olarak ÖSS sınavlarında bölge insanlarına , 
bölge öğrencilerine özellikle ek puan verilmelidir ve bu büyük bir önem arz ediyor. Çünkü çocuk
larımız Ilkokulu bitirene kadar ancak Türkçe'yi kavrayabiliyorlar. Ortaokul ve Lisede önlerine 
gelen fizik, kimya, matematik gibi fen derslerinde büyük bir sıkıntı çekmektedirler ve genelde de 
okulu terk etmektedirler. Yani başarısızlıkla karşı karşıya geliyorlar başarma durumları olmu-
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yor. Bu büyük bit· ıneseled ı r ve OSS sınavlmındcı ek puan ihtiyacı muhakkak gı<l ·ı·ilın •lidır. Koy 

kalkınma kooperatifletine agı rlı k \ erı lmelidil', ao·ıı yıllnrda koy kalkınıncı kouptıı·m jfl ı·iıı ') n~ıı·

lık verilen bir çok proje. inşaat. fabrıka \ 'C tes ıs şu n ııda aLı! dunıındH b •ki •ıncktcdiı·. GAP Ida

resi organizasyonla l'ı ile unıversitelerde okuyan bnşal'ılı ögr ·ncilcı • ozclbir bur:s vel'ihn :si hak· 

kında bir ça lışma yapılması gerekir d ıye düşünüyonım . Teşckkul' ediyoı·u ın . 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür edel'ız Sa~ ın Ozdenıiı· I·~vcL başka söz isteyen vaı· ını ? EfendirtL 

Başka söz isteyen yoksa. ki yok gibi görülüyor·. Şıınc lı h iı· ycınck (Wn:sı vcrccc~iı yemek amsın

dan sonl'a egee ek o la ra~ kaLılırncı ar~adcışlal'l mızd,ın ~üz a lınnk isı ·ycıılc ı · vm·~cı onlcll'n öz vf). 

ı·erek devam edecegiz. Yo~ ise bizırn proje ckibiınizin gıup yü net i ci si ol arı ~wkada~lnl'ı m ız hugun

kü top lantı ile ilgili kısa birer· degcı· lcndırme yapacnklnr. Ondaıı soıu·a da Loplnııııın ız sona erdi· 

recegiz. Şimdi bit· saaLlik bi ı· yeme~ a ı·ası vcı·iyoruz Buı·ada yiycc 'giz hep birlikte. bir· de bıl' h u· 

susa dikkaL çekiyorum, işiıniz in daha do~ru bır şck ılclt'. sn~ lı k lı biı· ~r.~ilde ynp ı lnbilıncsi için 

önem taşıyan bir konuda yard ım istcycce~ım Sızr uııı ııcdiyoı·um cln~ı lıldı nmnç tcı·cihlcri formu 

diye basit bir foı·m . kolay doldurulob ı lrc('~ b ıı· foı·m. l>uı·nda u~~ ı ane soı·u vaı· l> ıı n lm·dcı ıı hil'inci· 

si taslak do k üm anda yer olmayan ama sizce olması gt• ı·ekli hnşka amaç va ı · nı ı van·>a bclittinız. 

Kısaca ı 6 amaç dışında sizce önemli olan ba~ka her· hangi bıı· yn<ln birden çok nınnç vnr ise on

ları yazınanızı rica ediyol'uz. Ikincı si n in de siz<'t' en önce lı k tı oç nnwç neltw olnw lı? burada sade· 

ce doküınanda yer alan amaçlar n r•nsında ıı sn<.lece Le ı·cill ynpncuks ıııı r. onlaı· ııı ııuıııcı ı·n lnı· ı . o ıno 

onlar dışında başka düşündügünuz bıı·ıncı kı~ıındn clo ldur·clu~unuz n ıııaç lnı-- vn ı· ise onları veycı 

dcdigim gibi doküınandakilcı · i, hangilerı ise bu t~n öncelikli . en on cm lı Oç amaç oııla l' ı i şıll'elıle ınc· 

nizi yada yazınanızı rica ecliyoı·u z. ~~eı· dok(ıma rıclnıı seçıyu ı·sanız snclecc onln ı ·ın numamsıııı 

yazınan ız yeterli olacaktır. Üçuncusli de tnslnk dokünwnda sıl'n innan nnwçlaı·dan önccliklı ~ a· 

da gerekli görmediginiz amaçlar· vnı· ise amaç vcyn amnçlar ymll bunıaı·ııı bt ıı•cıda olmnsınn ge

rek yok diye düşünüyorsan ız cgcr onla rı gene sadeec yınc uıslak dokuınnndak ı ııuınm·a laı· ı yaz

mak sureti ile beliı'Lmenizi rica cdıyonız. Bul>ızıın nçıınızdan oldukçcı onemli ve yol gostr rici ola

cak yemek için şimdi bir ara veı· i yoı·u z. Pekı cfcı\diın buyul'un. 

Dr. Yavuz EGE- Son bölüm olan "degcı·lrııclıı·mc bülümü" ilc ilgili olan otu ı·umu açıyorum . 

tekrar hoş geldiniz. Şimdi bu bölümde ça lışıncı gnıplaı·ının . hölgc ka lkınına planı ça l ışma grup

larının yöneticisi olan arkadaşlara söz vcı·cce~ıın Onların kısn d~cı·leııdirmelcl'lnı alaca~ız yi

ne mikrofon geliyor. yerinizde yapacaksın ız degerlcnd i ı·ıne lermızi. Snyın Saffet Atık ilk de~erlen 

dirmeyi yapacak olan arkadaşım ız. Soz a lma~ ısteyen bır de~cı·lı kaLılırncı va ı· izın veril'sen iz sa

n ıyor,urn Ziraat Fakü iLesı dekanım ızdınız buyurun efend ım . 

Prof.Dr. Durmuş All A'fABAY- (Dicle Üntver IL 1, Ziraat Fakülte 1 Dckana) 

Sayın Başkanım ziı·ai konular·da baz ı eksikhkler var· onu ben tespit edip size fnksla veya mek

tupla göndersem onu buraya ilave et.scniz. Çok memnun olurum. bu güzel proıey i hazırladıgınız 

için çok teşekkür ederim çok detaylı bu· proıe zı raı yönünden bazı eksı~lık lcr var· onu ilave eder

scniz memnun oluı·um . 

Teşekkür ederiz hocam. buyurun Saffet bey. 
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Saffet ATİK- (Bölgesel Planlama Grup Başkanı) 

Teşekkür edet·im, ben de arkadaşları selamlıyorum. Şimd i gerçekten degerli bir toplantı olu
yor. yararlı bir toplantı oluyor bu konuda yaklaşık iki hafta önce Ankara'da bir toplantı yaptık. 

Orada danışmanlarımız veya konuyla alakah diger kamu kuruluşlannın veya akademik çevre
nin insanları görüşlerini belirtti. Şimdiden yöre insanımızın , burada kuru luşların yetkilileri ve 
sizler görüşlerinizi belirtiniz. Burada benim ilk intibam. gerçekten çok kıymetli sizler, yaşamın 
içinde olan insanlar olar'ak ve bu bölgede yaşayan insanlar olarak çok daha somut tabiki Anka
ra 'daki toplantı da söylenenlerde kıymetli idi bunu yadsımıyorum ama burada konuşulanlar da
ha somut, daha çözüm arayıcı . daha sonuca yönelik görüşlerdi veya sorulardı bunu hemen be
lirtmek isterim. Muhtemelen toplantım ız bu şekli ile amacına ulaşmış oluyor. Bugün sunulan gö
rüşleri degerlendirmek ve topariama k plan formatına, plan biçimine sokmak durumundayız. Bu 
toplantılar zannediyorum tekrarlanı lacak, projenin oluşumuna. girişimine paralel olarak da çok 
ayrıntıli görüşler ort.aya çıkacak ve tartışacagız. 

Ikinci söylemek istedigim husus, sektöı•ü veya katıldıg ı kuru luş ne olursa olsun arkadaşları
mızın bir Ol'tak paydası vardı veya birkaç ortak paydası vardı bunlara deginmek istiyorum. Bun
lm·dan bir tanesi egitimdi, notlarımda bunun altını çizdim, konuşan arkadaşımız ister esnaf ke
siminden. ister tarım kesiminden olsun veya ister özel kesimden. ister kamu kesiminden olsun 
bölgedeki sorunların giderilmesinde ve kalkınmanın saglanmasında önemli bir husus olarak, bir 
ön koşul olarak egitimi koydu bunu üzerinde durmak gerekir. 

Bir diger degeriendirilmesi ger·ekli husus da bütün arkadaşlarım ız bu planın uygulanması ko
nusuna degindiler. Olayın kurumsal tarafına degindiler. denildi ki "bütün yazı lanlar dogrudur" 
"bunu hazırlayan gruba teşekkür ederiz". Bunlara ben de kendi ad1ma ve arkadaşlarım adına 
cevaben teşekkür ediyorum. Ancak "bu plan nasıl uygulanacak?" denildi. finansman boyutu ön 
plana çıktı arkadaşlarım ız "nasıl finanse edilecegini" ögrenmek istiyorlar. Kamu kaynakları bel
li , tahsilatlar belli bunlar nasıl arttırılacak? 

Ikinci husus planlayıcı kuruluşun yetkileri, sorumluluktan, planı yaptırım gücü hakkında su
aller soruldu. Bence bunlar da fevkalede bilinçli ve sorulması gerekli suallerdi. Bir bölge planın
da bütün ileı'i dönük bu öneriler kimler tarafından hangi organizasyonla. hangi kuru luşlaı'la. 

hangi aktörlerle, hangi yetki ile ve hangi parasal olanaklarla gelişecektir. Gerçekten bunlar çok 
dogru ve sorulması gerekli sorulardı. Bu konuları halletmek için eş güctüm ve plan yönetimi ge· 
rekiyor. böyle bir degerlendirmeyi de ayrıca yapmak isterim. Bir diger husus burada GAP Ida
resi'nin her ilde temsil edilmesi, GAP Idaresi'nin bölgede daha fazla bulunması ~alebi vardı. bu
nu da çok haklı ve projenin. planlamanın felsefesine uygun bir talep olarak degerlendiriyorum. 
Yani katılımı saglamak istiyorsanız yerel görüşü daha net dogru ve bire bir almak istiyorsanız. 

böyle bir organizasyonun kurumsal yapısının bölgedeki uzantılarının da kuvveLii ve yaygın ol
ması gerekiyor. Bu aslında çok bilinen bir yaklaşım, her ne kadar GAP Idaresi merkezi bir hü
kümet kuruluşu olsa da yeni yaklaşım ı ile yerelleşme motifini ön plana çıkarttı, yerel inisiyatifi 
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ön plana çıkarttı. Dolay ıs ıy la böyle bir talep GAP ldaresı açısından da lı ·noo fm knled olumlu 

karşılanması gereken bir taleptir. Bir noktada izn i niı le görüşumü bclirlınck ı lı 'oıum . a~·ıkça ı 

katılan tüm arkadaşianma teşekkür ediyorum. bununla beı·a lıer yerel yönel iınlcl'i ın izd ~n ~'Ok nz 

arkadaşımız ı gördük veya notlarını aldık. Temenr1i etmek ve ı n a nnwk ı~ı iyonıııı kı l>uııdnn on· 

eaki toplantılarımııda yerel görüşün temsılcisi olan beledıyelerden m kadn~ l;wln dn yan yana 

liriz. karşılıklı görüşlerimizi birbirimize aktarırız. Bunu parantez içerisinde öylemek ı~t ·elim. 

Benim kendi çalışma alanıının spesifik nokt.alaı· ı ile alakadar çok razln biı · suni çıkmad ı hu· 

nun la beraber bu proje içerisinde ilgi duydugum veya görevli oldugu m iki nokııı ilc ilgili ~un ı VCH'

dı. Bunlardan bir tanesi gündemde olan kültürel varlıkların . Laşınmaz ku lt ü ı •1 varlıklm· ı n öz 1· 

likle Hasankeyf gibi veya digerleri gibi. Nemrut gibi. nasıl degerlendif'ilcccgi gibi a ltcı·nnlif çö· 

zümlerin neler olabilecegi şeklinde idi. Hemen biı· bilgi Lak.dim etmek i 'itiyonıııı . Bu pı·ujc bünye

si içerisinde ilgili kuru l uşlarla. uzman kuruluşla l'la örnegin. Tül'k Tnı·ılı Vakfı ilc biı · çn lı şmo hnş· 

!atılmak üzere önce bir envanter ve bu envanLere dayanıla ı'ak ta çözuın nı·oyışln ı · ııw gidilecck

tir. Bu çözüm amyışiarı da. ileride hep beı·aber yaşayacngımız gıbı ~dnc k.at.ılııncı. yirıc yöre in

sanın görüşleri alınarak. degerlendirilerek olacaktır. Proje ile ilgılı olarak bu proıenııı kuı·unısnl 

yapısının geliştirilmesi. yerel yönetimlerin kuııumsa l yapısının gc liştiı·ılmesi. Sl' .. ıl ı opluın kuru

luşlarının görüşlerinin alınması ve bunun formalize eelilmesi noktasında bil' çn lı~mo yınc ha:$1n

mak üzeredir. Dünkü yaptıgımız toplantılarda Siyasal Bilgiler r•'ak.üiLcsinin ömkwli~ındc bıı· okn· 

demik çevrenin bu çerçeveyi baş latacagı zaten kara rlaşLınlmıştır oıtayrı çıkmışı.ıı· . oııl a l'da hiz· 

ler gibi, sizlerle temas edeceklerdir. yani en aıından yör·edeki kurumsn l ynpının ve nwhrı lli i<la· 

relerinin geliştirilmesi yönünde bir çabaya başlanmış olmakı.a dıl' . B iı·cız evvel dedıgiın gihi pin· 

nın uygulanması için neler yapılması gel'ekir diye çok ciddi sua lleı' oldugu için böyle ufnk hit• ya· 

nıtı da vermek ihtiyacını hissettim. TarLışrna la l' tekrar olursa ve bonn t ekı·a ı· soı·u ~oı·ulunm t.n· 

b iki cevaplandırmaya hazn'ım . Degerli kaLkılarınızdan do lay ı Leşekküı· edıyonını. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür edet' iz. Saffet Bey, şimdi söz Sayın Mehmel Polot'da lkLı~ad i Pin n· 

lama Grubu yöneticisi 

Mehmet POLAT- (İktisadi Planlama Grup Başkanı) 

Özellikle zahmet edip buraya kadar gelen bir çok arkadaşıınıza teşekkür edıyorum . Al'kadaş· 

larımız Diyarbalcır 'a geldi ve katkılarını verdiler ve veı· iyoı' la r. bu b ıı· l ikleligııniz planın sonuna 

kadar sürecek. Karşılıklı etkileşim le. yaptıklarımızı en iyi şekilde yapmaya ça lışaccıgız. Ozcllikle 

etkilendigimi söylemek isterim, gerçekten düşündüklerimiz benzer konular. kabul göı•dü ve övgü 

ald ı bundan da şahsen proje grubundaki arkadaşla r ım adına kıvanç duydum. 

Bu çalışmada bizim temel yaklaşımımız insan kaynaklarının en etkin biçimde kullanılması ve 

nitekim geliştirdigirniz plan modelinde de tabi model sözcükleri çeşilli anlamlaeda k-ullanılıyor 

ama ben ekonometrik anlamda ifade etmek istiyorum. Ekonometrik model. insan kaynaklarını 

ön plana çıkaracak biçimde. insan kaynaklarının niteliklerini degiştıren faktörlerı. Loplam fakLöı· 

verimliligini göz önüne alınacak şek ilde geliştiriliyor. Konu ile yakından ilgıli arkadaşla rırnızııı 

da söyledigi gibi her şeyden önce insanın hayata katılmasını, yani istihdam edilmesini ön plana 
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nlıyoruz. Istihdam edilebilmenin. üretken olmanın, hayata katılmanın sonunda da diger unsur
Im'ın ardarda gelecegini. daha katılımcı. daha demokrat, daha kendine güvenli bireylerin çoga
lncagı nı düşünüyoruz. Bu anlamda informal istihdam ı geliştirme projesi koordinatörü olan arka
daşımızın tespitlerine katılıyorum . 

Degerlendirmek istedigim ikinci bir husus Mardin Serbest Bölgesi'nden katılan arkadaşıının 
belirttigi husus. "bu da planda ihlisaslaşmış organize sanayi bölgeleri ve ihtisastaşmış serbest 
bölgeler önemli yer tutacak" diye düşünüyorum. Mardin OSB Müdürü Murat Ensari arkadaşımı
zın konularda aynı şeyleri düşünüyoruz. öncelikli olan egitim. yani insanın egitimi, ikincisi tabi· 
kı insanın saglıklı olması. saglık üretkenligin önemli [aktörlerinden. saglıklı biı' biçimde bir y ıl 
çalışıp üretmek ve tüketmek. Biz de katı lıyoruz. Egitim li ve saglıkl ı insan digerler amaçları da de 
kcndiliginden saglar. geı·çekten buna katılıyorum. Eger kuralları iyi belirlenmiş bir ekonomik or
lam olursa. 8gitimli ve saglıklı insan, ekonomik koşulları ve yaşam koşullarını da en iyiye dog
ı·u götürür diye düşünüyorum. Sayın Sanayi ve Ticaret Odası Başkanımızın da belirttigi gibi ya
şam koşullarını en iyiye götürmek için egitim li olmak ön şarttır . Burada tabi şöyle bir durumda 
vm'. bazı arkadaşlarımız; "gerçekten güzel şeyleri alt alta getirmişsinizama bunlar çok iddialı" 
dediler. Zaten plan bir iddiadır. aslında "iddia koymak lazım" bu iddia da kötümser olmak du
ı·urnda degil. iyimser olmak durumundadır. Ben 27 yıl plancılık yaptım, plancılık bir anlamda 
iyimser o lmayı beraberinde getirir. Bölge insanı ve biz birbirimize ortak iyimserJik aşılarsak 
iyımser bekleyişler içerisinde olursak. işler iyiye dogru gider diye düşünüyorum. Bu aşamada 
kısaca bazı ön bulgular hakkında ilgi vermek istiyül'um. E:ger J 975-2000 yani bu 25 yıllık veri· 
lcı·i ve ügilimleri düşünürsek örnegin Diyarbakı r' ın gelişim potansiyeli Türkiye'nin uzun vadeli 
gelişim potansiyeli civarında o/o 4.5 civarında. benzer egilim ve potansiyel Gaziantep. Adıyaman 
ve Ul'fa 'da da görünüyor·. E:ger· işler oluruna btrakı lırsa. GAP orta laması da Türkiye ortalama
sının yarım puan altında görünüyol'. Bu aşamada bunları söylemek istiyorum. Fakat daha iyisi
rı i yapmak için çabalıyoruz oluruna bırakmak için degil, iddialı olma durumu gerekli diye düşü· 
ııüyorum. 

lkin ci bir husus Proje Yöneticimiz Sayın Dr. Yavuz EGE'nin belirttigi "Amaç Tercih Formu "nu 
dolduı·arak degerlendirme ve öncelik beliı'lemeniz. Bu degerlendirme gerçekten bizlerin önünü 
rıydınlatmak açısından çok yararlı olacak. Nelere daha fazla öncelik verecegimizi de bu baglam
da yakalayabiliriz. bize ışık tutma lısınız. Ben bu günkü eleştirilerinizi not ettim. Zaten di~er aı·
kadaşlarımda not ettileı'. bant çözümleri de var. Daha önceki top lantılardan istifade ettigirniz gi
bı bu toplantıdan da islifade edecegiz. Beni dinlediginiz için teşekkür ediyor. birlikte çalışmala
t'ım ızın iyi ürünler vermesini temenni ediyorum. Teşekkür ederim 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ederiz sayın Polat. şimdi sosyal planlama grubu başkan ımız Sa· 
yın Ahmet Saltık konuşacaklar. 

Ahmet SALTlK- (Sosyal Planlama Grup Başkam) 

Teşekkür ederim Sayın Başkan, benim bu toplantıdan çıkarttıgım birkaç sonuç şöyle özetle
nebilir. Arkadaşlarımın da belirttigi gibi planı iddialı . kapsamlı ve bazı hedef ve amaçları iç içe 
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geçmiş buluyorum. Tabi ilgili grupla l'ın ; özellikle sosyal planlama grubunun bu amaç ve hedef· 

ler üzerinde belirli bir uzlaşmaya varmala rı geı'ekiyoı'. Fakat bu noktada. uzlaşma noktasınun 

önemli olan katılımcılıgın nası l gerçekleştirileceginin belirlenmesi. Bu noktadan bakıld ı~ı nda 

dört madde halinde bir sonuç çıkarabiliriz diye düşünüyorum . Sosyal planlama grubunun ilgi 

alanları itibarı ile dogru bir yerde olması bunlardan biri. Ornegm Mardin Oı·gaıuze Sanayi Böl· 

gesi müdürü Murat Bey'in belirttigi gibi hedefler konusunda üçlu bıı' ayrıma gıdılcrse: e~itiın. 

saglJk ve ekonomi başlıkları altında bu plan yeniden formüle ed ılebiliyor Sosyal planlama gı·u· 

bu da bu planın ana dokümanında egitim ve saglıga . özellikle egiumin fonksiyonelleşmesi konu

suna gereken önemi verdigini. saglık konusunda da müşterek çalışmak koşuluy la saglık soıurı

larm ı bizzat bölgede yaşayan tabip odalarına delege etmesi suret ıyle gereken önemi verdıgı or

taya çıkıyor. Islam Bey Ziraat Meclisleri Başkan Ya ı·d ımcısı a ı'kadaşıınız kendıleı'i de cgıumc son 

derece önem veı·ilmesi gerektigini belirtti ve tı rnak içerıs inde bu çagda:;; l>.urum laı·ın kadrolaı·ı ne 

olacaktır ? Bu kadrolar nasıl belirlenecektir ? Gibi sorular vas ıtasıyla bunun önemli bi e soru ola· 

rak sorun olarak algılanmas ı geı'ekt igini: hatta plancılaı· taı·afından uygulamayn yonelik o laı·ak 

yeniden formüle edilmesi gerektigi üzeı· inde du ı·du . Ben kcndileı·ini n plan amaçlaı·ıyl a ılgı lı lcb· 

riklel'ini memnuniyetle kabul ediyol'um: fakat kendisi bu plana lıazırl onınasma yol açan faktöı·· 

lerin yani geçmişin yeniden biraz irdelenmesindc yarar oldugunu söyledi. Yoni soı·unun kayna· 

gının açıklanması üzeı·inde durdu. Bu konuya katılım konusunda veı'mcyc çn lış<wagım bit' iki cc· 

vap baglamında yeniden dönmek isteyecegim. 

Muhittin Tutkun Dicle Üniversitesinden arkadaşım ız. bu idd ıa lı hcdefle ı·ın küçültülmesi ve 

özellikle üç konunun. biyolojik tarım. t.oplumsal cinsiyet ve izleme degm·lendirmc kritcı· ve gös

tergeleri konusu üzerinde durulması gerekLigini söyledi. ElbeL ki, bir bölge planlama~ına soyu· 

nan bir grup alarak izleme ve degerlendirmcnin ne kadar önemli oldugunu biliyoı ·uz. O açıdan 

arkadaşlarımızın görüşlerini pay laş ıyoı·uz. Bu noktada kriter ve göstergelerin sadece p lancılnı· 

tarafından degil ama bizzat hedef grupların katı lıını ilc belirlenmesi gerekLigini burada belir·tmek 

isterim. Görülen o ki. bütün kalıtımcıla rda oıtak egilim. demokrasinin tabanda gclişmesı ve ka· 

tılımın tabanda oluşabilmesi için bu hükümet dışı diye nitelendil'ilcn kuı·uınla ı·a. k.uı·uluşlara. ya

ni NGO'lara daha fazla roller ve işlevler verilmesinin gerekliligi bir' kez daha ortaya kondu. Bu 

konularla ilgili olarak bir fa rklı görüş belirtildi. Ka lk ı nına egitim enstitüsünün kuı·ulması önerı· 

si. Bunun üzerinde durmak ger'ekir. Fakat bütün bu an lattıklar'ım . özetlemeye ça l ıştıklarım ın 

önemli bir bölümü steatejik plan çerçevesini aşan . daha uygulamaya dönük. uygulama süreçle· 

rinde dikkate alınması gereken aşamalar. önlemler. mudahale araçları oluyor belki de: ama yi· 

ne de yararl ı olduklar'ın ı belit'tmek istel'im. 

Sanayi ve T icmet Odas ı başkanımız Kudı·ettin Bey'in ve bundan önce GAP idaresinde çeşitli 

km·umlal'dan gelen uzmanlat'ın bir kısmının da üzerinde durdugu sosyal mülkiyet kavramı üze· 

ı· i nde kısaca durmak gerekiyoı·. özellikle GAP Bölgesinde topl'ak ve su kaynaklafının etkin de· 

geelendirilmesi son derece önemli bir konu. Bu noktada bireyselmülkiyet ile toplumsal yani sos· 

yal mülkiyet kavramları üzerinde duı·mamız geı·ckiyoı· . Burada daha önce ortaya koyduguınuz 

bu alandaki görüşleri yeniden teyit etmenin anlaml ı oldugunu belirtmek istel'im. 
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Sosyal planlama gt'ubunun sorumlusu olarak, Şehymuz Bey'in degerlendirmesinde üzerinde 
dumlması gereken, sivil toplum örgütlerinin ve sivil toplum örgütlerinin bölgedeki kamu ile olan 
ilişkilerinin güçlendirilmesi için ülke çapında faaliyeL gösteren bir sivil toplum örgütünden des
tek almak sureti ile bir egitim süreci ya da birlikte ögrenme süreci başlatılabili r mi sorusunu ol
dukça anlamlı buluyorum. Fakat şunu da belirterneden geçemeyecegim. Temel sorunları ve böl
geyi tanıyan bizleriz. Dolayısı ile sorunun çözümünü kuşkusuz bölgede ve ulusal düzeyde aran
malıdır diye düşünüyorum. 

Ben sözü fazla uzatmadan üzerinde topluca düşünmemiz, topluca yanıt aramamız gerekenin 
planlamanın temel ilkesi olan katılımcılık üzerinde kısaca durmak istiyorum. Çünkü Nurcan Ha
nım ve diger arkadaşlarımın da ortaya koydugu sorulara baktıgımızda hazırlanan planı kim, 
hangi kaynaklarla. nası l uygulayacak soru larına ek olarak bu planın halk katına daha fazla na
sı l indirilebilecegi ve ilerde nasıl katılımın nasıl saglanabilecegi konularında hala bir tereddüt ol
dugu anlaşılıyor. Şimdi katılım tamamen insana özgü bir olay. Yani biz sosyal varlıklarız ve bie
birimize muhtacız yani bireyler diger bireylere muhtaçtır. Fakat bu bireyler farklı toplumsal ge
lişme aşarnalarında olabilir. F'arklı ilgi gruplarından olabilir. tarihin farklı dönemlerinde yaşıyor 
olabilir bir aşiret düzeninde katılıma verecegimiz anlam ile modern çagdaş toplumda katılıma 
verecegimiz anlam degişiktir. Kısaca şu söylenebilir: bir kere katılım tahsisleri etkilemelidir. Ya
ni mevcut kaynakları hangi amaçlar dogruiLusunda nasıl kullanılması gerektigi hususunda etki
de bulunmalıdır. Katılım sadece söz almak degil etkilemektir. esas temel olay da budur'. Burada 
sosyal planlama grubu yeni bir hedef grup yaklaşımı iJe amaçlarını. plan hedeflerini ve strateji
ler'ini belirlemeye çalış ıyor. Dezavantajlı gı'upların gerçekten planlama sürecine katılabilmesi de
mek ka lkınma sürecindeki karar ları etkilernesi demektir. Bu mümkün mü degil mi? Bazı ülkeler
de örnegin Latin Amerika 'da kalkınma. katılma bir sistem degiştirmenin aracı olarak kullanılı
yoı'. Yani orada insan ları örgütlüyorsunuz ve siyasi iktidaPlar üzeı'inde kararlarda daha etkili 
olan kademeler üzerinde toplumsal, siyasal baskı yaratıyorsun uz. Birinci olay bu, ikincisi bizde 
de bir ara kullanılan bir yöntem. katılım biçimi toplum ka lkınması projelerinde ortaya çıktı. Top
lum kalkınması projelerinde katılım daha çok yerel lideriere dayalı. yerel liderler ile siyasi ikti
dar ya da hükümet organları arasında ilişki kurulması ve bu il işkiden do layı alınan kararial'In 
halka yansıtılması biçiminde katılım saglandı. örnegin Planlama Teşkilatı'nda yeni atanan vali 
beye telefon ediliyor. şu işler ne oldu diye soruluyor. oda işte o işleri yapmaya çalışıyor. Burada 
hal kın dogrudan katılımı diye bir şey söz konusu degil. Peki toplum düzeyinde katılımla. bizim 
şu anda tanımlamaya çalıştıgınıız katılım nedir ? Aradaki fark nedir? Biz burada planlama gru
bu olarak katılımı iki şekilde anlamaya çalışıyoruz. Birincisi planlamanın formülasyonuna hal
kın yada ilgililerin kalllımı. Şu anda yapmaya çalıştıgımız. içinde bulundugumuz süreçte bunlar
dan bir tanesi. Sizleri planla ilgi li olarak bilgilendirmeye çalışıyoruz. Biraz tek taraflı ama belli 
bir geri besleme alıyoruz ve bu geri besleme sürecinde ortaya çıkan kararları. arzuları. istekle
ı' i, öncelikleri bir şekilde plana yansıtmaya ça lışıyoruz. Yarın uygulama planları yapılırken da
ha mikro düzeyde bunlara baş vuracagız. Hedef gruplara danışma. onlarla birlikte amaçları for
müle etme katılımın her halde biçimlerinden bir tanesi olacaktır. Halka nasıl inebiliriz sorusuna 
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gelince: halk çok. muglak bi r kavram. Rolli. st mfı:su l<lnımlnnrnnınış. hıı· ho lkın ' Lılımı dJ br 

şey yok dünyadeL P ı·oje lerde kalılı m şayet siz yani pı·oı t.ıw:ıflnı· ı . proj taraflaı ının t 1 ını ı n 

b iı· Ol'tak çıka ı· uzerinde uzlaşabıliyorsa. saglanan yaı·nrtnı· mumkün oldugunca adıl olarak Jltı~· 

l aşı labiliyorsa katılımın düzey ı de artıyor demekti ı·. ma uıı·cıflaa· cll'a sıııda hiı•anın çık, rlm·1 dı . 

rinin çıkarla rı ile tamamen çeliş ıyorsa orada ~atılım ınunıkun olmuyor. B ıtfın dova budur. Fa· 

kat toplum çatışan çıkarların bır uzlaşınasıdı r. Bıı Güneydogu Bölg Kalkınma pı'Ooramında bu· 

nu saglamaya çalışıyoruz. Bir arkadaşım benim kı l'k bin dönüm amzinı wıı· dıyoı· ı nc.gin. Bu 

araziyi diyor ben işlemiyorum. bi rı lerine vcı·iyonıın yani orta~<ı ve o da h ııim adıma işlı~ oı·. r~n
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çin ? Çünkü maksimum verimi sa~layabilınek için bir im alnn<la fazla su. fnzln gubı . f:ızla ıl , ç 

ku llan ıyor· fakat toprak yol'uluyoı· . Şimdi bumdn ııe oluyor· '? Çıkurl :w <H'nsınd:ı uzun vt• oı ta \ll· 

dede bir çelişki belil'iyor. Sonuç o la ı·ak şunu söylemek bliyonı ın hız knt ı lı mı mı en k b ki nUI r

de. ym·arlarda. çıkarlarda bcl ıı·li bir· makul uzlaşmay ı ~a~ ladı~ıııııı siırccl) snglay, IJılı ı·ız . Amn 

şimdiye kadal' Güneydogu Bölgesi 'nde yaşanan gerçek gcııı~ hnlk kıtlclcı · in iıı ycıni hızı ın d l7.n· 

vantajlı diye nitelendirdigimiz kesım leı· lehıne de~ı l aleyhınc ışlemişi i ı · . O nedPııh· de bit· güven· 

sizlik ortamı vardır·. KaLılım ın nası l saglanacagını özctlıyonım . Kntılıın pı·ojc l t.:ı' hnzında olacak· 

Lll'. pro jelerde so ı·unun tan ım lanması çözüm öncı· ı lc ı·ının geli:$tiı' ilı nesindc hizznı lwdl'f grubun 

dogı·udan dogruya fikrinin alınması ilc olaca kt.ıı·. Bir·knç <H' ı lt' k \'t' t' ıııck i:stı}onıın . Bi ı · : ıı·kadnşıın 

dedi ki p la nı biz yaparız . halkn biz göt.ü ı•üı· t:ız d ı ~oı· Yok oy le hiı• ~c·y Bütun m ·s · ı · kmı l ııııdcı 

birlikte formülasyonclu ı· . Yani SOI' UilU biı·likt<' ı anım lnınak . çoıO ınO hır• li k t.c rıı'PIIlH'kl it' \'' hırlik· 

te ögrenmekt.ir. Ogrenmeyc açık o l ınakt. ır·. Bu olmmlı~ ı takdiı·de k,1 t ılımı scı~ lny«tm:ıy ız. Bu kolay 

bit· iş degil. Bütün dünyanın soı·unu olan knt ılı ıncıl ı k konusu hizirıı lilkcmızm . l> it.i ıı ı bü lguıııııııı 

de soı·unudur. Bu işin uzmanı yoktur: fakat ana ılkek·ı·i hcllid ıı· O ı lkdcı· çt• ı·çevcsindc yor · cl 

koşu llara. bölgesel koşu ll a ı·a . konjonktüı·e ı d unıın l aı·n. k.ısnlayıcı fnkıorlt•ı·e dikkat cdcl'ck v · 

özen göstererek en etkin katı lımcı yol. yöntem ve arnçlm•ını bulınoya çn lışocugız. Bu m·cıç lanrı 

başında öı'gütlenme gelir. örgütlenme yoksa k.at ılı m mümkün dc~il Isteyen i st ecli~i hcı· şt~yc k:ı · 

tı lamaz yani katılabilmesi için belirli biı• örgütlenme clüz<1yine g<'lıncsi gcı·ckir . Bunoktnda Leşt•k· 

kür a ldıgımız konu la ı·dan bir tanesi de buydu. oı·gütlennıe Planda ne denlı gcrçcklcşiı· onu hıl 1• 

mem; ama biz planda bu konuya. belirli toplumsa l statudc ve ı·ol olan ınsnnla rm örgutlu d:l\ı : ı · 

nışın ı ön plana çıkardık . Bunu yaparken de bir yandan sü ı·chinileb ılil'lıgı ve biı · yandan dcı sıır

dürülebilirligin temel al'açlanndan olan kat ılııncılı~ ı sa~laynbılıneye ça lışl ık Sonuç olarak rnzla 

uzattım. benim bu Loplantıdan çıkardıgım izlerum planlama gruplarının yanlış yolda olmadıkla· 

rı. Çünkü plan özelligi bir stratejik ve genel çerçeve çızmesidi r Şu anda ve hiçbir· plancıya. · 

nin işte şu kadar paran var. buna göre plan hazırla denınez Plan Mehmet Polat arkadaşıınııın 

da dedigi gibi bir· umuttur. bir hayaldiı·. Biz bu hayali ne ölçude renlite ile uzlaşıı· hale gclircbl· 

lirsek o zaman gerçekten ayakları yere basan bir planı ortaya çıkaıtab ilirız di) e dlişünüyorum . 

Teşekkür ediyorum. 

Dr· Yavuz EGE- Teşekkür ederiz. Sayın Sa l tı k şımdı soz s ıı·ası Kırsa l Ka l kınıncı ve Tanmsnl 

Planlama Grubu Yöneticisi Sayın Ilaşim OGOT'te buyurun. 
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Haşim ÖGÜT- (Kırsal Kalkınma ve Tarım Grup Başkanı) 

Teşekküt' ederim Sayın Başkan. degerli katılımcılar ben de bu toplantıdan çok yararlandım. 
Burada hazır bulunan kırsal kalkınma ve tanm grubuna mensup arkadaşlarımdan Rıfat DAG 
!iiıler tarafından çok iyi tanınan, çok iyi bilinen bir şahıs. Aynı zamanda Yalçın DOGANER isim
lı arkadaşım da bm'adalar. Notlar tuttuk. on ları degerlendirip ve düzeltmeler yapacağız. Bu ara
da Dicle Üniversitesi Ziraat Fakültesi Dekan ı hocamızın da bilahare görüşlerini bildireceğini not 
cLtik. o göeüşleri de bekliyoruz. Biz kırsal kalkınma ve tarım grubu ile dogrudan baglantı lı . do
kuz başlık altında görüş tespiti yaptık. bu görüşleri dokuz başlık altında topladık. Daha öncede 
siziete belirtildiği gibi şu anda sizin degerlendirmeniıe sunulan amaçlar seti, aslında bir bütün
luk ıçerisinde hazırlandı. Yani kırsal kalkınma ve tarım grubunun kendi amaçl arı. politikaları ve 
stmtej ileri bir ayrı bölümde yer almıyot', genel bir bütünlük içerisinde size sunuluyor. Dolayısı 
ile dogrudan tar1m ve kırsal kalkınma ile ilgili görünmeyen kurumsal düzenlenmeler. katılımcı
lık insani gelişme, becerilerin geli ştirilmesi. sanayinin geliştirilmesi gibi bir çok konu. aslında 
bizırn görev alanımıza da giriyor. Bu plan hazırlıgmda görevlendirilen beş ayrı grup, çok yakın 
işbirliği içer·isinde bu örtüşen noktalarda ortak çözümler üretmeye ça lışıyor. Şimeli bu dokuz 
bnşlık.ta toplad ığımız görüşlere geçmeden evvel. belli ilkesel konularda bilgiler sunmak istiyo
ı·um. Biı' kere 14 Nisan 2000 t.arihinde D iyarbakır'da geniş bir katılırola yapılan bilgilendirme 
t.oplantısında kırsal kalkınma ve tarım konusundan ne anladığımızı. ne düşündüğümözü sizlere 
sunmuş ve sizlerden gelen görüş lere göre de bir görev tanım1 yapmışt1k. Eğer bir iki cümle ile 
ı.ckral' etmem gerekirse. amaç olaı·ak kırsal alanda yaşayan insanlarm. gelirleı· ini yükseltmek. 
~osyal refahlarını arttırmak. kamu hizmetlerine erişim lerini iy ileştirmek şeklindeki faaliyetlerle. 
kıPsa l alanlarda yaşayan insanlarm yaşam standartlarını yükseltmek şeklinde bir belirleme ya
pılm ı şt.ı. Biz bütün ça lışmalarımız ı bu çerçevede yaptık . Kırsal alanda gelirin yükseltilmesi ama
cını hangi alt programlarla yüt'ütebiliriz, geliştirebiliriz diye düşündüğümüzde elbetteki karşımı
za t.aı·ırn çıkıyot' . Tarımdaki verimliligin arttırılmasında da sulamaya müsait yerlerde sulamanın 
devreye git·mesi elbetteki en etkin araçtır. Bunları bu düşünce silsilesi içerisinde geliştirdik ve 
aınaçlar . politikalar setine yansıttık. Bunlardan sonra. sorunların daha spesifik bazda belirlen
mesi ona göl'e de ka lkınma ih~iyaçl arının saptanması. Vedat Bey'in de size belirttiği gibi senar
yolann belirlenmesi. neticede planın ortaya çıkması söz konusu olacaktır. Sonraki aşamada da 
hır uygulama programının hazırlanması söz konusu. I şte orada spesifik projelere inmemiz mürn
ku n olacaktır. Çalışmalarımııda bizi yön lendiren düşünce budur. 

Bir kere kırsal alt yapının gelişti rilmes i. bu amaçla 89 master planında öngörülen sulama alt
yapı yatırımlarının tamamlanması gereklidir. Bölge Müdür Yardımcısı Sıtkı Bey gayet yerinde 
bır görüşle bize durumu aktardı; "sulama projelerinde bir tıkanma var. tıkanma aslında baraj
tat'ın yapımında degil, mevcut barajlarda toplanan su, bedefin % 70'i düzeyine ulaştı ama su 
tarlaya verilemiyor dolay ısı ile bundan sonraki faaliyetler ve plan çalışmalarında bu husus mut
laka dikkat alınmalıdır". Biz de burada zaten planın amaçlarını hazı rlarken bu görüşlerden ha
rckc~ et~ik. Tarımsal üretim artışı ve gelişmenin hızlandırılması başka bir amaç. Gelir getirici sa
nayi ve hizmet sektörü faaliyetlerinin kırsal alanlarda geliştirilmesi. kırsal insan kaynaklarının 
geliştiri l mesi. kırsa l kesimin kendi demokratik kurumları ile örgütlenmesinin sağlanması teşvik 
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edilmesi. özel sektörün ve sivil toplum örgütleı·inin fac.ı liyetlere katılımının sag lanması. üretim 
Pazar atasında ki enLegrasyonun saglanması . kamu kurumsal yapısının güçlendirilmesi. kH'sal 
gelişme çabalarının finansmanı için uygun finansman modellerinin bulunması ve geliştirilmesi 
gibi bir dizi düşünceler bizi yönlendirdi. Şimdi bunları söyledikten son ı·a size bu konu başlıkları 
itibarı ile belirledigirniz sizlerin görüşlerinize ve onlarla ilgili düşüncelerimize geçmek istiyorum. 

Biı· kere birinci konu toprak ve insan ilişkileri üzerinde oldu görüşler bu alanda yogunlaştı. 
"Burada toprak reformu yapılmalıdır" denildi, toplulaştırmadan bahsedildL önemi üzerinde du· 
ruldu. Burada bir de arazi edindirme fonundan bahsedi Idi. Aslında gerçektende kırsal alanda ta· 
rı m sa l gelişme. kırsa l gelişme saglanabilmesi. topı·ak insan ilişk ilerinde bir iyileşmenin yapılma· 
s ı şart Bunun farkındayız ama bunun uzun süreç içerisinde yapma mecburiyeti içerisindeyiz. 
Yani biliyoruz ki topl'ak reformunda toprakların kaınulaştırılması daha sonra dagıtılması gibi 
uygulamalar artık tarihte kaldı. Artık uluslararası camiada demokrasilere uygun düşecek yön· 
temler araştırıldı. bulundu. Bunlar Dünya Bankası tarafından Birleşmiş MilleUel' Gıda ve Tarım 
Teşkilatı tarafından ilgili ülkelere duyuruldu. Biz bu baglarnda gündeme getirilen arazi edi ndir· 
me fonunun yararlı olacagını düşünüyoruz ve bunun üzerinde duruyoruz. Bir kere buna geçebil· 
rnek için bir arazi enformasyon sisteminin kurulması gerekir. Yani, nerede. hangi arazi kullan· 
ma kabiliyeL sınıfına göre. birinci, ikinci. üçüncü sınıf ne kadar arazi satışa müsait saLılmak ve 
isteniyor. Ve bun ları almak isteyenler kimdiı·? Işte bunların çıkaı'ılmas ı enformasyon şeklinde bu 
bilgilerin tutulması gerekir. Bilahare de işte bu satıcı ile a lı cıyı biı' araya getirecek biı· fon siste· 
m inin kurulması düşünülüyor. Bu konu Fransa'da uygulandı başal'ılı oldu. İtalya'da biraz daha 
degişik uygulandı toprak reformuna baglı olarıak uygulandı. Biz bu modelleri inceliyoruz ve bu· 
nu da sadeec kendi bilgilerimiz bünyesinde yapmak istemiyoruz. Kahramanmat·aş Üniversitesi 
Ziraat Fakültesi, Dicle Üniversitesi Ziraat Fakültesi ve Çukurova Ziraat Fakültesi müştereken bir 
araya gelerek böyle bir model araştırmasını bölgemiz için yapacaklar. Bu Vedat Bey'in daha ön· 
ce açık lamasında belirttigi katılımcılık modellerinden. "delegasyon" baglamında uygulamaya ak· 
tarılacak bir pı'oje olacaktır. 

Su kaynaklarının geliştirilmesi konusunda çok yerinde görüşler ortaya konuldu. Gerçekten 
de Şırnak. Siirt. Batman. Diyarbakı r'ın bir kısmı gibi yerlerde yani sulamanın ulaşamadıgı yer· 
lerde. ulaşamayacagı yerlerde kırsa l alanda sulama dışı . sulamaya dayalı olmayan tarımsal al· 
ternatif tarımsal faaliyetlerin geliştirilmesi gereklidir. Hayvancılık. hayvancılıgın alt dalları onun 
dışında tarım dışı faaliyetlerin geliştirilmesi elbette ki çok üzerinde durulması gereken üzerinde 
durdugumuz bir konu. Ama burada birde sulamanın üretime ve gelire olan büyük katkısını göz 
ardı etmemek geııekit' bunu da burada belirtmek isterim. Bu konuda sulama projelerinin özellik· 
le tarla içi geliştirme hizmetlerinin yani,kanalların inşa edilmesi, tarla içi geliştirme hizmetleri· 
nin yapılması ve çiftçileıı sulama sulu tarım için uygun teknolojiler konusunda egitilmesini ~ag
layacak etkin. katılımcı . çoklu. sadece kamuya daya lı degil . kamunun dışında kaynakları da sis· 
teme entegre eden bir yayın modeli ile yürütülmesi çok önemli. Burada sadece ödenek sorunu 
da degil kur·umlar arası eş gü düm de son del'cce önemli. Devlet Su Iş leri Baraj yapımında ileri· 
ye gidebiliyoı· ama Köy llizmetleri Genel Müdürlügü, Tarım Reformu Genel Müdürlüğü tarla içi 
geliştirme ve toplulaştırma hizmetlerinde geride kalabiliyor. Do layısı ile burada bütünleşme. biı' 
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eş güdüm şmt. Bu arada Tarım Bakanligının uhdesinde bulunan tarımsal yayım hizmetleı'i de 
bu bütünlük içerisinde mutlaka eş zamanlı planlanmalı ve uygulamaya aktarılmalıdır. 

örgütlenme konusuna deginildi. örgütlenmede sulama birliklerinin yasası söylendiği gibi Bü
yük Millet Meclisine gitmiş olan bir konu. Bu plana ne ölçüde yansır? Ama böyle bir yasal boş
luğun farkındayız. Bu yasal boşlugun giderilmesi aslında birliklerin önümüzdeki on yılda daha 
etkin. daha fayda lı olabilmeleri bakımından son derece önemli. 

Yetişmiş insan gücü konusu bir başka. konuydu. Burada aslında Ziraat Mühendislerine de 
atıfta bulunarak yetişmiş insan gücünün bulunduğu söylendi. Gerçekten de Ziraat Mühendjsle
ri için durum böyledir. Ama bu insanlar. ziraat mühendisleri. kalkınma sürecine entegre edile
memiş ve istihdam olanaklarına kavuşamamıştır. Bu konu gerçekten de planlama sürecinde. bi
zim de üzel'inde durduğumuz bir konu. Onu da zaten amaçlara yansıtmış bulunuyoruz. Bilaha
re faaliyetler bazında. daha spesifik faaliyetler göreceksiniz. programlar da göreceksiniz. Tarım
sal destekleme konusu gündeme getirildi. tarımsal desteklemeden vazgeçmek mümkün d6gil ve 
bunu IMF'ye verdiğimiz niyet mektubunda da zaten görüyorsunuz. Orada desteklemeden vazge
çecegiz veya vazgeçiyoruz diye bir taahbütte bulunulmuyor. Ama bugünkü destekleme sistemi 
dünya fiyatlarına bakılmaksızın belirlenen yüksek fiyatlar ki çiftçiye intikal edilmeyen yüksek fi
yatlardan mal alınması . bunlar için devletin piyasadan yüksek faizlerle borçlanması, bunlaı'ın 

hepsi destekleme sistemi içerisinde yer alıyor. OECD'nin yaptıgı bir hesaba göre tarım sektörü
ne ayrılan desteklemenin mali portesi 6 Katrilyon Türk Lirası oluyor. 6 Katrilyon Türk Lirasınm 
dökümünü yaptığınız zaman görüyorsunuz ki bugünkü sistem çiftçiye yararlı degil. Bunun an
cak 'J/4 kadaelik bil' kısmı çiftçiye intikal ediyor. O da zaten paranın geç ödenmesinden dolayı 
aşınma dolayısı ile net bir deger degildir. Bundan dolayı ulus lararası uygulamaları da dikkate 
alarak destekleme sisteminin doğrudan çiftçiye verilmesi ve yönlendirmenin pazar yapısı. piya
sa mekanizması yapısı içel' isinde yapılması gibi bir düşünce var. Bu aslında desteklemenin kal
dırılacağı anlamını taşımıyor. Aslında zaten koyduğumuz hedef ve politikalar uluslararası geliş

melere ve ülkemizin politikalarına uyumlu bir biçimde belirlendi. 

Bu arada tarım teknolojisi konusu gündeme getirilen başka bir kon uydu. Bio teknolojiler köy
de uygulanabilir mi? diye soruldu. mısır kurutma konusu gündeme getirildi. Bio teknolojiler çok 
hassas bit' konu bunun çevreye olan etkileı'i gerçekten de çok önemli. Teknolojiler olmasızın ta
rımda veri mliliği sürekli bir biçimde arttırmak mümkün degildir. Bio-teknolojilerin kullanımı fay
dalı ama mutlaka ve mutlaka belli kaidelere baglanmalı. Bunu gelişmiş ülkeler yaptılar. Çevr·e
ye olan etkileri. insana olan etkileri araştırılıp, incelendikten sonra. çiftçilere bu tohumlukların 
bio teknolojik yöntemlerle üretilen tohumlukların verilmesi sağlandı. Böyle bir yapılanmanın . 

Türkiye'de de gerçekleşmesi şarttır. Mısır kurutma tesisleri gibi elbetteki sulama ile birlikte. ikin
ci ürün ekilişleı·i ile birlikte bu tür mekanizasyona ihtiyac olacaktır. Bunları zaten biz plan çalış
mamızda dikkate alıyoruz. Doğal kaynakların kullanılması gündeme getirildi. ağaçlandırma hav
za geliştirme konusu. mera çayır ve meraların ısiaha getirilmesi konusu gündeme getirildi. Işte 
bu konuda yine delegasyon bağlamında orman müllendisleri odası ile bir ortak proje yürütüp 
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Orman Rakanlıgı·nın Bölge Müdürlügü'nü de devreye koyup bu konuda modeller geliştirmeye 
ça lış ıyoruz 

Alternatif gelir getirici faaliyetlerden bahsedildL Tarım ll Müdürlügü Çiftçi Egitim ve Yayım 
Şube Müdürü arkadaş ım görüşlerini belirtti. Bunlara katı lıyoruz. Kırsal gelirietin arttırılmasın
da çok önemli katkıları olacak ve bunları da zaten bu plan içerısinde degerlendiı'iyoruz. 

Bir başka konu. hep egitimden bahsedildi ve yayım faaliyetlerinden bahsedildL Sulama ile 
birlikte yeni teknolojiler devreye girdiginde. yetiştiricilerin, üreticilerin bu yeni teknolojileı'i uy
gulama konusunda bilgi sahibi olması ve yeni işletmecilik yöntemlerini ögrenmesi mutlaka ve 
mutlaka bir programa baglanmalıdı r. Bu progııam sadece kamuya dayanmaınalı. Kamunun 
mevcut personel rejimi ve ödenek yapısı. finansman yapısı dikkate alındıgında. devletin ııolünü 
etkinleştinnek. özel sektördeki girişimcilik faaliyetlerini ileriye götürmek. sivil toplum öı'gütleri
ni bu konuda devreye koymak gibi yeni arayışlar içerisinde olmak önem taşımaktadır. Belirli ya
yım konularında özellikle dogal kaynakların korunmas ı konusunda yani ticari olmayan faaliyet
lerde. Tarım ve Köy Iş leri Bakanlıgı'nın yayım faaliyetlerini etki nleştirmes i de önemli bir raali
yeLLir. Dmger ülkelere baktıgım ızda da böyle bir yapı söz konusu. Acaba biz bunu Türkiye'de na
sıl uygulayabiliriz? Tarım ve Köy I şleri Bakanlıgımızla görüşLük . Onların da katı lımı ile Ziraat 
M ühendisleri Odası ve ona baglı bir vakıf. Dicle Üniversitesi Ziraat Fakültesi. Harran Üniversi
tesi Ziraat Fakültesi'nin "alternatif yay ım modelleeinin geliştirilmesi" konusunda bize bir ça lış
ma yapmasını istedik onlarda uygun gördüler. Bu çalışmanın sonuçlarına göre biz planın bun
dan sonraki aşamaların da. yayım için bu metotların ve modellerin devreye girmesini önerecegiz 
ve plana dahil edeGegiz. 

Kırsal Kalkınma ve Tarım Grubu olarak bu toplantılardaki tespitimiz. daha önce belirttigjm 
gibi sizin görüşlerinizi saglamlaştıracak mahiyette oldu. Bu bakımdan sizlere teşekkür ediyo
rum. Bilahare de bunlarla ilgili olarak görüşleriniz olursa lütfen bize bildiriniz. Şunu bilin iz ki ba
şından beri GAP Bölge Kalkınma Idaresi'nin ve Proje Yöneticimiz Sayın EGE'nin arzusu sizlerin 
düşüncelerinizin plana yansımas ıdır. Siz görüşlerinizi bize ne kadar bildirirsen iz. bizim yanı lgı
larımızı bize batırlatırsanız. biz görevimizi daha iyi yapmış olacagız. Katkıların ız için teşekkür 
ederim. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ederiz Haşim Bey. Zeynep Hanıma geçmeden önce Oda Başkanı
mız Sayın Kudbettin ARZU'nun bir istegi vardı. Sonramı konuşacaksıruz. peki o zaman Sayın 
Zeynep ARAT'a söz verelim. Çevre ve Alt yapı grubu yöneticisi. buyuı'un Zeynep Hanım 

Zeynep ARAT- (Çevre ve Altyapı Grup Başkanı) 

Sayın Başkan. Sayın katı lımcılar toplantıy ı dikkatle izledim. baştan beri not aldım. Benim alt 
yapı ve çevee sektörünı le ilgili konulara çok az deginildı ancak bütünde bizim sektörürnüz ile il- · 
gili de çok fazla ilham ald ım. mesaj aldım onları önce belirtmek istiyorum. Oç konuşmacı çevre 
ve alt yap ı bölümüne degindi. Bunlardan bir tanesi Diyarbakır Ziraat 1ühendisleri Odası ikinci 
başkanı. kendileri. çevre bölümünün çok iddialı o ldu~unu ama özellikle Hasankeyf olayına baş-
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tan aşagıya zıt oldugunu. proje yönetiminde proje yöresindeki insanın i stilıdam ının da nası l ola
cagını pek gerçekçi bu lmad ıgını hisseLLim. Ikincisi. içme suyu göleLi antma tesisi ile birlikte biı, 
proje oldugu. 40 kadar' içme suyu göleti ve arıtma tesisi yapılacağı belirtildi ancak buı·ada bir 
yorum yoktu. bir de Sayın Mehmet Özdemir köylerde içme suyu sıkıntıs ının o lduğu söyledi. 

Tarih ve kültür varlıkları ile ilgili bugüne kadar yapılan ihınalkarlıkta birkaç konuşmacı ta
ı'afından vurgulandı. Sayın Saffet ATlK bu konuda bilgi verdilee. Şimdi benim. çev ı·e ve altyap ı 
sektörünün birbirinden ayrılmaz oldugunu söylemem gerekir. Çevre sektörü daha önceki 1989 
GAP rı.ıaster Planı'nda yok denilebilir eski planda bazı durum tespitleri olmakla birlikte ileriye 
doğru hedefler yoktu. 1989'dan beri de Türkiye'de çevre ile ilgili. pek çok çevre kanundarı gücü
nü alan. yaptırırncı olan bir yönetmelik çıktı. Katı atık yönetmeligi. su yönetmel iği. hava kontrol 
yönet.meligi, tehlikeli atık yönetmeliği. tıbbı atık yönetmeligi, zararlı kimyasallar ve benzeri şim
di tabi bu yönetmelikler Türkiye'de de pek tabi uygulanmıyor. GAP Bölgesi'nde hiç uygulanını
yoı· diyebiliı·im . bizim çevre sektörü ile ilgi li ilk amacım ız içtiğimiz su. soluduğumuz hava. kul
lanclığımız topı'ak. yediğimiz gıda ile ilgili ne tüı' kalite kullandıgımız. Yani bunlar kolaylıkla öl
çülebilen. halka bildiı•ilebi len . günlük yaşamında tıpkı meteoroloji hava raporu gibi insanların en 
azından aylık olarak merak edip izlemesi geı'eken ve müdahale etmesi gereken konular. Bunlar1 
yapmak hiç de zor değil. bizim amacımız bu sistemi GAP yöresinde havasıyla . suyuyla. t.opı'a
gıyla. atıgıyla. arıtım tesisi ile bit' izleme ve denetlerneye almak. kamu oyunun bilgisine açık ve 
şeffaf olarak sunmak. geı·ekirse büyük projelerde mutlaka ÇED katılımcı bir ÇED sağlamak. Ya· 
ni vizyonun bütünündeki amaç. önce bu alıcı ortam la ilgili. verimli alanlarda rast gele bir taı'ım
S81 kalkınınayla kısa süeede varolanı yitirmek. sö mürrnek yerine akıll ı bir müdahalecil i kle bilinç
li bi ı' yönelim sağlamak. bunun modelini kurmağa çalışacagız ve bu alıcı ortama yapılan her tür
lü sanayi. taı· ımsa l, tııafik. kent atıklarının da standart dışı o lduğu zaman fark edilmesini ve mü
dahale edilmesini sağlamaya ça lışacağız. Bununla ilgili yasalarımız var. parametrelerimiz var 
ölçüm istasyon lal'ı çok seyrek ama bunları s ıklaştırmak mümkün. amacımız önce bir envanteri 
biı· durum tespitini ortaya koymak sonrada şeffaf ve katılımcı bir şekilde bunu sürekli kamu oyu
nun bilgisine sunmak ve müdahalesini sağlamak böyle bir sistem geliştirmek. 

Proje yönetiminde istihdam biraz iddialı olabilir ama bir plan iddialı olmalıdır. Bir altyapı 
plan laması yap ılırken onu kullanacak insanların da göl'üşlerini almak ve o insanlardan şebeke
nin yönetiminde istihdam etmek zorunda olduğumuza inanıyorum. Tabi Hasankeyf'in başına ge
lenler gelmesin, artık o tür yanhş yapılmasın. Ya da farklı bir yönden kamu oyunun da rızasını 
alarak bir başka çözüm getiriisi n diye daha hazırlıklı olması açısından böyle bir yaklaşım benim
siyoruz. Sadece içme suyu arıtma tesisini değil mecbur olduğumuz tüm arıtma tesislerini kurma
ya ve tüm yerleşim alanlat'ına da içme suyu götürmeye çalışıyoruz. Amacımız kıt kaynaklaı·Ia id
dialı hedefler arasında en uygun öncelikleri tespit etmek ve zamanlamayı yapmak. Çok teşekkür 
ediyorum. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ederiz Sayın ARAT'a. söz istiyor musunuz. Kutbettin Bey söz is
tiyorsunuz. 
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Kutbettin ARZU- (Diyarbakır Ticaret ve Sanayi Odası Başkanı) 

Ben destekleme ile ilgili konuşmak istiyorum. Aslında bu bizim bölgemizde t.üm arazi-insan 
il işk is i için geçerli çünkü arazinin mülkiyeti faı'klı insanlarda ve kullananlar farklı. arazi çok par· 
ça lı . destekleme ça l ışma ları yapılırken bütün bun ların dikkate alınmasını istiyoı·um . Teşekküı· 

ederim. 

Çok teşekkür ederiz. 

lskan TEGİN- (Ziraat Mühendisleri Odası) 

I ıaşim Bey. dogrudan gelir destegi ile ilgili biL' şey ler söyledi. geçen aylard8 Ankaı'a 'da bir 

panel düzenlendi. Türkiye tanını ve IMF'e verilen niyet mektupları : burada Türkiye ta rımı ile il· 
gili bütün sivil tıoplam örgütlerin in genel merkezleri konuşmacı ve katılımcı olarak katılmıştı. 

Orada anlatı lan dogrudan gelirin . benim anladıgım dogrudan gelir metoduna göre biı' felaket ol· 
dugunu düşünüyorum . Kutbettin Bey'in de söyledigi gibi burada bi ı· vatandaşın ı O bin dönüm 
araıi si var desteklerneyi nasıl yapıyot'sunuz dönüme 5 Oolaı· o laı·ak bu 5 Doların hepsi arazi sa· 
hibine gidecek, üretene gitmiyor, sonuçta bu konunun biı• daha gözden geçirilmesi gerekiyoı·. 

Bence planla. merkezi hükümetin hedefleri bil'bil'ine hiç uyumuyol' ya da ben yanlış an lıymum. 

Tekrar gözden geçirilmesi. teşekkür ediyorum. 

Or. Yavuz EGE-Teşekkür ederiz. 1 laşim Bey buyurun. 

Haşim Ö(iÜT- (Kırsal Kalkınma ve Tar1m Grup Başkam) 

Efendim bu konuda izin verirseniz. bilgi sunmak istiyorum. Aslında desteklemelel'i çeşi tli ka· 
Legorilerde toplamak mümkündür. Bunlardan birincisi 1930'1u y ıllardan beri uygu ladıgım ız Fi· 
yat Desteklemeleri'dir. Bu destekleme sistemi. Tarım Satış Kooperatifleri. Tekel ve Kamu Iktisa
di Teşebbüsleri tarafından. Bakanlar Kuı'ulu kararına istinaden ürün fiyatlarının belirlenmesi. 
bu fiyatlar üzerinden ürünlerin alınması. depolanmas ı . uygun zamanlarda piyasaya arz edilme· 
si veya ihraç edilmesine dayanmaktadır. Birinci kategoride bu fiyat desteklemeleri sistemi yer 
almaktadır. Ancak. incelemeler yapı ldıgında görü lüyoı' ki. fiyat desteklemeleri asl ında çiftçiler·i· 
m ize pek de faydalı olmuyor. neden olmuyor? 

Bu uygulama. tüketicilerden kaynak transferine sebep oluyor. Tüketiciler kjm? Türkiye'de Tü· 
keticilerin bir kısmı . nüfusun %45'ini oluşturan çiftçiler ve hayvancılık yapan kesimdir. Yem 
hammaddelerini a lırken yüksek fiyatlardan almak mecbut'iyetinde ka lıyor. Sanayici hammadde· 
sini bu fiyatlar üzerinden almaya mecbur kalıyor. Dolay ısı ile bu desteklerden aslında tarun ke· 
siminde çok da fazla kazanan yok. Hayvancı lık sektöründe yem fiyatlarının yüksek olmasının en 
önemli sebeplerinden bir tanesi budm·. Biı· örnek vereyim. tavuk yeminin Türkiye'deki fiyatı ·bu 
birkaç sene evvel yaptıgım bir tespitti- 300 dolariton civarındaydı , Amerika Birleşik Devletle· 
ri'nde bunun yarısı kadardı. Dolay ısı ile orada hayvancılıgın ekonomik olmasının nedenlerinden 
bir ı : ı nesi, yem hammaddelerinin ucuz olmasıdır. Şimdi bu sistem böyle de. getirilen sistem bun· 
dan daha kölü olmamal ıdır . Dogrudan gelir sistemi ise ikinci kategori olarak karşımıza çıkıyor. 
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oogrudan yardımlar. direk ya r'd ı rn l ar gibi isimlerle de anılan bu modelleı· i düşünürsek. destek
Ierin dekar başına 5 dolar. 200 dol arlık limit dahilinde dogrudan verilmesini öngören uygulama. 
kesinlikle Tüekiye'ye uygun bir model degildir. Bul'nda degişik a ltematifleı' vard ı r, ama şu alter
natif Tüekiye için uygun o lacaktır. Geçmişten gelen destekleme [iyatlarının trendini bulup. lıun
ları hedef fiyat olarak açıklamak. pazara. kendi şartları içerisinde riyat oluşturma imkanı sagla
mak. aı·adaki farkı çiftçiye verebilmek, yani bunu "Faek Giderici Ödeme Sistemi" şeklinde taı·ir 
etmek. "Telafi Edici Ödeme" şeklinde tarif etmek mümkündür. Buı·ada dolayısı ile çiftçi dogı·u
dan yardım alıyor. destekleme ile oluşan bu faturanın yani daha önce söyledigim 6 katrilyonunu 
almıyor. Eger destekleme ödemesi. 6 katl'ilyon ise onun tamanıını a lıyor. Böyle bir doğrudan 
yardımı , hele bunu da küçük çiftçilere yönelik olaı·ak yapmayı düşünen bir ülke için. asl ında 
GAIT Dünya Ticaret Örgütü'nün kuralları da kaı·ş ı çıkmıyor. Teknoloji ile baglantılı bir faal iyet 
olursa buna karşı çıkmıyor. Bunu girdi destekleri için de söyleyebiliı'im. Yarımsal destekler ile 
ilgili olarak ta hıllarda bir çalışma yaptım . O çalışmada şu ortaya çık ıyor: destekleme program
larında. tahıllar için yapılan ödemenin o/o 5'ni alan kesim aslında neredeyse çiftçilerin yarısı. 
Yani çiftçilerin yarısı. desteklemenin % 5 'ini alıyol' . Bu kadar bir adaletsizlik var. Bundan küçük 
çiftçi yaral'lanmıyor. ama % 1 O' luk bir nüfus desteklemenin neredeyse o/o 30'nu a lıyoı'. Dolayı
sı ile bu sistem iyi degil bizim için. Bunu znLen herkes söylüyor. Ama biz ulusal politikaların dı
şında zaten bir şey düşünmüyoruz. Biz bul'ada bölgenin şartlarını. bölgenin ihtiyaçlarını dikka
te alarak. buradaki yapı için hangi modellerin uygun olab ileceğin i ortaya koyuyoruz. Yoksa o si
zin söylediginiz Tarım Bakanligının pilol düzeyde uyguladı~ı projedeki beş ilden bir tanesi de 
Adıyaman. GAP ili; proje zaten olumlu sonuç vermedi, o uygulama gündem dışıdır. Bir başka ko
nuyu fikir veı·ebilmek bakımından söylemek istiyorum . Aslında, dünyadaki uygulamalarda ge
linen çok uç nokı.ada desteklemeyi sigorta sistemi ile bağlantılı olarak uygulamaya aktaran ül
keler var. Mesela Kanada bunu böyle yapıyor. Çiftçinin desteklemelerden ve ürün lerinden sag
ladığı Loplam geliı·. geçmişte ne ise. onun trendi çiziliyor ve bu gelir sigorta ediliyor. Bir çiftçi ta· 
ı·ımda kalmak şaıtı ile belli şaıtlar ı da yerine getirmek koşuluyla, yani çiftçinin teknoloji uygu
lama ve işletmccilik yöntemlerine uyması koşuluy la. sigorta. oı'talama gelirin düşmesi halinde. 
farkını ödüyor. Sigol'l.a priminin yarısını Devlet ödüyor. Yani uç noktada buı·alara kadar gitme 
var. Ama biz henüz ne ulusal düzeyde. ne de bölgesel düzeyde böyle bir uygulamanın çok da dog
ru olmayacagı kanaatindeyiz. Dolayısı ile modellerin en uygununun burada uygu lanmasını isti· 
yoruz. Ama kesinlikle buradaki mülkiyet düzenini dikkate alarak dekar başına 5 dolarlık uygu
larnanın burada hiç geçerli olmayacagın ı biliyoı'uz. Teşekkür ederim. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ederiz. başka söz almak isteyen. buyurun Yusuf Bey. 

Yusuf YILDIZ- (Mardin Serbest Bölge müdürü) 

Ben degerli konuşmacılarımızın destekleme konusundaki görüşlerinden hareketle şunu söy
lemek istiyorum. Mardin için. Vali yardımcımızdan bununla ilgili aldığım bil' rakam 98 yılı pa
muk desteginde sanıyorum 42 milyon dolardır. Ama 99'da bu 6 milyon dolara inmiş bu ayrı bir 
konu. Bizim Dış Ticaret Müsteşarlığı'nın. fuel-oil ithalatında verdigi izinler de şöy le söyleyeyim. 
dagıtılan paylardan oıtalama olarak 300 firmaya bir dağıtım yapıld ı . burada a lınan rakam 30 
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milyon dolar civarındad ır. Bakın milyon dolar rakamlarını konuşuyorum benim sadece son bir 

ayda Lespit ettigim rakamlar. Şuraya gelmek istiyorum. bu rakamlar bana göre çok büyük ra

kamlar Avrupa Birliği'nin Türkiye'de 30 il için 50 milyon ECU'Iuk. bir desteginden bahsediliyor. 

Hepimizin gözleri açılıyor ve diyoı~uz ki "aman ne güzel işte dış fonlar geliyoı·" ve "biz şunu şöy

le yapacağız". 

Bu konular gündeme gelince benim de şimdi mevcut kaynakların kullanılınası konusu aklıma 

geldi. Nurcan arkadaşımız yeraltı kaynaklarımız vesaire dedi şimdi insan merak ediyor. Bu ban

kalarda dönen günlük paralar Güneydoğu'da ne kadardır. nasıldır. nerelere gidiyor önemli olan 

bu. yani hep hedef seçtik tama hedeflerimiz sosyal altyapı. a ltyapıların geliştirilmesi. çevre bun

ların hepsi güzel hedefle!' bunları biliyoruz. Tül'kiye'de benim gördügüm en önemli sıkıntı uygu

lama değil, zaten icraattır, kaynakların etkin kullanımıdıı·. Bunu kullandırtacak da iyi ekiptir. iyi 

organ izasyonlardır. Işte GAP'ın dar anlamdaki uygulaması. lokal planlamanın da avantajı bu

dur sanıyorum. Bu nedenle bu mevcut kaynakların daha etkin nasıl kullanılacagı konusunda 

özellikle zaman geçirilmeden. belki bunun üzerinde ayrı bir madde olarak durmak lazım. Yani ta

bi her şey burada iç içedir ama biz mevcut kaynaklarımızı . mevcutları katma degeı·i yüksek ola

cak şekilde. bölgede kalacak şekilde ne gibi tedbirlerin alınması lazım konusunun üzerinde dur

mak gerekir sanıyorum. Bunu belirttikten sona benim yine aklımı kurcalayan. önümü göremedi

gim bir nokta da planla ilgili. bizim GAP Bölge Planı'nın taslagında. sekizinci beş yı llık plan val' 

bu plan hedefine şüphesiz tabi mevzuat gereği o çerçevede uyum olacak. Bu kaynaklardan bah

sedet•ek genel bütçe ve plan kapsamında da pek çok yatırımlar yapı lıyor Güneydogu'da bir de 

GAP planlaması var. Şimdi bu ikisi iç içe nasıl geçiyor, ikisin ayırımı nasıldır . GAP planında he

defler aslında aynıdır aşagı yukarı ama burada kaynak noktasında yani GAP Idaresi'nin ayrı bir 

bütçesi mi var veya bunları gerçekleştirmek için ayrı bütçemi olacak. genel bütçeden mi girişim 

olacak??. Aslında bunlar hepimizi her disiplini ilgilendil'en merak ettigirniz konulardır. Bunların

da açıklıga kavuşturulması lazım belki açıktır da biz bilmiyoruz. Teşekkür ederim. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ederiz Yusuf Bey. başka söz almak isteyen. buyurun efendim. 

Kutbettin ARZU- (Diyarbakır Ticaret ve Sanayi Odası Başkanı) 

Sayın Başkan ben Haşim Bey'in açıklamasına belki katkı olur diye bir şey eklemek istiyorum: 

Gerçekten bu tarımda destekleme arazi düzeyinde olursa bölgede kesinlikle uygulanmaması ge

reken biı' olaydır. Çünkü arazinin durumu ortadadır. bem unsurların. belirli şahısların elindedir 

ar azilet'. Fakat eger üreticiye ulaşmasını istiyorsak bunu fiyata yansıtırsak daha iyi olur diye dü

şünüyorum. Çünkü ben şu anda Diyarbakır Sanayi ve Ticaret Odası'nın pamuk komisyonunda

yım. Daha yeni çiftçilerin. üreticilerin hak edişlerini imzaladık ve 5 trilyona yakın da bir para 

destekleme anlamında merkezi hükümetten geliyor. inanın çok ince eleyip sık dokuyoruz yinede 

bazı ufak tefek hatalarm önüne geçilmiyor. bu konu fiyata yansıtılırsa hem zamanın da ve gü

nünde üreticinin cebine para girer hem de üretici parasını 5 veya 6 ay daha el'ken cebine koy

muş olur. sıkıntılarını gidermiş olur. 
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Ayrıca Zeynep hanım çevre ile ilgili bir konuya degindi, gerçekten çevre konusu çok önemli. 
çevre. önem vermemiz gereken en önemli unsurlardand ır. Çünkü teneffüs ettigirniz havayı çev
reden alıyoruz, çevrenin temiz olması. hem yeraltı kaynaklarımızın bozulmaması için. harap ol
maması için, atık suların, yeraltı suları havzalarımızı kirletmemesi için, planda buna öncelikle 
önem verilmesi gerekir. Şehmuz Bey'de burada. ben aynı zamanda Diyarbakır ll Genel Meclisi 
üyesiyim de bizim Diyarbakır DlSK'e ait içme suyu havzalarının bütün a lanını. Gözeli denilen 
mevkideki fabrikaların atık suları tahrip etmektedir. Bu konuda ben Diyarbakır' ı örnek verdim 
ama bir çok ilimizde aynı sorun yaşanmaktadır. Bu konuya ivedikle yardımcı olunmasını istiyo
rum. Ayrıca başka bir konu, il çevre saglık müdürlükleri kurulmuş ben bunların niçin kuruldu
gunu da anlamış degilim bir şey yaptıkları da yoktur. Artık bu önümüzdeki plan çerçevesi içer
sinde bu il çevre saglık müdürlerinin sorumluluk alanlarının GAP'a verilmesinde yarar var diyo
rum. Teşekkür ederim. 

Dr. Yavuz EGE· Teşekkür ederiz. buyurun Şehmuz Bey 

Şehmus DIKEN· (Diyarbakır Büyükşehir Belediye Başkan Damşmanı) 

Şimdi arkadaşların bir çogu, özellikle son konuşmacılar ısrarla toprak kullanımı ve bunlara 
verilecek teşvikler konusunda konuştu. Fakat benim kafaını kurcalayan çok farklı bir konu var. 
Şimdi Başbakanımız olan Ecevit 25 yıl önce. "toprak işleyenin, su kullananın" kavramını kullan
dı ve toprak reformu konusunda da önemli adımlar atmıştı. Bugün ise bu konu gündeme bile gel
miyor, tartışı lm ıyor. Peki bu konuda acaba geleneksel feodal yapının agırlıgı ile parlamentoya 
taşınan bölge milletvekilleri bu olayın üzerinde durmayacak mı. Mesela ben sorarım Burhan Sü
mer'e Diyarbakır Milletvekili Salih Sümer Sismil'deki toprakları konusunda aynı tavrı sergileye
cek mi kendi yakınıd ı r. Batman'dan Faris Özdemir ayn ı tavırı sergileyecek mi. Urfa'dan Cevhe
ri aynı tavırı sergileyecek mi, biz bu geleneksel feodal yapıyı tasfiye edecek atak ve aktif politi
kalar geliştirmedikçe istedigirniz kadar konuşalım bunlar söylemden öteye gitmez. Teşekkür edi
yorum. 

Burhan SÜMER· (GÜNSİAD Go. Bşk. Yrd.) 

Şimdi bana bir şey söylendi, şimdi cevap vermek zorunda kalacagım. Aslında çok dogru bir 
konuya temas ettiniz. Fakat toprak reformuna biz karşı degiliz şu anda Salih Sümer ve ailesinin 
elinde 8 bin dönüm arazi var. Bu arazi zaten eger toprak reformu yapılırsa, aile arasında yeteı·
li bir miktara sahip degildir. Teşekkür ediyorum. 

Dr. Yavuz EGE· Teşekkür ederim, buyurun Nurcan hanım 

Nurcan BA YSAL- (GAP-GIDEM, Diyarbakır Sorumlusu) 

Şimdi Şehmuz Bey deginince benim de belirttigim gibi baştan beri kafaını kurcalayan bir nok
tayı vurgulamak istiyorum. Bu yeni planın politik ortama ne şekilde aktarılacagı veya siyasi 
alandan birilerini bu işin içine katmak hiç düşünüldü mü? Onların planı sahiplenmesi daha son
ra bu projenin gerçekleşmesi için hızlandırıcı olabilir mi diye düşünüyorum. 
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Dr. Yavuz EGE- Evet teşekkürlel'. 

Yalçın DOGANER (Danışman-Ziraat Müh) 

Sayın Sümer "desteklemenin fiyat destegi biçiminde sürdül'ülmesini" söyledi. Bu istek hangi 

çiftçiye yaral'. Bu bölgede. özellikle de Diyaı·bakır'da topragın mülkiyet açısından dagılımı ile ge

l il' dagılımı arasında birebir eşitl ik vard ır. Bakın şurada bir gı·afik var. 

TÜRKIYE: BU~DAY DESTEKLEME ALIMLARIYLA SA~LANAN NET DESTE(JIN 
DA (ıl LIM1(1998/99) 
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KAYNAK: Doç.Dr. Osman Aydo~uş 
·Ziraat Mühendisleri Odası, Teknik Kongresi Raporu'ndan yarartanılarak haz.xır1anmıştır. 

Bu grafik. toprak ınü lkiyeti ile ilişkili olarak Devletin deste~leme kaynaklarının nasıl dagıldı

gın ı göstermektedir. Az topraklı çiftçinin aldıgına bakın. zengin çiftçinin aldıgına bakın. O neden

le. toprak mülkiyet düzeninde gerekli düzenleme yapılmadıgı sürece. fiyat destegi biçımindeki bir 

destekleme. genel de büyük toprak sahiplerine yarar. Şimdi peki! Öbür arkadaşım da diyor ki. 

"su kullanın toprak işleyen in " tamam o dogru bir slogandı bır zaman. Bir şeyi yapabilmek için 

onun objektif ve sübjektif koşullarının bir arada olması lazım. Şimdi Loprak reformu yapmanın 

objektif koşulu da yok sübjektif koşulu da yok. Objektif koşulu yok çünkü istimtak yapmak için 

veya kamulaştırma yapmak için para yok. kaynak yok. SübjeUif koşulu yok, şu anda parlamen· 

tonun yapıs ı ve görünen belli bir süre oluşacak parlamentonun yapısı toprak reformuna karşı 

olan la rın oluşturdugu bir yapı oldugu için. bunun sübjektif koşulu da yok. O nedenle. destekle-
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me alımlaı·ında eger' adaletli destekleme yapmak ve adaletli davranmak isteniyorsa. bizim tela
fi edici. fark giderici ödeme yöntemine geçmemiz gerekiyor. O zaman her üretici. teslim ettigi ka
dar mal kadar. rark giderici bir pay aiH'. Kısmen de olsa küçük üt'cticilel', örnegin ortakçılal', ki
racılar. yarıcılar biraz daha para yüzü görürler. Teşekkür ederim. 

Burhan SÜMER· (GÜNSIAD Gn. Bşk. Yrd.) 

Galiba beni yanlış anladını z, benim arz etmek istedigim yani destekleme primi direk fiyatta 
yansıtıp, OreUci bazında dagıtılması yani böyle sonradan bu kadar cent toprak. agasına veya 
topt'ak sahibine verilme an lamında degil. Teşekkür ediyorum. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkül' ederim. evet sayın Atik buyurun efendim. 

Saffet ATİK- (Bölgesel Planlama Grup Başkanı) 

Efendim izin verirseniz ben size bu projenin bir miktar tarihçesinden bahsedecBgim. Bu pl'O
jenin sahibi. uygulayıcı sı kimdir? Kurumsal yapısı nedir? diye gerçekten çok ciddi ve can alıcı 
sorular var. Bu alanda ufak bir bilgi vereyim 1988-89 yıllarında. bu projenin çıkışı Devlet Plan
lama Teşkilatı Müsteşarlık Araştıı'ma Grubu'nda idi yani bu proje devletin planını yapan DPT 
bünyesinde formüle edilmişti. Bölgesel planlamanın tarihçesine bakarsantz bunların çok büyük 
bir kısım zaten DPT'nin formüle ettigi projelerdil'. Şimdi bu Plan Başbakanilgın bir başka bit'imi 
tarafından GAP Idaresi tarafından yapılıyor. Buradaki soru lar çok dogru. Ben hem orada hem 
de burada hizmet veren bir arkadaşı nız olarak bazı konulaı'ın a ltını çizmek istiyorum. Gerçekten 
89 planı. 88'de agı rlıklı olarak toprakları degerlendirme. sulama. enerji üretimi olarak daha dog
rusu bir yatırım paketi agır l ık lı bir proje olarak yürütüldü. Bunun sosyal yansımaları da hesap 
edilmeye ça lışılınıştı ama şimdi gelinen nokta çok farklı dünya degişti. Tüekiye degişti. bölge de· 
~işti. Bu pmjenin mantıgına bakarsanız. bölge insanın fikrini alma. onların katkılarını alma. pla
nı ona göre düzenleme amacın ı güdüyor. Bu aslında Dünyada günümüzde bir sürü yerde yapı
lan bir uygulama. bu olmazsa başarı şans ı da yok. Projenin temel hedeflerinden birisi katılım
cılıktır. Bu yüzden bu toplantı revkalade önemlidir. 

88 yılını takiben 93 yılında GAP Idaresi bir Bölgesel U laşım ve Altyapı çalışmas ı yaptırdı. Bir 
degerlendirme çalışması yaptık bu iki plan ne kadar gerçekleşmiş? Şimdi şunu söyleyeyim ula
şım altyapısına baktı~ın ızda Diyarbakır. Bismil. Batman yolu. on yılda şu kaliteye gelecek den
miş gelmemiş. Kırık akstaki yol. bölünmüş çift yol haline gelecek denmiş bu da gelmemiş. De
miryolunda böyle bir öneri gel iştirilmiş bu yapılacak denmiş. yapılmamış. Ne yapılm ış Gazian
tep- Şanlıurfa yolu yap ılmış otoyol haline getirilmiş. Şimdi söylemek istedigim şey halk katılımı 
ile sizleı'in görüşü olarak bizim bir şeyler yapmamız gerekiyor. Ve bunu Türkiye'de ki alışkanlı
gı yenerek. belki bütün halinde politik ortamda. bölge insanı ile. onların temsilcileri, konuşarak 
halletmemiz gerekir diye düşünüyorum. Türkiye'de gerçek planları aslında yatıı·ımcı kuruluşlal' 

yapaıı. karayo llaı·ında ki örnegi bunun için verdim. 93 Ulaşım Altyapı Ça lışmasının geliştiPilme

si gerekli yol önerileri burada, karayollarında çalışan arkadaşlarımızın planladıkları da burada. 
Bu havzaları içeren harita var. şurası sulanacak. şurası şu tarihte sulamaya açılacak denmiş. 
Devlet Su Işleri yapıyor. Yani gündelik hayata konulan plan Devlet Su lşleı'i'nde mühendis arka· 
daşlarımızın. meslektaşlarımızın yaptıgı plandır. Şimdi biz bunu bır entellektüel. demokrat plan-
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lama tarzında yapıyoruz . Onun için kaUalarınız çok degerli. bunu sistematik anlatabiliyor mu
yum bilmiyorum? Yani klasik planlama anlay ışından çıkıp. yör'e halkı ne diyor. yöredeki özel ke
sim ne diyor. katkısı ne olabilir, bu planda neler olması gerekir suatlerini soruyoruz. Ama bunu 
uygulama pratigine döndürmemiz lazım. Nurcan Hanımın vurgulad ıgı fevkalade önemli bit' ko~ 
nu "yöre halkının planı benimsernesi ve ortak edilmesi"dir. Eger bazı yatırım planları benimse
nirse. bunun yatırım programına girmesi veya takip edilmesi daha kolay olur. Bazı projeler yö
re i nsanı . kuru luşları veya temsilcileri tarafından yap ılıyor bunun önemli bir nokta oldugunu be
lirtmek için söz istedim, ufak bir de tarihçe verdim, tekrar söylemek mecburiyetinde hissediyo
ı~um kendimi bu ve benzer toplantılar gerçekten çok önemlidiı'. Neleı' düşünüyorsunuz ve bunu. 
plan for·matı içerisinde karar vericiye ve politik ortama nasıl aktarabiliriz teknisyenler olar ak bu 
konu bizim asli görevlerimizdendir teşekkür ederim. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ederim sayın Atik. arkada arkadaşımız söz istedi önce oraya ve

relim. 

Abld KILIÇ- (Diyarbakır Esnaf ve Sanatkarlar Odası Birliği) 

Sayın çok değerli arkadaşlarım sabahtan beri sizi izliyoruro hiç konuşmamıştım ilk konuş

mam oluyor. Ben esnaf ve sanatkarlar odası temsilci olarak bu toplantıya katıldım . Başkanımız 
burada olmadığı için konuşma fark ı olacaktı r . Çünkü ben tahsil göl'memişim Türkçe'mde kıt bu
nu benim hemşehrilerimde biliyor bana "Türkçe bilmeyen başkan" diyorlar. Çünkü benim okul 
çagına geldiğimde, benim köyümde okul yoktu. Ana lisanımda Kürtçe idi onun için 20 yaşına ka
dar ben dilsiz kalmıştım, 20 yaşından sonra konuşmaya baş ladım, şimdi güzel bilgiler aldım bu· 
rada, kafam alıyor ama anlatarnıyorum o yüzden ben anlatmakta zorluk çekeceğim şimdiden 

özür dilerim. Anlattığınızı çok güzel anlıyorum bakıyoruru ki burada güzel konuşmalar oldu ger
çekten katılımcılar iyi niyetli insanlar hepsine teşekkür ediyorum. Şimdi GAP' ı konuşuyoruz çün
kü artık Türkiye'nin buna ihtiyacı var sadece Türkiye'nin degil Dünya ' nın da GAP Bölgesi'ne 
ihtiyacı var. mecburiyetten do layı buraya el atmak zorundadırlar bunu iyi biliyorum. Konuşma· 

cılarırn ız toprak reformu falan filan diye konuştular ama çogu toprağı m ız boş, ben Diyarbakır'ın 

Lice llçesi'ndenim. Benim köyüm hari ta üzerinde 130 hanelik bir köydür. ama gidin bakın ismi 
var kendisi yok, gidip bakabilirsiniz taş üsLüne taş konmuş bir tane ev bile yok. eskiden zaten 
bu ovalara kimse gelmiyordu. Bütün halkın hepsi daglarda yaşıyordu orada güzel hava, bahçe
ler, meyveler. baglar vardı ama şimdi bu bölgeleı·in hepsi boş. Bu ne olacak. akşam esnaf sanat
karlar odası başkanı Davut Bey yanım ıza geldi ve ben şunu söyledim "tabandan bir görüş ne
dir?" dedim, Diyorum ki baştan bazı imkanların içerisinde bir GAP masası kurmak. Madem ki 
göçler var. ekonomi var tabanın görüşleri alınarak bir GAP masası kurulacak ve bu masa taba
nın sorun lar'ını en üst düzeye götürecek. Şimdi bakın burada bizim belediye temsilcimiz var ama 
bizimle hiçbir diyalogu yoktur. özellikle de benden kaçıyorlar; siyasi partiler benden kaçıyorlar. 
Doğru konuştuğum için hiç kimse benimle diyaloga girmek istemiyor . Bugün Türkiye'de bütün 
esnaf ve sanatkarlar oda ları ile belediye arasında bir esnaf masası vardır. En az ayda bir sefer 
başkanla görüşmek diğer haftalarda da diger yetkil ilerle konuşmak, diyalog kurmak, esnafın so· 
rununu dile getirmek için. bunu en iyi bilen esnaftır. esnaf demek şehir demek. onun için diyo~ 
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rum ki tabana girelim ve tabanda ki görüşleri ala lım. Tabandaki görüşleri alırsak mutlaka başa
racağımıza inanıyorum efendim köydeki insanlartmıza inersek o köyde neler oluyor daha iyi bi
lirler, 0 toprakta nelerin oldugunu ziraat mühendisinden daha iyi bilirler çünkü tecrübe sahibi
dirler. öyle topraklarımız var ki pamuk atıyoruz gelmiyor. domates tohumu atıyoruz tanesi bir 
kilonun üzerinde geliyor. Orada yaşayan köylü daha iyi biliyor örneğin. hangi bagı kestiginizde 
hangi fidan ne ürün vereceğini daha iyi biliyor. Onun için diyorum ki köyleee ineJim ve onların 
görüşlerini alaJım ve daha sonra da toprak reformundan önce tabanı bir yerleştirelim. ~u top
rakları bir faaliyete sekalım ondan sonra gereğini düşünürüz. Hepinize teşekkür ediyorum. eğer 
bir kusurum varsa hepinizden özür diliyorum. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ediyoruz. buyurun sayın Polat. 

Mebmet POLAT- (İktisadi Planlama Grup Bşk.) 

Esnaf temsilcisi arkadaşımıza özellikle teşekkür ediyorum. Elbette, her işi. o işi yapanlar da
ha iyi bilir. biz de o bilinçtey iz zaten o arayış içerisindeyiz. Ben burada her ne kadar degişik bir 
planlama yaklaşımı getiriyorsak da bazı şeylerin klasik oldugunu vurgulamak istiyorum. özel
Ukle finansman konusunda, bir olayın finansmanı nasıl gerçekleşir. Tanunsal olarak meseleye 
yaklaştığımızda. yatırım dedigimiz. o yıl üretip tüketmedigimiz kısımdır. Yani kendi faaliyetimiz
de bir şey üretiriz hepsini tüketmeyiz bazı tüketimimiz öteleriz. Yani bundan vazgeçeriz bu tasar
ruftur ve ulusal muhasebe hesabı itibarı ile de bu tasarruf dönem sonunda yatırıma denktir. Ya
ni eğer yatırım yapacaksak. bu kendi kat'arımızla ilgili bir şey tabi bunun büyümesi de ana ge
lit'i artır'ınakla ilgili. örneğin yüz birimlik gelir elde ediyorsak. bu yüz birimden bizim tasarruf eği
limimiz yirmi birimini yeniden üretim için ayırmaksa yatırımını ız yirmi birim olur ama gelirimi
zi iki yüz birime çıkarLtıgımız da aynı tasarruf oranıyla. yatırımımız kırk birime çıkar. Şimdi bu
ı·ada iyimser olmak için bir sebep var. bu sebep şu, yatırımcı kuruluşlarımıza ben her zaman 
minnet duyarım. saygı da d uyarım özellikle bazı yatırımcı kuruluşlarımız: Köy Hizmetleri olsun, 
Karayollaı'ı olsun. DSI olsun teknik anlamda onların katılımı da sivil toplum örgütlerinin katılı
mı kadaı' önemli. Gerçekten onlarla. sivil toplum örgütlerinin iletişimini geliştirmekte çok önem
li onlar. işi bizden. merkezde olanlardan daha iyi bilen insanlardtr ve burada ben önemli bir gir
di aldım. DSI temsilcisi arkadaşımız dedi ki biz suyu topladık yani depolama itibarı ile suyun % 
70'ni topladık. Demek ki bu sulamaların. ben teknik olarak bilmiyorum ama yarı yarıya desek. 
birinde % 10'da isek öbüründe % 70 isek paçaJda ne eder % 40'dayız demektir. Yani biz ora
ya önemli kaynak aktardıgımızda gelir artışiarım ız yüksek olacaktır. Bu yüksek gelir artış larının 

dönüşleri de tabi yüksek olacak. Bunun finansmanı nası l olacak. yeniden keşfetmemize gerek 
yok. Merkezi bir Hükümetimiz var. bütçesi ve bu bütçeden tahsisler var ve bunu yaptırma biçi
mi var. Kime yaptırıyor Köy Hizmetlerine yaptırıyor, Karayollarına yaptırıyor. DSI'ye yaptırı
yor. Tarımsal egitim hizmetlerini Tarım Bakanlıgı yapıyor, bunun icracı kuruluşları var, sorum
luları var. kanunlarla bunlar tanımlanmış. Ondan sonra diger mahalli idareler ve onların rolle
ri vat'. o rollerin yeniden tanımlanması söz konusu ve bunlar da yapılabilir ve bunlar kamunun 
yapacagı işleri yapacaktır. Peki bunun dışında ne var. yani finansman kaynagı olarak diger kay-
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n ak ise özel kesimin, özel kesime kim giriyor: Ozel kesime Sanayi Ticaı·et Oda la ı· ı giriyor onların 
üyeleri giriyor. çiftçiler giriyor. küçük esnaf giriyor bunlar da kendi çapına göre belli t.asaı·rur el· 
de edip gelirini artırmaya çalışıyor. Bu dınamik bit' süreç ve bu dinamik süreç içerisinde umut· 
suz olmak için hiçbir neden yok aslında yani diger bir' hususta eger yapugımız faaliyet çekiciy· 
se. iktisadi olarak çekici ise. o zaman yabancı serıneyenin de çekilmesi söz konusu olabilir. Oı·· 
negin serbest bölgelerde olabilir, organize sanayı bölgelerinde olabilir. tarım alanında olabılir 
onun için bu dinamik kendi içerisinde kendı finansmanını yaı·atacak güçtedil'. I şlerin yapılması 
için olaganüstü keşiflere gerek yoktur. Fakat bu salonda herkesin hem fikir oldugu gibi insan 
kaynakları çok önemli. insan kaynaklarının yaşama standartlm·ı çok önemli. egitim düzeyleı· i 
çok önemli. çünkü egitim li insanın üretimi daha fazla olmakta. bunlaı·ı bir araya getirdigimız za. 
man sanıyol'Um ki bu plan ı da yani 20 ı O degilse bile ondan sonra bir' ivme alacak, bit' moment 
alacak ve bu iş gerçekleşek diye düşünüyorum. Ayrıca ben kişi sel olarak da bölge insanın birey
sel niteliklerinin yüksekligine de inanıyoı·um. Teşekkü ı· ediyorum. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ederiz. l>uyuı·un hocam. 

Burhan SÜMER- (GÜNSIAD-Diyarbakar) 

Teşekkür ederim Sayın Başkanım. Ben GAP top l antı lm·ına l988'den beri kaLılırım birçok aı·· 
kadaşımız bil il'. O zamanlar DPT'da bir odaydı GAP kur·uluşu, toplantılaııım ız ı DPT Konferans sa· 
tonunda yapardık. dönemin bakanı Sayın Kamran Inan her toplantıya katılı l'dı. Valiler, Belediye 
Başkanlafı ve GAP Bölgesindeki Kamu Kuruluşları sorunlarını dile getiPirler ve Sayın Kaml'an 
lnan bunları yanındaki sekreteri ile not edeı· ve öbür toplantıda da bu sorun ların ekserisine çö· 
züm bulunm·du. bir öneri olarak bundan sonraki top lantılarda GAP'tan sorumlu sayın Devlet Ba· 
kan ımızın da katılmasını öngörüyorum. Eger top l antılara katılırsa bit' çok soı·unun daha çabuk 
çözülebilecegi kanaatindeyim. Teşekkür ederim. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ederiz hocam, Yusuf Bey sözü almak istiyor Yusuf Bey'e verelim. 

Yusuf YILDIZ- (Mardin Serbest Böl8e Müdürü) 

Iktisadi Planlama grup başkanının da ifade ettigi gibi yabancı sermaye üzeı·inde biraz dur· 
mak istiyorum. Şimdi Sekizinci Kalkınma Planı'nda da tam onu göı·emedim. Malumunuz Güney· 
dogu'da bazı hadiseler oldu, ben uygulayıcı olarak devletin. GAP Bölgesi'ndeki yabancı serma· 
yeye yaklaşımı nedir? bakış açısı nedir·? Ogrenmek istiyorum. Bu konunun mutlaka netlik kazan· 
ması gerekil'. belki bugünden yarına bu netlik kazan ılamaz. Bu olayda siyasi boyutları içeren i ş· 
birligi yapmak isteyen bazı girişimciler bazı teşebbüsler görüyoruz. ısrailli yatırımcıtarla olsun, 
başka kesimlerle olsun. Bm·ada konu siyasi gibi görünebilir ama hakikaten net bir politika gö
remiyoruz. Serbest bölge yabancı sermayeyi çekmenin bir aracıdır, bizlerde veya diger illerimiz· 
de yabancı sermaye ile i ş yapmak isteyen pek çok kesimin oldugunu görüyorum en azından böy· 
le bir niyet var fakat yabancı sermayenin bölgeye yaklaşımı konusunda bazı çekinceler mevcut. 
Bu husus eger plana geçecekse şunu tekrar vurgu lamak istiyorum neticede ekonomi bir bütün· 
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dür ve sermayenin de ayrımının yapılmaması gerekir. Zaten bölgedeki öz kaynaklar yetersiz. 

Bu konuda burada potansiyel teşkil eden kesimin yaklaşımları görmesi durumunda. ona göre 

bir tavır içerisine gireceklerini sanıyorum. Belirsizlik yüzünden çekinceler var on ları hissediyo

rum. görüyorum bunun netlige kavuşturulması geı·ekir. Ornegin buradan gitmiş Avrupa 'da bu

lunan pek çok kitlenin de finans göndererek buradaki bazı projelere desteklerinin olabilecegini 

biliyoruz. Tüm bunlar için bazı konuların netleştirilmesinde yarar görüyorum. 

Teşekkür ederim. 

Dr. Yavuz EGE-Teşekkür ederiz. VedatOzbilen arkadaşımızın bazı açıklamaları olacak son

ra toplantıyı bitirecegiz. 

Vedat ÖZBİLEN- (Proje Koordinatörü) 

Teşekkür ediyorum Sayın Başkan. öncelikle bu salonu bize tahsis ettigi için Ticaret ve Sana

yi Odalarına teşekkür ediyorum .. Sabahtan beri burada toplanmış ve konuları tartışıyoruz. GAP 

ldaı'esi olarak bizim yaklaşımımız bu planı katılımcı yapabilmekti. 

Burada bana göre önemli iki önemli noktayı dile getirdiniz. Bu hedeflerin. amaçların ~öneti

mi nasıl olacak? Bunu özellikle bu taslagın içerisine koymadık çünkü bu yönetimin oluşması için 

amaç, hedef ve politikaların belirginleşmesi gerekirdi. bunu plan netleştiginde düşünmeye baş

layacagız. Ama başı.an da söyledigim gibi biz bunu da katılımcı yapacagız şu anda 21 işi delege 

ediyoruz. Bölgedeki sivil toplum örgütlerine. ünivel'sitelere. kamu kurum ve kuruluşlarına çeşit

li sektörlerden iş ler veriyoruz. bunlar çalışmaların ı yapıp plan sürecinde kullanılması için plan 

ekibine veeecekler. 

Bu konulardan biri de "izleme degerlendirme sisteminin kurulması"dır. bunu da bir sivil top

lum örgütü ile yapacagız. 

Dolayısı ile vizyon dokümanı. bölgede 27-28-29 Eylül 2000 taeihlerinde illerde yapacagımız 

toplantılardan gelecek son girdilerle nihai yapısını bulacak. Tartışma konusu daha sonra da pla

nın yönetimi olacak. Bu yönetim GAP Idaresi'nde mi olur. GAP dışında başka birim mi olur. Dev

let Planlama Teşkjlatı 'nda mı olur bunlar görüşü lecek. Diger ikinci husus bu katıluncılıgın nasıl 

saglanacagı konusu. Sizlerden de katkının alınması yönünde delege ettigirniz işlerin içinde bu da 

var. Bunun tabana inmesi nasıl sagıanacak. Işte TESK'den Adil Bey'in de talep ettigi gibi taba

nın sesini duyma ve yansıtma temel yaklaşımımız ve temel hedeflerimizden birisidir. Bunun 

için. bizim şemalarımızda görünmeyen bir grup daha var iletişim grubu .. Bu grup teknik ekibin 

dışında. uzman bir grup tarafından yapılmakta. Proje ekibinin yaptıgı çalışma ları. bizim dışımız

da tabana nasıl indirebiliriz. oradan da eleştiriler görüşler nasıl yansılılır bir uzmanlar grubu 

araştırıp bize yansıtacak. Ben toplantının çok verimli geçtigine inanıyorum. Bu eleştiriler. gö

rüşler degerlendirileoek hatta bu ayın sonunda yapacagımız toplantıtarla illerde daha da şekii

lenecek ben GAP Idaresi adına hepinize teşekkür etmek istiyorum. 
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Dı·. Yavuz EGE- (Proje Yönetici J) 

Teşe~~Lir ederim Vedat Bey. Topla ntırrı ızın sonuna geldi~ . Son derece yararlı bir toplantı ol

du. bunun için katılımcılara teşekkür ediyorum. Degerli katkılarından ıstifade ettik. Vedat Bey'in 

de ifade etligi gibi sürecın bir parçası o la ı·a ~ önümüzdeki hafta dokuz ilde. daha genel, daha ge

n iş katılımit toplantılar yapılacak ve orada da bu belge tartışı lacak. Bu. bir ön toplantı id ı. Daha 

seçilmiş, küçük bir grupla. teknik agıı·lıklı . uzmanlık vas ıfla ı· ı agırlıklı bir grupla tartışmak iste

dik. Sonraki toplan tılar daha geniş kapsamlı . daha geniş katıl ımil olacak. Planlama süreci önü

müzdeki hafta yapılacak olan toplantıla rin da bitmiyor. Plan dokümanı ile ilgili gelişmeler kay

dedildikçe her aşamada yapılacak. Bu topla ntılar sadece bölge illerinde d~il. çeşitli uzmanlık 

da llarından kişilerle. akademisyenlerle. digeı· uzmanlarla da çeşitli platformlarda ilgili ça lışma

laı· ve taıtışma la ıı yapılıyor. Bu planın hor aşamasında. çok geniş bir katılım saglanmaya çalışı 

lıyor. Bizim planlama çalışmalarımızı . digerlerinden en fazla ayırt edici özellik sanıyorum budur. 

Bu ölçüde katılımc ı. bu ölçüde dcmokı'atik bir planlama sürecinin daha önce yaşandıgını zan

netmiyoruın . Böyle katılımcı bir planlama sürecinin izlenmesinin daha saglıklı oldugu açık. Ar

kadaşlar da ifade ettiler. yapılan biı· planda öncelikle gerçek ihtiyaçların yansıması ve o ihtiyaç

lara çözümler getiri lmesi önemlidir bunu da en dogru biçimde. plandan etkilenecek olanlaı', et

kilenecek gı·uplar söyleyebilir. Geriye kalan kı sım . alınan bu görüşlerin . bu girdilerin etrafında 

oluşturulacak olan teknik bir çalışmadır. Bu plan lana esas olan. sizlerden a lınan , diger platform

larda bulunan diger katılımcı lardan alınan görüşleı· ve katkılardır. Ben sözü daha fazla uzatmak 

istemiyoı·um hepinize degerli katkılaı·ınızdan dolay ı çok teşekkür ediyorum 

özellikle de bugün ev sahipligi yapan Diyal'bakır Sanayi ve Ticaret Odamızın degerli yöneti

cilerine teşekkürlerimi sunmak istiyorum. 

Katıldıgınız için çok teşekkürlcr. 
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